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خانه  هنر   میرا

چرا می توان به تأمین برق پایدار در تابستان امسال امیدوار بود 
خریدار  6 برنامــه دولت بــا محوریت افزایش 
عرضه انرژی، مدیریت تقاضا و اتصال شــبکه برق 
کشور به کشورهای همســایه در کنار جلوگیری 
از ترک فعل های دولت گذشــته، موضوع تامین 
پایدار بــرق در فصل تابســتان ســال 1401 را 
جدی تر می کند. تابســتان ســال گذشته فقط با 
گرمای بیش از حد خود نبود کــه زمینه را ایجاد 
مشــکل برای مردم فراهم کرد بلکــه قطعی برق 
ســبب شــد، روزمره ترین نیازهای مــردم نظیر 
باز شــدن درب  برقی آپارتمان یا پارکینگ نیز با 

مشکلات گسترده مواجه شود.
تجربه تابســتان ســال 1400 و قطعی برق یکی 
از مواردی است که مردم را نســبت به تامین این 
حامل انرژی در تابستان پیش رو نگران می کنند، 
خصوصا اینکه بــر مبنــای گزارش های صنعت 
برق، ناترازی تولید برق به دلیل رشــد قابل توجه 

مصرف می تواند با رشد 36 درصدی مواجه شود.
بــا توجه بــه نگرانــی به حــق مردم، بررســی 
فعالیت های در دســتور کار وزارت نیــرو بیانگر 
تعدد برنامه های تعبیه شــده بــه منظور کاهش 
مشــکلات مــردم در اوج بار اســت، همچنین از 
برخــی ترک فعل هــای  دولت قبل نیــز خبری 
نیســت. بر این مبنا به نظر می رسد، امیدواری به 
عبور بدون قطعی برق گســترده در تابستان سال 

1400 مسئله دور از انتظاری نیست.

رکورد ساخت نیروگاه در جهان توسط 
متخصصان ایرانی شکسته می شود

نیــرو  وزارت  برنامه هــای  دقیــق  بررســی 
مشــخص کننده آن اســت که دولــت مردمی 
فعالیت های خود را در دو بخــش ارتقای عرضه و 

همچنین مدیریت تقاضا متمرکز کرده است.
نخســتین برنامه دولت در بخش ارتقای عرضه، 
افزایش 6000 هزار مگاواتی ســاخت واحدهای 
نیروگاهی اســت؛ ایــن ارتقای ظرفیــت در بازه 
زمانی باقی مانده تا شــروع اوج بار فصل زمستان 
یک اقدام بی ســابقه در صنعت برق تلقی می شود 
و رکوردی جهانی در این حوزه به حساب می آید. 
به نحوی کــه  زمان ســاخت یکــی از واحدهای 
نیروگاهی در اســتان ســمنان به رکورد ساخت 

سریع ترین نیروگاه در دنیا حمله کرده است.

 ارتقای 1113 مگاواتی توان نیروگاه ها بدون 
اتکا به یک لیتر سوخت

علاوه بر برنامه ســاخت 6 هزار مــگاوات نیروگاه، 
برنامه ارتقای توان عملیاتی واحدهای نیروگاهی 
موجود بدون اســتفاده از سوخت به میزان 1113 
مگاوات در دســتور کار دولت قــرار گرفت.برنامه 
ارتقای دانش پایه توان نیروگاه هــای حرارتی به 
طور کلی به 6 بخش تقسیم می شــود که شامل، 
نصب سیســتم خنک کاری هوای ورودی توربین 
گازی به روش مدیا، نصب سیســتم خنک کاری 
هــوای ورودی توربیــن گازی بــه روش تراکم 
 CT60 مرطوب، ارتقای واحدهای گازی به شیوه
map�و نظایر آن، ارتقای واحدهای گازی به شیوه 

tun +EMS، ارتقــای واحدهای گازی به شــیوه 
 HRSG و افزایــش تولید بلوک ســیکل +IGV
است.بر این مبنا از 1113 مگاوات برنامه ارتقایی 
که قرار است، تا پیش از تابســتان سال 1401 در 
دســتور کار قرار گیرد، هم اکنــون فرایند ارتقای 
868 واحد آغاز شــده و تاکنــون 31.5  درصد از 

فعالیت های مذکور نیز به اتمام رسیده است.

  همه توان صنعت برق در تابستان
 به میدان می آید

یکی دیگر از اقداماتی که ســال گذشــته زمینه 
ایجاد مشــکلات گســترده را فراهم کــرده بود، 
موضــوع نپرداختن بــه تعمیــرات نیروگاهی 
بود. بر این اســاس در سال گذشــته تا این مقطع 
زمانی یعنی ابتــدای بهار تنهــا 65 درصد از 90 
هزار مــگاوات برنامه تعمیرات به اتمام رســیده 
بود اما در ســال جاری با فعالیت جهادی تعریف 
شــده در این حوزه از 100 هزار مــگاوات برنامه 
تعمیرات نیروگاهی معادل 73.5 درصد به اتمام 
رسیده اســت.در این  بین توجه ویژه به تعمیرات 
نیروگاه های برقابی نیز نکته قابل توجهی اســت، 
جایی که برخی از واحدهایی که 2 ســال است به 
دلیل مشــکل تعمیرات خارج از مدار هستند، در 
تابســتان ســال جاری فرآیند تولید برق را از سر 
خواهند گرفت.در این شرایط پیش بینی می شود، 
صنعت برق بــرای اولین بار در چندســال اخیر با 
همه توان تولید برق خود وارد فصل تابستان شده 

و از همه ظرفیت  عرضه انرژی استفاده کند.

 افزایش 50 درصدی ظرفیت نیروگاه های 
تجدیدپذیر

علاوه بر برنامه های یاد شده، توسعه 55 درصدی 
ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر کشــور در قالب 
نصب 500 مــگاوات واحد نیروگاهــی تا پیش از 
اوج بار سال 1401 در دســتور کار دولت مردمی 
قرار گرفته اســت. در این راســتا از ابتدای شروع 
فعالیــت تجدیدپذیرهــا در کشــور، فقط 900 
مگاوات ظرفیت اسمی نصب شده از این بخش در 
کشور وجود داشــت و تنها در 9 ماه فعالیت دولت 

500 مگاوات به ظرفیت نصب شــده قبلی اضافه 
خواهد شــد.بر مبنای آخرین اطلاعات رسیده از 
صنعت برق کشور، پیشرفت فیزیکی توسعه 500 
مگاواتی نیروگاه های تجدیدپذیر کشــور در حال 
حاضر و با وجود فاصله 2.5 ماهه تا اوج بار ســال 

1401 معادل 75 درصد برآورد می شود.

  مدیریت تقاضا رکن اساسی
 برنامه های دولت

در کنار فعالیت هــای مرتبط بــا افزایش عرضه 
انرژی فعالیت های مدیریت تقاضــا نیز در قالب 
برنامه تغییر نظام تعرفه گــذاری و فعالیت هایی 
نظیر نصب کنتور هوشمند قابل قطع و وصل برای 
تمامی ادارات کشور نیز در دستور کار دولت قرار 
گرفته است.بر خلاف بســیاری از نقاط دنیا، تنها 
ایران و چند کشور معدود برای عرضه برق از نظام 
یارانه ای استفاده می کنند که زمینه کاهش قابل 
توجه قیمت فروش برق نسبت به قیمت تمام شده 
آن را فراهم می کند. رویه مذکــور علاوه بر ایجاد 
زیان سنگین برای بخش خصوصی و دولتی فعال 
در صنعت برق، زمینه کاهــش ارزش انرژی نزد 
مشترکان را فراهم کرده و این مسئله بی توجهی 

به اصلاح الگوی مصرف را به دنبال دارد.
در این شــرایط مشــترک صنعتی به دلیل ارزان 
بودن انرژی هیچ انگیزه ای بــرای ارتقای فناوری 
تولید و کاهش مصرف برق ندارد، مشترک بخش 
خانگی نیز حســی از ارزش این کالای اساسی را 
ندارند و بخشــی از مشــترکان نیز بدون توجه به 

صرفه جویی به استفاده از برق ادامه می دهند.
زمانی که از تعرفه گذاری انرژی صحبت می کنیم  
باید مشخص شــود، منظور دقیق از طرح مسئله 

چیســت. به اســتناد آخرین حسابرســی انجام 
شــده از صنعت برق، هزینه تمام شده برق فقط 
با احتســاب هزینه تبدیل انــرژی و بدون در نظر 
گفتن هزینه سوخت معادل 192 تومان برای هر 
کیلووات ساعت انرژی محاســبه شده است. این 
درحالی اســت که تعرفه تکلیفی فــروش برق به 
طور میانگین برای مشترکان برق تنها 82 تومان 
بر کیلووات ساعت است.به عبارت دیگر، براساس 
اطلاعات حسابرســی انجام شده در سال 1398، 
فقط 43 درصــد از هزینه تبدیل انــرژی فارغ از 
هزینه سرسام آور ســوخت توسط مشترکان برق 
انجام شــده و 57 درصد باقی  مانده از این هزینه 
در قالب یارانه انــرژی از جیب بیت المال به جیب 

مشترکان عمدتا پرمصرف برق رفته است.

 اتصال شبکه برق اطمینان پذیری شبکه را 
ارتقا می دهد

علاوه بر برنامــه وزارت نیــرو در حوزه عرضه 

و تقاضــای انــرژی، اتصــال به شــبکه برق 
کشــورهای منطقه و افزایش اطمینان پذیری 
شبکه نیز از دیگر برنامه های وزارت نیرو برای 
کاهش مشــکلات مــردم در فصل تابســتان 

است.
 بر این اساس، اخیراً در حاشیه حضور هیئت ایرانی 
در کشور قطر سند همکاری میان ایران و همسایه 
جنوبی در بخش اتصال شبکه برق دو کشور امضا 
شــد، در حقیقت خبر اتصال شــبکه برق ایران و 
قطر با استفاده از خط انتقال دریایی می تواند گام 
ابتدایی برای بازگشت به مســیر تبدیل ایران به 

قطب انرژی منطقه به حساب بیاید.
علاوه بر خبر امضای سند همکاری اتصال دریایی 
شــبکه برق ایران و قطر، اتصال شبکه برق ایران، 
روســیه و آذربایجان تحت عنوان پروژه کریدور 
انرژی شمال ایران از مســیری تحت عنوان خط 
اتصال برق »AIR« در دســتور کار ســه کشور 

است.

و خودر

وها چیست؟ علت تغییر در قیمت خودر
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران 
می گوید بــازار خودرو نیز مانند بســیاری از 
دیگر بازارها، تحت تاثیر افزایش قیمت ارز با 

تغییر در قیمت ها مواجه می شود.
محمدرضا نجفی منش اظهار کرد: قیمت ارز 
یکی از مولفه هایی اســت که در قیمت تمام 
شده برخی بازارها تاثیر مستقیم می گذارد و 
بازار خودرو نیز این قاعده مســتثنی نیست. 
در روزهای گذشــته ما شــاهد آن بودیم که 
قیمت دلار از حدود 25 هزار تومان به بیش از 
28 هزار تومان رسید و این موضوع خود را در 

بازار خودرو نیز نشان داده است.
وی با بیان اینکه قیمت ها در بازار با ســرعت 
بالا می رود اما به کندی کاهش پیدا می کند، 

بیان کرد: در صورتی کــه تغییری در قیمت 
ارز به وجود آمده و نرخ بــار دیگر به مرز 25 
هزار تومان بازگردد، می توان انتظار داشــت 
که ظرف مدت چند روز قیمت هــا بار دیگر 
کاهشــی شــوند.عضو اتاق بازرگانی تهران 
با اشــاره به اهمیت ایجاد تغییرات کلان در 
قیمت گذاری خودرو، تصریح کرد: برای آنکه 
مشکلات این چنینی کنار بروند، باید دولت 
یک تصمیم جسورانه گرفته و قیمت گذاری 
دســتوری را متوقف کند. مانند تجربه دهه 
70 اگر قیمت خودرو بر اســاس حاشیه بازار 
تعیین شــود، هم خودروســازان از این زیان 
خارج می شــوند و هم تقاضــای غیرواقعی 
موجود بــه حداقل می رســد.نجفی منش با 

اشــاره به افزایش هزینه های خودروسازان 
در ســال جاری، گفت: ما در حــال حاضر در 
کنار افزایش قیمت دلار با افزایش قابل توجه 
دســتمزدها نیز طرفیم که قطعا هزینه های 
تولیــد را بــالا می بــرد. از این رو بــا تغییر 
سیاســت های دولت و اصــلاح نحوه قیمت 
گذاری، می توان انتظار داشت که این شرایط 
در بازار تغییــر کند.وی خاطرنشــان کرد: 
متاسفانه هنوز در دولت نشــانه ای از اعمال 
تصمیم های جدید و قاطع برای خودرو وجود 
ندارد. رئیــس جمهوری اخیرا دســتوراتی 
هشت گانه برای صنعت خودرو ارائه کرده اند 
که در صورت اجرایی شــدن آنهــا می توان 
انتظار ایجاد تغییراتی را در این بخش داشت.
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و یک اتفاق لازم در صنعت خودر

 در بررسی جایگاه اقتصادی کشورهای جهان، صنعت خودروسازی به 
دلیل ارزش و جایگاه ویژه آن در شــبکه تولید صنعتی و خدمات پس از 

فروش، یکی از شاخص های توسعه یافتگی محسوب می شود.
این صنعــت به لحاظ ارتباط گســترده بــا زنجیره های بالادســتی و 
پایین دستی خود، صنعتی کلیدی محسوب شــده و جایگاه مهمی در 
توســعه صنعتی و رونق تولید دارد، به طوری که نقشــی مؤثر در رشد و 

توسعه اقتصادی و حتی فرهنگی ایفا می کند.
صنعت خودروســازی در ایــران نیز با داشــتن ســهم 18درصدی از 
ارزش افزوده کل بخش صنعت و ســهم حــدود 3.5 درصدی در تولید 
ناخالص داخلــی )GDP(، از جایگاه مهمی در اقتصــاد ملی برخوردار 
است. در طول شش دهه گذشته همواره هزینه های بالایی از فشارهای 
سیاسی به صنعت خودروســازی کشور واردشــده و به کارایی پایین 
آن دامن زده اســت. به عنوان مثال این کــه نماینده های مجلس برای 
راه اندازی خط  تولید خودرو یا قطعات در اســتان خود به شرکت های 
فعال در این صنعت فشــار بیاورند، از جمله هزینه های ماندگار تحمیل 

شده به این صنعت است.
خودروسازان علاوه بر گســترده تر کردن ســایت های تولید در داخل 
کشــور و راه اندازی خط تولیــد در شهرســتان های مختلف که صرفه 
اقتصادی اغلب آنها زیر سوال است، در ســال های اخیر در کشورهای 
جمهوری آذربایجان، سوریه، سنگال، عراق، بلاروس، ونزوئلا و سودان 
نیز واحدهایی برای مونتاژ خــودرو راه اندازی کرده انــد. خودروهای 
تولیدی خودروسازان ایرانی در کشــورها عمدتا از لحاظ کیفیت قادر 
به رقابت با برندهای قابل دسترسی در آن کشــورها نبوده و گاه فروش 

مستلزم عرضه در زیر قیمت تمام شده است.
ثبات نداشتن نرخ ارز و تثبیت دســتوری آن باعث می شود با بروز یک 
شــوک مثل کاهش درآمدهای نفتی، ارزش ریــال در مقابل ارزهای 
معتبر خارجی کاسته شــده و به یک باره نرخ ارز رشد شدیدی را تجربه 
کند. این افزایش نرخ ارز برای خودروســازان داخلــی که به کالاهای 
واســطه ای وارداتی وابســتگی جدی دارند، به منزله افزایش شــدید 

هزینه های تولید و بالا رفتن قیمت تمام شده خواهدبود.
فقدان بــازار بدهی در اقتصاد کشــور موجب شــده اصلی ترین روش 
تأمین مالی شرکت های بزرگ از جمله خودروسازها، بازار پول یا همان 
سیستم بانکی باشد. زمانی که بنگاه های بزرگ تولیدی کشور نتوانند از 
طریق روش های متداول در بازار بدهی به تأمین مالی بپردازند، همواره 

به دنبال تسهیلات ارزان قیمت از سیستم بانکی خواهندبود.
با توجه به بالا بودن قیمت تمام شــده خـــودرو به دلیــل گران بودن 
هزینه های جانبی و ســربار تولیـــد، ضروری اســت بـــا توجه به بند 
5 سیاست های کلـــی اقتصـادمقاومتـــی مبنـــی بـــر »سهم بری 
عادلانـه عوامـــل زنجیـره تولیـد« و نیـز بنـــد 6 سیاست های کلـی 
اقتصـادمقاومتـی مبنی بـر »افزایش تولیـــد بـا اصلاح ساختار تولید 
و بهبود در مدیریـــت منابـع و تـوازن بیـــن منابـع ورودی و خروجی 
به ویـژه هزینه های ســـربار تولید و هزینه های مالـی ضمـن افزایـش 

تولیـد« قیمت تمام شده خـودرو را کاهـش داد.
از سوی دیگر سـرمایه گذاری و حمایـــت از واحدهـای دانش بنیـان 
متناسب با بنـد 2 سیاست های کلی اقتصـادمقاومتی به منظـور تولیـد 
خودروهای کم مصـرف در جهـــت اصـلاح الگـوی مصـرف متناسـب 
بـا بنـد 8 سیاست های کلی اقتصـــادمقاومتی از دیگر نکاتی است که 

باید مورد توجه مدیران این صنعت قرار گیرد.
همچنین از جمله پارامترهـــای تأثیرگـــذار توســـعه صـــادرات، 
تولیـــد خودرو، متناسب با نیازهـــای بازارهای صادراتـــی اســت 
کــه دربنـد 10 سیاسـت های کلـی اقتصـــادمقاومتی مورد تأکیـد 
قرارگرفتـه اســـت. بـــا توجـــه به بررســـی های انجام گرفتـه در 
رونـد راهبـــرد خودروسازان جهـان، طراحـــی و تولیـد خودروهای 
هیبریـدی و خودروهایـــی بـا سـوخت جایگزیـــن، از موارد مهم در 
صادرات اسـت کـه بـا سـرمایه گذاری در مراکـــز تحقیـق و توسـعه 
)بنـــد 2 سیاست های کلی اقتصـادمقاومتـــی( و نیـــز پیوندهـای 
راهبـــردی و گسـترش همـــکاری بـا کشـورهای دیگـــر )بنـد 12 

سیاست های کلـی اقتصـادمقاومتـی( قابل اجرا خواهدبود.
اعطـای خـــط اعتبـاری تولیـــد داخـل قطعـات خـــودرو، خریـد 
تضمینـــی کالاهـــای دارای مشـــخصات فنـــی مـــورد نیـــاز 
خودروســـازان، راه انـدازی صنـــدوق ســـرمایه گذاری تخصصـی 
خـــودرو در بـــورس،کاهش پلکانی تعرفه هــا، ادغـــام در صنعت 
خودرو، مشــروط کردن قراردادهای همکاری خارجی، رفع مشکلات 
ساختاری و و حذف شرکت های تابعه فرعی غیرضرور، تعمیق و تعریف 
ارتباط صنعت خودرو با مراکز علمی و دانشــگاهی و ایجـــاد شبکه ای 
از قطعه ســازان و خودروســازان از جمله راهکارهای توســعه صنعت 

خودروست.

 زمینه های مساعد همکاری علمی بین ایران
و مجارستان وجود دارد

 رئیس مرکــز پژوهش های مجلس در دیدار با ســفیر مجارســتان بر 
ضرورت گســترش همکاری های علمی بین ایران و مجارستان تاکید 
کرد.به گــزارش روابط عمومــی مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی، زولتان وارگا هاسونیچ، سفیر مجارســتان در تهران، با بابک 
نگاهداری رییس مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی دیدار و 

گفتگو کرد.
بابک نگاهــداری در این دیدار با اشــاره بــه نزدیک یک قــرن روابط 
دیپلماتیــک بیــن جمهوری اســلامی ایــران و مجارســتان، گفت: 
امیدواریم تا در آینده شاهد گسترش روابط و تعاملات بین دو کشور در 

عرصه های مختلف باشیم.
وی افزود: زمینه های همکاری گسترده ای بین جمهوری اسلامی ایران 
و مجارســتان در حوزه های اقتصادی، تجاری، صنعتی و علمی وجود 
دارد کــه امیدواریم با دیدارهــا و گفتگوهای دوجانبه بین مســئولان 

دولتی و پارلمانی دو کشور در این زمینه ها فعال شود.
رییس مرکز پژوهش های مجلس شورای اســلامی، حضور نزدیک به 
2500 نفر دانشجوی ایرانی در مجارســتان را نشان دهنده زمینه های 

مساعد همکاری علمی بین دو کشور دانست.
وی در ادامه با اشــاره به ســازوکار فعالیت مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی، خاطرنشــان کرد: مرکز پژوهش ها با بیش از ربع قرن 
فعالیت در ارائه خدمات کارشناســی و مشــاوره ای به مجلس شورای 
اسلامی امروز به عنوان بازوی مشــورتی قوه مقننه و یکی از مهمترین 

مراکز پژوهشی کشور مطرح است.
رییس مرکز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی، با بیان اینکه این 
مرکز همکاری های نزدیکی با سایر مراکز پژوهشی کشور دارد، توضیح 
داد: در تلاش هستیم تا زمینه تعامل و تبادل تجربیات این مرکز با مراکز 
علمی و دانشــگاهی دیگر را نیز فراهم آوریم. زولتان وارگا هاســونیچ، 
سفیر مجارســتان در تهران، نیز در این دیدار با اشاره به سطح روابط دو 
کشور ابراز امیدواری کرد تا مناســبات بین جمهوری اسلامی ایران و 
مجارستان گســترش پیدا کند.وی افزود: 25 سال فعالیت کارشناسی 

مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی جای بالندگی دارد.

یادداشت

تریبون

رئیس جمهور در آغاز نخســتین جلسه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی در ســال جدید با اشاره به شعار سال 
مبنی بر تولید، دانش بنیان، اشــتغال آفرین رویکرد 
این شورا را در فصل جدید فعالیت و تلاش برای تحقق 
سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبــری از جمله 
شعار سال دانست و تاکید کرد: با توجه به حکم مقام 
معظم رهبــری انتظار می رود شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی نهایت تحرک و تدبیر خود را در این راســتا 

به کار گیرد.
 آیت الله سیدابراهیم رئیســی با قدردانی از تلاش هایی 
که برای تدوین ســند تحول شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی انجام شده است، این ســند را نقشه راه شورا 
خوانــد و گفت: شــورای عالــی انقــلاب فرهنگی در 
چارچوب پاســخ به مطالبه رهبر معظم انقلاب تدوین 

این سند جامع را دنبال می کند.
رئیس جمهور تصریح کرد: عموم جامعه و به 
ویژه نخبگان و کســانی که دغدغه  فرهنگی 
دارند، از این شــورا انتظــار اقدامات جامع و 

خردمندانه دارند.
 رئیســی در پایــان ســخنان خــود بــه 
هدف گذاری هــای دولــت در زمینه تحقق 

شعار سال اشــاره کرد و اظهار داشــت: انتظار می رود 
کســب  وکارهای دانش بنیان افزایش دو برابری پیدا 
کند و همه فعالیت های دیگر در عرصه های اقتصادی، 
اجتماعــی و نظایــر آن نیــز علم محــور و مبتنی بر 

فناوری های روز باشد.
در این جلســه شــورای عالی انقلاب فرهنگی برنامه و 
دستورات جلسات 4 ساله پیش روی شورا و نیز شورای 

معین شــورای عالی انقــلاب فرهنگی مورد 
بررسی قرار گرفت.

همچنین اعضاء پیرو نظر رهبر معظم انقلاب 
اســلامی و تدابیر 6 گانه طرح شده از سوی 
ایشــان، بخش های جایگاه، اهداف و وظایف 
شــورای عالی انقلاب فرهنگــی را در قالب 
ســند تحول این شــورا مورد بحث و بررسی 
قرار دادند و بخش های بعدی سند تحول نیز در جلسه 
بعدی مطرح و نهایی خواهد شد.جلســه اعضا در ادامه 
ضرورت ساماندهی شبکه عرضه  لباس، پوشاک و لوازم 
آرایش، مناسب و در شــأن جامعه را یادآوری و بر لزوم 
اجرای قطعــی و کامل مصوبات شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی در زمینه حجاب و عفاف از سوی قوه قضائیه و 

دیگر دستگاه های دولتی تاکید کردند.

در ادامه جلسه شــورای عالی انقلاب فرهنگی موضوع 
تشکیل کارگروه تدوین سند سیاستی مربوط به شعار 
سال مطرح شد و 2 گزارش تهیه شده در دبیرخانه شورا 

در این مدت در خصوص شعار سال نیز ارائه شد.
اعضای شــورای عالی انقلاب فرهنگــی همچنین بر 
اساس نظر هیئت تعیین صلاحیت روسای دانشگاه ها، 
آقایان طاهر علی محمدی را برای ریاســت دانشــگاه 
ایلام،  محمد موذنی را برای ریاســت دانشگاه شیراز،  
فرهاد دانشــجو را برای ریاست تربیت مدرس، علیرضا 
دودمان را برای ریاســت دانشــگاه صنعتی کرمانشاه،  
ســید علی میرمحمد میبدی را برای ریاست دانشگاه 
صنعتی اصفهان،  حســین هرســیج را برای ریاســت 
دانشــگاه اصفهان و احمــد چلداوی را برای ریاســت 

دانشگاه شاهد تایید کردند.

سخنگوی کمیسیون شــوراها و امور داخلی کشور در 
مجلس، از بررســی طــرح اصلاح جــدول حوزه های 
انتخابیه و افزایش تعداد نمایندگان مجلس در جلســه 
کمیســیون خبر داد. روح الله نجابت در توضیح جلسه 
کمیسیون امور داخلی کشور و شــوراها به خبرنگاران 
گفت: دستور این جلسه بررســی طرح اصلاح جدول 

حوزه های انتخابیه و افزایش تعداد نمایندگان مجلس 
بود. در این جلســه از مرکز پژوهش ها، وزارت کشور و 

وزارت اطلاعات دعوت بعمل آمد.  
نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: در ابتدای جلسه صباغیان مسئول کارگروه 
بررسی این طرح گزارشی اجمالی از طرح داده و افزود 

که پس از تصویب کلیــات این طرح در کمیســیون، 
طرح به مرکز پژوهش ها ارجاع شد.نجابت خاطرنشان 
کرد: مرکــز پژوهش ها بــا حضور رییــس کارگروه و 
دســتگاه های مرتبط از جمله وزارت کشــور، وزارت 
اطلاعات و نیــروی انتظامی، طــرح را در مدت زمان 
تقریبی 6 ماهه بررسی و گزارش اقدامات صورت گرفته 

را ارائه کرد.وی ادامه داد: مرکز پژوهش ها با شــاخص 
قرار دادن محورهای جمعیــت، مباحث جغرافیایی و 
سیاســی امنیتی، 209 حوزه انتخابیه را امتیازبندی 
نموده و براساس این سه شــاخص نیاز به اضافه شدن 
نماینده به حوزه های انتخابیه را بررسی کرد. همچنین 

برخی حوزه های انتخابیه اصلاح شدند.

دولت

شورا

زهرا علیدادی   رئیس مجلس شــورای 
اســلامی گفت: ما به دنبال برداشتن همه 
امضاهای طلایی در حوزه اشــتغال و بهبود 

فضای کسب و کار هستیم.
 محمدباقر قالیباف در جلسه علنی مجلس 
شــورای اســلامی و پس از ارائــه گزارش 
کمیسیون ویژه جهش تولید، درباره بهبود 
فضای کسب و کار اظهار داشت: قانون لازم 
برای این کار نوشــته شده اســت و باید به 

صورت دقیق اجرایی شود.
وی با بیان اینکه یکــی از چالش های مهم 
امروز ما بحث تولید و اشــتغال است، گفت: 
توجه به این بحث بسیار مهم است و زیبنده 
کشــور ما نیســت که در حوزه کسب و کار 

رتبه سه رقمی 127 را داشته باشد.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 

در آغاز کار تسهیل صدور مجوزهای کسب 
و کار قاعدتاً مشــکلاتی وجود دارد و هنوز 
راه انــدازی درگاه ملی اخــذ مجوزها برای 
مردم ثمره ای نداشــته است.قالیباف تأکید 
کرد: ما به دنبال برداشــتن همه امضاهای 
طلایی در حوزه اشتغال و بهبود فرآیند اخذ 

مجوز کسب و کار هستیم.
وی ادامه داد: متأسفانه سرمایه گذارانی که 
می خواهند در فعالیت هــای اقتصادی وارد 
شــوند، با چالش های جدی مواجه هستند. 
برای مثال یک ســرمایه گذار همه مراحل 
کاری خــود را انجام می دهــد و یک مرتبه 
یک فردی پیدا می شود و کار وی را متوقف 
می کنــد؛ نباید ایــن پیچیدگی هــا وجود 

داشته باشد.
رئیس مجلس شورای اســلامی بیان کرد: 

امروز ما در حوزه سرمایه گذاری باید امنیت 
اقتصادی داشته باشیم و بر این اساس ما به 
دنبال آن هستیم که سهولت و شفافیت در 
مسیر صدور مجوزهای کســب و کار اتفاق 
بیفتد.قالیباف اظهار داشــت: بنده از هیئت 

عالی نظــارت مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام خواهــش می کنم که هر چــه زودتر 
طرح تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار 
را که در ســال 1400 تصویب شــده، مورد 

رسیدگی قرار دهد.
وی افزود: ما لیســت دســتگاه هایی که در 
زمینه تســهیل صدور مجوز کســب و کار 
همکاری نکردند را در اختیــار داریم و بنده 
می خواســتم نام آنها را اعلام کنــم اما فعلًا 
این کار را نمی کنم و تقاضــای بنده از وزیر 
اقتصاد و رئیس کمیسیون جهش تولید آن 

است که این موضوع را پیگیری کند.
رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: اگر 
قانونی اجرا نمی شــود، مــا نمایندگان باید 
در روزهای سه شــنبه که روزهای نظارتی 
مجلس اســت، موضوع را پیگیری کنیم. در 

زمینه موضوع تســهیل صــدور مجوزهای 
کسب و کار نیز مجلس در روز سه شنبه )20 
اردیبهشــت ماه( مجدداً جلســه ای برگزار 
خواهد کرد و از وزیر اقتصاد و کمیســیون 
جهــش تولیــد مجلــس می خواهــم که 
گزارشــی را ارائه دهند و دستگاه هایی که تا 
آن زمان به قانون عمل نکننــد، حتماً برای 

رسیدگی قضائی معرفی خواهند شد.
وی گفت: ســال 1401 از سوی مقام معظم 
رهبری به عنوان سال »تولید دانش بنیان و 
اشتغال آفرین« نامگذاری شده که ما طرح 
جهش تولید دانش بنیان را در اواخر ســال 
گذشــته در مجلــس تصویب کردیــم و تا 
چند روز آینده ابلاغ خواهد شــد. امیدوارم 
که امســال ســال خوبی در حوزه اشتغال و 

تسهیل مجوزهای کسب و کار باشد.

رئیسی: تدوین سند جامع تحول شورای عالی انقلاب فرهنگی با جدیت دنبال می شود

سخنگوی کمیسیون شوراها:۲۰۹ حوزه انتخابیه امتیازبندی شدند

خریدار   رییس کمیســیون ویژه جهش 
و رونق تولید تاکید کــرد: ایجاد درگاه ملی 
صدور مجوزها به منظور شــفاف ســازی و 

حذف رانت ها صورت گرفته است.
سید شمس الدین حسینی در جلسه علنی 
روز دوشنبه مجلس شورای اسلامی، درباره 
گزارش کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید 
و نظارت بر اجرای اصل)44( قانون اساسی 
گفت: همه شما مســتحضرید یکی از مهم 
ترین مشکلات کشور معیشت و پایین بودن 
کاهش نرخ اشــتغال و افزایش نرخ بیکاری 
است، همچنین یکی از مهم ترین و کلیدی 
ترین متغیرها در این راســتا که اصلاح شده 
و بایــد بهبود یابــد تولید اســت به همین 
دلیل در ســال های اخیر همواره کلیدواژه 
انتخاب شــعارهای ســال از ســوی رهبر 
معظم انقلاب اســلامی تولید بوده اســت 
که بهبود آن در گرو ســرمایه گذاری است 
که نیاز به زیرســاخت هایی دارد که یکی از 
این زیرساخت ها بهبود محیط کسب و کار 

است.
رئیس کمیسیون ویژه جهش تولید مجلس 
افزود: حفظ و افزایش تولید و بهبود محیط 
کســب وکار نیازمنــد اهتمام لازم اســت 
و واقعیت امر این اســت که در ســال های 
گذشــته قانون اصلاح مواد یــک و 7 قانون 
اصل 44 با نیت بهبود فضای کسب وکار در 
مجلس شورای اســلامی به تصویب رسید و 
در این قانون چند مولفه کلیدی برای محیط 
کسب وکار پیش بینی شــد از جمله ساده 
سازی شرایط و فرآیندهای صدور مجوزها 
است و پیش بینی شده اســت که مجوزها 
باید به سمت مجوزهای اعلام محور یا ثبت 

محور حرکت کند.
وی یادآور شــد: یکی دیگر از این مولفه ها 
شفاف ســازی، صدور مجوزها و حذف رانت 
ها اســت کــه در ایجــاد درگاه ملی صدور 
مجوزها و الکترونیکی کــردن آن ها مطرح 
اســت. علاوه بر این کاهــش هزینه و زمان 
صدور مجوزها،مقررات زدایی، پیشگیری و 
مســئولیت پذیر کردن دستگاه های صدور 
مجوز مورد تاکید اســت و شــاید اولین بار 
است که در اقتصاد ایران قانونی تصویب می 
شــود که فرد را به این دلیل که طبق قانون 

مجوزی را صادر نکرده اســت مورد شکایت 
و بازخواست قرار می دهد و در نهایت ایجاد 
ضمانت های اجــرا از جمله ایــن مولفه ها 

است.
حسینی خاطرنشــان کرد: ارزیابی ما این 
است که ما دچار یک عقب ماندگی، کندی 
و لختــی در اجرای قوانینی از این دســت 
هســتیم و لذا آنچه احتیاج داریم و بر آن 
تاکید می کنم این اســت که برای اصلاح 
چنین فرآیندی باید فرهنگ کســب و کار 
و فرهنگ حاکم بر دســتگاه های اجرایی 
در راســتای حمایت از کسب و کار اصلاح 

شود.
نماینده مردم تنکابن و رامســر در مجلس 
اظهار کرد: قاطبه دســتگاه هــای اجرایی 
خود را قیم حس می کنند کما اینکه وقتی 
فــردی بــرای راه اندازی یک کســب وکار 
اعم از گلخانــه یا مشــاغل خانگی مراجعه 
می کند فــرد صادر کننده مجــوز به دنبال 
تسهیل و همراهی نیســت گویی باید اجازه 
ای که متعلق به اوست به فرد دیگری بدهد 
بنابراین تــا زمانی که ایــن فرهنگ اصلاح 
نشــود نمی توان محیــط کســب و کار را 

رقابتی کرد.

رئیس کمیسیون ویژه جهش تولید مجلس 
افزود: امــروز یکــی از مهم تریــن اهداف 
تحریم، کاهــش رقابت در محیط کســب 
وکار کشــور اســت و این در حالی است در 
دنیا محیط های کســب و کار با هم رقابت 
می کنند و کشورهایی موفق تر هستند که 

محیط کسب و کار رقابت پذیرتری دارند.
وی یــادآور شــد:  حضور و عنایــت رئیس 
جمهور در دبیرخانه ای که برای محیط های 
کسب و کار ایجاد شده اســت اقدام موثر و 
مفیدی بود، همچنین وزارت اقتصاد و امور 
دارایی نیز در ایــن زمینه تلاش می کند که 
آن را ارج مــی گذاریم، برخی دســتگاه ها 
دراین زمینه به خوبی همــکاری کردند اما 
برخی دســتگاه ها به هیچ وجــه همکاری 

نکردند که نکته حائز اهمیتی است.

بهبود محیط کسب وکار به یک اراده 
برنامه و نهضت ملی تبدیل شود

حسینی عنوان کرد: ما دغدغه هایی داریم، 
اول اینکه تا بهبود محیط کسب وکار به یک 
اراده، برنامه و نهضت ملی تبدیل نشود نمی 
توان انتظار داشت در سال آینده رتبه کسب 
و کار مــا از 127 دو رقمی شــود و اینکه در 

شرایط کنونی ســه رقمی است جای تاسف 
دارد.

نماینده مردم تنکابن و رامســر در مجلس 
بیان کرد: دولت و قوه قضائیه و همه نهادها 
باید پای کار بیایند و هیچ اســتثنائی در این 
زمینه وجود ندارد، هــم اکنون حکمرانی و 
اختیارات صــدور مجوز توزیع می شــود و 
بخشی از آن دست دولت، بخشی دست قوه 
قضائیه و بخشــی نیز دست نیروی انتظامی 
است و کافی اســت یکی از این بخش ها به 
خوبی کار نکند، در این شرایط کار به نتیجه 

نمی رسد.

نقش استانداری ها را در حکمرانی برای 
بهبود فضای کسب و کار تقویت شود

رئیس کمیسیون ویژه جهش تولید مجلس 
افزود: صدا و سیما در این زمینه برنامه های 
خوبی داشته اســت که انتظار داریم تداوم 
یابد، در کنار دســتگاه های ملی استانداری 
ها، شهرداری ها و دســتگاه های منطقه ای 
بسیار حائز اهمیت هســتند، یکی از ضعف 
هایی که به آن برخورد کردیم این است که 
تصمیم وقتی از وزیر به معاونت و ســپس به 
سازمان و در نهایت به دستگاه های استانی 

می رســد قطعا تضعیف می شــود بنابراین 
انتظار داریم وزیر کشــور نقش استانداری 
ها را در حکمرانی تقویــت کند. همچنین 
شــهرداری ها نیز باید پاســخگو باشند اما 
هنوز هیچ اقدام موثری در این زمینه انجام 

نداده اند.
وی گفت: یکی دیگر از مشــکلاتی که با آن 
در این حــوزه مواجه هســتیم کانون های 
حرفه ای هستند که متاسفانه به جای اینکه 
شــرایط را تســهیل کنند به انحصارگرانی 
تبدیل شــده اند که مســئولیتی در قبال 

شرایط و فرآیند کسب و کار ندارند.
حســینی افزود: از وزارت اقتصاد و دارایی 
انتظار داریم به نتیجه کار توجه کند، به طور 
فرض بسیاری از دســتگاه ها به درگاه ملی 
مجوزها پیوســته یا در حال اتصال هستند 
اما گزارش هایی که دریافت کرده ایم نشان 
می دهد به رغم اینکه تســریع شده به غیر از 
مدارکی که در درگاه بارگذاری شده مدارک 
دیگری نباید درخواست شــود هنوز چند 
روزی نگذشته دســتگاه های صدور مجوز 
مدارکی فراتر از آنچه در درگاه درخواســت 
شــده درخواســت می کنند که این خلاف 

است که باید جلوی این امر گرفته شود.
نماینده مردم تنکابن و رامســر در مجلس 
یادآور شد: هنوز مجوزهایی یا احصاء نشده 
یا مورد تفاهم با وزارت اقتصاد و دارایی قرار 
نگرفته انــد بنابراین انتظــار داریم وزارت 
اقتصاد و دارایی تمام مجوزها را فهرســت 
کرده و شناسنامه برای همه آن ها تهیه کند 
و این در حالی است که کار در شرایط کنونی 

ناقص انجام می شود.
رئیس کمیسیون ویژه جهش تولید مجلس 
تصریح کرد: در برخــی بخش ها برای اینکه 
یک مجوز اعلام محور و ثبت محور است و یا 
آن مجوز باید تعیین محور باشد بین وزارت 
اقتصاد و دارایی و دســتگاه اجرایی اختلاف 
نظر وجــود دارد که باید بــه آن پایان داده 
شود و انتظار داریم از ظرفیت همین قانون 
اســتفاده کند، همچنین رئیــس جمهور 
ورود پیدا کند تا این مســئله حل شــود اما 
از طرف دیگر ما قانون تسهیل صدور برخی 
مجوزهای کســب وکار را تهیه کرده ایم که 

ابلاغ آن به این امر کمک می کند.

رضا موسایی
کارشناس صنعت



رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

ارائه خدمات گارانتی و بیمه به کالاهای قاچاق ممنوع شود
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با ابلاغ سازمان امور مالیاتی

وده واردات کالاهای اساسی  مالیات بر ارزش افز
یک درصد تعیین شد

رئیس ســازمان امور مالیاتی تعیین مالیات یک درصــدی بر واردات 
کالاهای اساســی را به ادارات کل امور مالیاتی ابلاغ کرد. داوود منظور 
معاون وزیر اقتصاد و رئیس ســازمان امور مالیاتی مصوبه شورای عالی 

هماهنگی اقتصادی را به ادارات کل امور مالیاتی کشور ابلاغ کرد.
بر اســاس این مصوبه، اجرای ماده 14 قانون مالیات بــر ارزش افزوده 

مصوب 1400 تا پایان خرداد امسال به تعویق می افتد.
متن ماده 14 قانون مالیات بر ارزش افزوده به شرح زیر است:

ماده 14 - چنانچــه ســازمان در مهلت مقــرر در قانــون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان نتواند ســامانه مؤدیان را مستقر کند، 
مکلف است رسیدگی به اظهارنامه مؤدیان موضوع این قانون را که بعد 
از اتمام مهلت مزبور به سازمان تسلیم می شــود، صرفاً به میزانی که در 
تبصره این ماده آمده اســت، محدود نموده و سایر اظهارنامه ها را بدون 
رســیدگی قبول نماید.یکی دیگر از مواد ابلاغی از سوی رئیس سازمان 
امور مالیاتی، تعیین نــرخ یک درصدی برای مالیات بــر ارزش افزوده 
واردات گنــدم، برنج، دانه هــای روغنی، انواع روغن خام، قند، شــکر، 

گوشت قرمز و همچنین قند و شکر تولید داخل است.

واکنش رئیس سازمان بورس به بخش نامه وضع 
عوارض صادراتی بر محصولات معدنی

 رئیس ســازمان بورس در نامه ای به وزیر صنعت، معــدن و تجارت به 
بخش نامه وضع عوارض صادراتی بر محصولات معدنی واکنش نشــان 
داد.به گزارش سازمان بورس و اوراق بهادار، »مجید عشقی« در نامه ای 
به بخش نامه وضــع عوارض صادراتــی بر محصــولات معدنی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت واکنش نشان داد و اعلام کرد: با در نظر  گرفتن 
ملاحظات بازار ســرمایه، مبنای زمانی اخذ عــوارض صادراتی حداقل 
پس از 3 مــاه از تاریخ تصویب و ابلاغ مصوبه ســتاد تنظیم بازار، تعیین 
و قیمت مبنای صادراتــی فوب ایران از هفتــه اول دی 1400 به هفته 

پایانی 1400 تغییر و اعمال شود.
در ادامه این نامه آمده اســت: همچنین با توجه بــه طبقه بندی بخش 
عمده ای از محصولات تولیدی شــرکت های ســهامی عام ثبت شده 
در فهرست کالاهای مشــمول عوارض، به نظر می رسد این موضوع در 
کوتاه و میان مدت بر روند معاملات اوراق بهادار در بازار سرمایه )سهام 
و بورس کالا( آثار منفــی قابل ملاحظه ای خواهد داشــت و از آنجا که 
تعداد بسیار زیادی از ســرمایه گذاران با توجه به افزایش قیمت جهانی 
کالاها در اسفند سال گذشته، اقدام به انجام معاملات کرده اند؛ بنابراین 
تصویب قیمت پایه منتهی به هفته اول دی 1400، موجبات خدشه دار 

شدن امنیت سرمایه گذاری را فراهم می کند.

 کارشناس اقتصادی:
خ ارز و تورم را  دولت اجازه دهد، برجام نر

کاهش می دهد
یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: اگر برجام احیا شود و درصورتی 
که دولت مانع نشــود، نرخ ارز کاهش می یابد و در این صورت نرخ تورم 
هم پایین می آید. از ســوی دیگر انتظارات تورمی در جامعه هم کاهش 
خواهد داشــت و دیگر به شدت دوره رشــد نرخ ارز نخواهد بود. در این 
شــرایط حتما با کاهش نرخ تورم مواجه خواهیم بود مگر اینکه دولت 

اجازه کاهش نرخ ارز را ندهد.

مرتضی عزتی درباره پیامد افزایش شــاخص فلاکــت در ایران اظهار 
داشــت: قطعا بالا بودن هم نرخ تورم و هم نرخ بیکاری ضرر زیادی برای 
اقتصاد خواهد داشــت. در دنیا نرخ بیکاری بین یک و دو درصد تا 12 تا 

15 درصد است و به ندرت درصدهای بالاتر از این اعداد وجود دارد.
وی افزود: اما نرخ تورمی در تعدادی از کشــور ها عدد بالایی است و در 
شــرایطی که نرخ بیکاری هم بالا باشد، این دو شــاخص باهم ترکیب 
خوبی نیســتند. اما در مورد نرخ تورم نمی توان کشــورها را از این نظر 
مورد بررسی قرار داد چراکه سیاســت برخی از کشورها از افزایش نرخ 
تورم تا یک حدی، ایجاد تحرک در اقتصاد اســت از این رو سیاست های 
انبســاطی را دنبال می کنند. در صورت تحقق این سیاســت حتی در 
شرایط افزایش نرخ تورم ممکن است وضعیت اقتصادی مردم ارتقا پیدا 
کند اما اغلب مــوارد افزایش نرخ تورم خارج از اراده دولت اســت  و نرخ 

بیکاری هم در این شرایط کاهش پیدا نمی کند.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به شرایطی که افزایش نرخ تورم منجر 
به بهبود شرایط مردم می شــود، گفت: در برخی از کشورها در حالی که 
نرخ تورم افزایش یافته و در عین حال نــرخ بیکاری کاهش پیدا کرد در 
این شرایط ممکن است نرخ فلاکت بالا رفته باشد اما در نهایت وضعیت 

مردم بهتر شده  است.
عزتی با بیان اینکه اهمیت نرخ بیکاری بیشــتر از نرخ تورم است،  ادامه 
داد: قطعا بــالا بودن نرخ بیکاری و تورم هر دو به طور مســتقل نشــان 
دهنده وضعیت خوبی از اقتصاد نیســت اما به شرط کاهش شدید نرخ 
بیکاری، اگر نرخ تورم هــم افزایش یابد، می تواند برای اقتصاد کشــور 
مفید باشــد چراکه در این شرایط افزایش اشــتغال و تولید، اقتصاد به 
ســمت  ثبات می برند و پس از مدت زمانی حتی نرخ  رشــد اقتصادی 
افزایش پیدا می کنــد.  وی تاکید کــرد: به هر حال شــاخص فلاکت 
نمی تواند گویای واضح و عمده از اقتصاد باشد و برداشت ترکیب این دو 

شاخص گمراه کننده است.
عزتی درباره پیش بینی برخی از کارشناســان درباره افزایش نرخ تورم 
در ســال 1401 گفت: اگر سیاست های اعلام شــده از سوی دولت به 
سمت اقتصاد انقباضی حرکت کنند مانند کاهش تسهیلات به معنای 
کنترل حجم پول و نقدینگی، احتمال کنتــرل تورم وجود دارد چراکه 
فشار نقدینگی کاهش پیدا می کند که این خود عامل مهار تورم خواهد 
بود.این کارشناســان اقتصادی ادامه داد: اما اگر شــاهد اتفاقات منفی 
باشیم مانند حذف ارز 4200 تومانی یا حذف برخی از یارانه ها از جمله 
بنزین و مشــابه آن، به احتمال بســیار زیاد تورم قابــل توجهی ایجاد 
می شــود. اما در صورتی که دولت قصد حذف یارانه ها را نداشته باشد، 

تورم ناشی از این تصمیمات و سیاست ها در اقتصاد ظاهر نخوهد شد.
وی درباره شرایط تورمی با وجود احیای برجام اظهار داشت: اگر برجام 
احیا شود و درصورتی که دولت مانع نشود، نرخ ارز کاهش می یابد و در 
این صورت نرخ تورم هم پایین می آید. از ســوی دیگر انتظارات تورمی 
در جامعه هم کاهش خواهد داشــت و دیگر به شدت دوره رشد نرخ ارز 
نخواهد بود و در این شرایط حتما با کاهش نرخ تورم مواجه خواهیم بود 

مگر اینکه دولت اجازه کاهش نرخ ارز را ندهد.

بازار

وزیر امــور اقتصادی و دارایی گفت: ما شــروط مبهم و 
امضاهای طلایی را از شــرایط صدور مجوزهای کشور 
کنار گذاشتیم.سید احسان خاندوزی در جلسه علنی 
مجلس شــورای اســلامی درباره عملکرد وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در تسهیل صدور مجوزهای کسب و 
کار، گفت: امیدواریم که با حمایت های مجلس امسال 
یکی از ســال های خوش خبر بــرای تولیدکنندگان 
و کارآفرینان در حوزه صدور مجوزهای کســب و کار 

باشد.
وی با بیان اینکه کاهش فســاد و تسهیل فرآیند تولید 
یکی از اولویت های ما اســت، افزود: این اتفاق از طریق 
شــفافیت و هوشمندسازی پیگیری می شــود. از 21 
فروردین امســال تمام بانک های دولتی مکلف شدند 
که برای اولین بار در تاریخ بانکداری کشــور، فهرست 
ابر بدهکاران خود را منتشــر کنند.وزیر امور اقتصادی 

و دارایــی تصریح کــرد: یکــی از مهم ترین 
اقدامات وزارت اقتصاد، تســهیل مجوزهای 
کسب و کار اســت. مجلس یکسری تکالیف 
قانونی درباره مجوزهای کســب و کار داشت 

که ما این تکالیف را دنبال کردیم.
خاندوزی با اشــاره به اهم تکالیــف قانونی 
درباره مجوزهای کســب و کار، گفت: شفاف 

و ســهل کردن شــرایط، مدارک، زمان و هزینه صدور 
مجوزها، الکترونیک و غیرحضوری شدن فرآیند صدور 
مجوزهای کسب و کار، حتی المقدور ثبت محور کردن 
مجوزهــا و اعمال نظارت پســینی، گرفتن اســتعلام 
متقاضیان صــدور مجوز و اتصال دســتگاه ها به درگاه 
ملی مجوزها و صــدور مجوز با شناســه یکتا، از جمله 
این تکالیف قانونی بود.وی اضافه کرد: ما از آبان ســال 
گذشته تاکنون گام هایی را در این راستا برداشتیم که 

در فاز اول شروط مبهم و امضاهای طلایی از 
شرایط صدور مجوزهای کشور حذف و کنار 
گذاشــته شــد.وزیر امور اقتصادی و دارایی 
بیان کرد: 2780 شــرط مبهــم یا امضاهای 
طلایــی از شــرایط صــدور مجوزها حذف 
شــد. همچنین 25 جلســه کمیته و هیئت 

مقررات زدایی برگزار شد.
خاندوزی تأکید کرد: گام بعدی اقدامات ما تشــکیل 
درگاه ملی مجوزها و اتصال همه دســتگاه ها به آن بود. 
پاسخ استعلام ها توسط دستگاه ها به صورت هوشمند 

و آنی هم یکی دیگر از اقداماتی بود که انجام شد.
وی متذکر شــد: ســامانه قبلی صدور مجوزها به زبان 
حقوقی بود و در آن یکسری شــروط مبهم و اطلاعات 
ناقص وجود داشــت که ما شــروط مبهــم در درگاه 

مجوزها را حذف کردیم.

وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به شرایط جدیدی 
که برای صدور مجوزهای کســب و کار در نظر گرفته 
شده اســت، گفت: شــروط باید صریح و روشن باشد و 
امضاهای طلایی حذف شود، هزینه سرمایه گذاری به 
عنوان شــرط صدور مجوز باید تا حد ممکن کم شود، 
شرایط غیرعادی و ســخت تا حد ممکن حذف شدند و 
یکسری اقدامات دیگر برای تسهیل صدور مجوزهای 
کســب و کار در وزارت امور اقتصــادی و دارایی انجام 
شــده و ما این فرآیند را دنبال خواهیم کرد.وی گفت: 
امروز هیاتی 30 نفره در 30 اســتان کشــور جز تهران 
تمامــی مراحل صــدور مجوزهــا را راســتی آزمایی 
می کند، درخواست دارم برای اثربخشی هرچه بیشتر 
شما نمایندگان با نظارت بر ما و تمامی دستگاه ها به ما 
کمک کنید تا زمان، مدارک و شرایط اعلامی در درگاه 

ملی مجوزها را تمامی وزارتخانه ها مراعات کنند.

وزیر

خریدار   رئیــس کمیســیون اقتصادی 
مجلس با بیان اینکــه قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز زمینه ســاز حمایت جدی از تولید 
خواهد شــد، گفت: طبق این قانون ارائه هر 
گونه خدمات شامل گارانتی، بیمه و مسائل 
مالی بــه کالاهــای قاچاق ممنوع شــده و 
مشمول جرایم موضوع قاچاق کالا و ارز می 

شود.
 محمدرضــا پورابراهیمــی در حاشــیه 
جلسه علنی در نشســت خبری در توضیح 
قانون مبــارزه با قاچــاق کالا و ارز گفت: دو 
روز گذشــته رئیس مجلس قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز را ابلاغ کــرد. این قانون از 
موضوعات مهم و مورد تأکیــد مقام معظم 
رهبری اســت که با اجرای آن مــی توان از 

تولید حمایت کرد.
وی با اشــاره به روند تصویب قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز گفت: در ســال 94 دولت 
وقت با نظر کارشناســان و مدیران اجرایی و 
نمایندگان کشور به تدوین لایحه مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز پرداخــت و آن را به مجلس 
ارائه کرد. کمیسیون اقتصادی مجلس دهم 
حدود یک سال به بررســی کارشناسی این 
لایحه پرداخــت و گــزارش آن را به صحن 
ارائه کرد. در آن زمان اخطار قانون اساســی 
داده شد مبنی بر اینکه دستگاه قضایی هم 
باید نظر خــود را درباره ایــن لایحه بدهد و 
این موضوع تنها محدود به دولت نیســت. 
با تشــخیص رئیس وقت مجلــس موضوع 
از صحن علنی به قوه قضاییه ارجاع شــد و 

اصلاحات مدنظر اعمال شد.
پورابراهیمــی یــادآور شــد: در نهایت در 
خرداد ســال 97 جمع بنــدی مصوبات به 
مجلس ارائه شــد و در روزهای آخر مجلس 
دهم این موضوع به تصویب مجلس رسید. 
با شــروع مجلس یازدهم ایرادات شــورای 
نگهبان در این لایحه مورد بحث و بررســی 
قرار گرفت و در نهایت در اسفند سال 1400 
این قانون تأیید شد و رئیس مجلس آن را به 

رئیس جمهور برای اجرا، ابلاغ کرد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره 
به برخی از مواد قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز گفت: موضوع تشــکیل ساختار از جمله 

موارد مورد اشــاره در این قانون اســت. در 
دوره گذشــته ضوابط برای نحوه اداره ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز به گونه ای بود که 
بعضا مســئولان در رده های بالا در جلسات 
آن شــرکت نکرده و یا معاونــان و مدیران 
خود را به این جلسات می فرستادند که این 
ستاد خروجی نداشت. حال اینکه این ستاد 
جایگاهی برای تصمیمــات قانونی دارد. در 
قانون جدید اصلاح ســاختار صورت گرفت 
بدین شکل که ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و 

ارز هیئت وزیران کوچک است. 
حضور دســتگاه ها و نماینــدگان مجلس 
و مهمترین آن اداره جلســه توسط شخص 
رئیس جمهور و ارجاع آن به افراد دیگر برای 
حضور در جلسات طبق اصول قانون، مورد 
تأکید قــرار گرفته و اگر ایــن موضوع اجرا 
نشود و یا ترک فعل به معنای تمرد از اجرای 
قانون صورت گیرد، براساس قانون برخورد 

می شود.
پورابراهیمی ادامه داد: در قانون جدید ورود 
دســتگاه هایی همچون مرکز آمــار ایران، 
بیمه مرکزی، اتاق اصناف، وزارت ارتباطات، 
سازمان اطلاعات ســپاه در این ستاد اضافه 

شــده تا کمکی در اجرای مصوبات داشــته 
باشند.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره 
به موضوع بیمه کالاها در این قانون گفت: در 
قانون قبلی تفاوتی برای ارائه خدمات بیمه 
ای بیــن کالای قاچــاق و غیرقاچاق وجود 
نداشــت اما در قانون جدید مصوب شد که 
تنها ارائه خدمات بیمه به کالاهای مجوزدار 
مجاز است و شرکت های بیمه ای حق ارائه 

خدمات به کالاهای قاچاق را ندارند.
وی با بیان اینکه در این قانون مصادیق دقیق 
قاچاق مشخص شده است، گفت: در قانون 
جدید مصادیق قاچاق شــفاف شده است. 
مشکل این بود که در حوزه گمرک به خاطر 
قوانین و مقررات مشــکلاتی رخ می داد که 
در این قانون شفافیت لازم ایجاد شده است. 
علاوه بر این باید ضوابط تجاری در ســامانه 
مقررات تجاری ثبت شود. یکی از مشکلات 
تغییرات پی در پی آیین نامه و دستورالعمل 
ها بود که باعث می شــد بخشــی از تجار از 
ضوابط اطلاع نداشــته باشــند. لذا دولت 
مکلف بــه راه اندازی ســامانه ای مربوط به 
ضوابط تجاری شــد و باید هر گونه تغییرات 

به اطلاع فعالان اقتصادی برسد.
پورابراهیمی بــا بیان اینکــه در این قانون 
ارز منشــأ واردات کالا تعیین تکلیف شــد، 
توضیح داد: از مشــکلات ســال های اخیر 
این بود کــه موضــوع منشــأ ارز در حوزه 
تصمیم گیری تعریف نشــده بود. در قانون 
جدید منشــأ ارز مبنای تصمیــم گیری در 
حوزه اقتصاد خواهد بــود. علاوه بر این یکی 
از مشــکلات این بود که کالاهایی در فضای 
مجازی به فــروش می رفت کــه در فضای 
واقعی به عنوان قاچاق محســوب می شد. 
مصوب شــد که کلیه معامــلات و خرید و 
فروش کالاها در بســتر فضای مجازی باید 
در چارچوب ضوابط قانون باشــد و فروش 
کالاهای قاچــاق و ممنوعه در ســایت ها و 
حتی از طریق تلفن، پیام رســان و پیامک 
ممنوع اســت و با متخلف طبــق ضوابط و 

قوانین قانون برخورد می شود.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره 
به راه اندازی سامانه ارائه خدمات به کالاها 
توضیــح داد: یکی از الزامــات در قانون این 
اســت که دولت باید ســامانه ای برای ارائه 
خدمات به کالاهــا راه انــدازی کند. مثلا 

وســایل خانگی قاچاق وارد می شود و ما به 
ازای آن خدماتی شــامل تأمین و گارانتی 
داده می شــود. در قانون جدید مصوب شد 
کــه کلیه خدمات شــامل گارانتــی، بیمه 
و مالــی کالای قاچــاق ممنوع اســت و هر 
مجموعه ای که خدماتــی در این حوزه ارائه 
دهد مشــمول قانون مبارزه با قاچاق کالا و 

ارز می شود.
وی با بیان اینکــه در این قانــون مجازاتی 
برای متخلفــان در حوزه واگــذاری کارت 
بازرگانی و خرید و فــروش و خدمت کارت 
یک بار مصرف تعیین شــده اســت، گفت: 
یکی از مشــکلات این بود کــه طبق قانون 
قبلی اگــر کالای قاچاق در وســایل نقلیه 
توقیف می شد. آن وســیله نقلیه هم توقیف 
می شــد. در قانون جدید مصوب شــد که 
وســیله حمل و نقل توقیف نشــود و اعداد 
مشخصی به عنوان سقف هم در نظر گرفت 
منتها آن وســیله نقلیه بعد از تحویل کالای 
قاچاق باید برای رسیدگی قانونی به مراجع 

مربوطه مراجعه کنند.
پورابراهیمی بــا بیان اینکــه در این قانون 
تبعات تفکیک جرم و قاچاق شــفاف شده 
است، گفت: در این قانون اموال توقیف شده 
تعیین تکلیف شده است. پیش از این ممکن 
بود سال ها اموال قاچاق و کالای ضبطی در 
انبار توقیف شده و امها می شد که مشکلاتی 
را به وجود می آورد. مصوب شــد که کالای 
توقیف شــده می تواند از طریــق ظرفیت 
بازار ســرمایه و بورس کالا و رینگ صادرات 
از کشور خارج شــود و صادرات آن صورت 
گیرد. به عبارت دیگر بــا راه اندازی رینگ 
صادراتی درباره کالاهای قاچاق تولید شده 
شاهد انبار شــدن حجم زیادی از کالاها و از 
بین رفتن آن ها نبوده و در عین حال مبالغ 

آن هم به کشور برمی گردد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در پایان 
و در جمع بندی گفت: قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز از کارشناسی ترین قوانین مجلس 
است که راهکاری موثر برای مبارزه با پدیده 
قاچاق خواهد بود. اجــرای این قانون زمینه 
ســاز حمایت جدی از تولید و کمک به حل 

مشکلات می شود.

خاندوزی در صحن مجلس:امضاهای طلایی را از شرایط صدور مجوزهای کشور حذف کردیم

ارزانی کالای ایرانی برای همسایه ها

ارز ۴۲۰۰ تومانـی که به نفع خارجـی ها شد!
خریدار   ارزان قیمتــی کالاهای ایرانی به 
خاطر پرداخت یارانه دولتــی به آن ها، پای 
مردم کشورهای همســایه را برای خرید به 

ایران باز کرده است.
تا امروز حدود 60 میلیــارد دلار ارز دولتی 
برای خرید اقلام اساسی و دارو برای واردات 
تخصیص داده شده اســت. ارزی که نرخ آن 
در سال 97 به دستور دولت به 4200 تومان 

تعیین شد.
حال چهارســال از این عملیــات دولت در 
مدیریت بازار ارز می گــذرد و اقلامی نظیر 
برنج، نهاده دامی، مرغ و حتی داروها با تورم 
های بالایی را تجربه کرده اند.حتی بررسی 
این تورم در یک ســال گذشــته هم نشان 
دهنده نوساناتی است. در فصل پاییز 1400 
تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده بخش 
مرغداری های صنعتی کشــور نســبت به 
فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 
33.4 درصد بوده اســت که در مقایســه با 
همین اطلاع در فصــل قبل )68.8 درصد(، 

35.4 واحد درصد کاهش داشته است.

انحراف 12 درصدی تخصیص ارز 4200 
به اقلام اساسی در سال ۹۹

برهمین اساس دیوان محاسبات در گزارش 
تفریغ بودجه خود مــی گوید: 12 درصد ارز 
تخصیصی به اقلام اساسی با انحراف مواجه 
شده است.انحرافی که به گفته آقای مهرداد 

جمــال ارونقی، معاون ســابق امــور فنی 
گمرک، در یــک فقره پرونــده واردات کره 
منجر به بیش اظهــاری 60 میلیون دلاری 
شــد که البته این پرونده با بررســی های 
متعدد با درصد تخلفی مشخص و مختومه 

شد.

وارداتی که با نام اقلام اساسی
به کالالوکس ختم می شد!

پرونــده های مختلفــی از جملــه واردات 
قطعات خودرو، واردات اقلام غیرضرور با ارز 
ترجیحی و همچنین اخــلال در نظام ارزی 
به موجب این انحصار در تخصیص ارز ارزان 

قیمت تشکیل شد.
این یعنی حمایتی که قرار بود معیشــت را 

نشانه بگیرد به مقصود نهایی خود نرسید.
لاهوتی، رئیس کنفدراســیون صادرات می 
گوید: زمانی که ارز ارزان قیمت به دســت 
عده ای خاص برسد، فســاد است حمایت 
باید به انتهای زنجیــره یعنی مصرف کننده 
نهایی تخصیص پیدا کند.به طور مثال دارو، 
که چند روزی می شــود خبر از تغییر روش 

تخصیص ارز آن مطرح می شود. 

تامین ارز ترجیحی دارو همگام با 
فراهم سازی زیر ساخت بیمه ها

عین اللهی وزیر بهداشــت درباره ارز مورد 
نیاز دارو طی امسال می گوید: امسال از نظر 

میزان ارز تخصیص داده شده برای دارو هیچ 
مشــکلی وجود ندارد و حدود سه میلیارد 
دلار به ما ارز تخصیص داده شده است. بحث 
نحوه هزینه آن مطرح اســت که در شرایط 
فعلی باید آن را به صــورت ارز ترجیحی در 
نظــر بگیریم تــا در صورت فراهــم کردن 
زیرســاخت ها و آمادگی بیمه ها طبق روال 

انجام شود.
البته صاحب نظرانی نظیر آقای پیرصالحی 
معاون سابق دارو سازمان غذا و دارو معتقد 
است، باید حمایت از ابتدای زنجیره تولید به 
انتهای زنجیره مصرف، یعنی مردم هدایت 
شــود چرا که اختلاف بین ارز 4200 و نرخ 
روز بــازار آزاد ارز، قطعه برای ســودجویان 
شیرین و غیرقابل گذشت است اما شرط آن 
تکمیل زیرســاخت توزیع و نظارت شفاف 

است.

از موضــوع دارو گذر کرده و به ســایر اقلام 
اساســی نظری کنیم. بازهم تورم ناشی از 
فشارهای تحریمی و کاهش ارزش پول ملی 
در کنار انحراف تخصیــص ارزی که دیوان 
محاسبات آن را گزارش کرده مشهود است. 

بانک اطلاعاتی لازمه هــر تغییر در حمایت 
های دولتی است میرزایی، کارشناس دولت 
الکترونیــک یکی از راه حل هــای مقابله با 
شــوک های احتمالی بعــد از تغییر روش 
تخصیص ارز را تشکیل یک بانک اطلاعاتی 

قوی برای رصد بازار و مردم می داند.
او می گوید: بــا توجه به زیرســاخت های 
هوشــمند در دســترس این امکان وجود 
دارد کــه یارانه به صــورت زنجیــره وار از 
حلقه ابتدای تولید تا حلقــه انتها به صورت 
اتوماتیــک توزیع شــود و البته شــفافیت 
نظارت با هر تراکنش نیز قابل رصد باشــد 
اما این امر مســتلزم اتصال تمام دستگاه ها 
از جمله بانــک ها، ســازمان مالیاتی، ثبت 
اسناد و انبارها و بسیاری از دستگاه هاست. 
البته همواره به زمان اتصال این دستگاه ها 
به ســامانه ها اطلاعاتی مقاومت ها آغاز می 
شود.ســامانه اطلاعاتی کــه نیاز تخصیص 

حمایت به خود مصرف کننده نهایی است.
به گفته کارشناســان پایگاه رفــاه ایرانیان 
که منبع رســمی دولت ها برای تخصیص 
یارانه به اقشــار آســیب پذیر جامعه است. 
دو سالی است که بروزرســانی نشده است 

هر چنــد با پرســش این موضــوع از آقای 
عبدالملکی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
این ســامانه در حال بروزرســانی است اما 
انتقــادات به نحــوه پرداخــت یارانه های 
فعلی و بعضا مناســبتی نشان دهنده ضعف 
در این سیستم اســت.حالا رئیس جمهور 
معتقد است بعد از اتمام سال 1400 دولت 
قصد دارد با اختیــاری که مجلس به او داده، 
بدون ایجاد شــوک به بازارها توزیع عادلانه 
ارز ترجیحی را آغاز کند. آقای رئیسی تاکید 
دارد که قرار نیست شوکی به مردم، بازارها و 
کسب و کارها وارد شود و تیم اقتصادی او به 

دنبال راهی صحیح هستند.
راهی که هر چه ســریع تر باید طراحی و با 
نظارت اجرا شود چرا که این ارز بیش از نفع 
به مردم ایران، برای ســاکنان کشــورهای 
همسایه منفعت داشت چرا که ارزانی اقلام 
ایرانی که با یارانه ها دولتی ارزان نگهداشته 
شده اند آنها را برای خرید اقلام ارزان قیمت 

به کشور ما کشانده است.
فیلمی که چندروزی است در فضای مجازی 
منتشر شده و نشــان دهنده هجوم تعدادی 
از عراقی ها از مرز شلمچه به ایران آن هم به 
صورت غیرقانونی بــرای خرید اقلام ایرانی 
اســت! این اتفاق در مرزهای شــمالی هم 
مشــهود اســت و دلیل آن وجود کالاهای 
یارانه ای و پدیــد آمدن قاچــاق معکوس 

است.



وند واردات موبایل با ارز حاصل از صادرات ابهام در ر

 وعده کاهش قیمت وزارت صمت عملی نشد!

و در سربالایی گرانی خودر

صنعت
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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معاون وزیر ارتباطات تشریح کرد
سیاستهای حمایتی دولت برای توسعه فیبرنوری

معاون وزیر ارتباطات در تشــریح سیاســتهای حمایتــی دولت برای 
توسعه فیبرنوری گفت:طبق مصوبه هیأت وزیران، اپراتورها برای ارائه 
خدمات فیبرنوری به جای 3 درصد باید یک دهم درصد حق الســهم به 

دولت بپردازند.
 صادق عباســی شــاهکوه در دومین نشســت هم اندیشــی توسعه 
زیرســاخت های ارتباطی پهن باند ثابت با تاکید بر توســعه فیبرنوری 
)FTTx( که با حضور مدیران اپراتورهای ثابت برگزار شــد، در تشریح 
سیاستهای حمایتی دولت از توســعه فیبر نوری گفت: بر اساس مصوبه 
هیأت وزیران،برای ارائه خدمات فیبرنــوری اپراتورهای FCP به جای 
3 درصد و شــرکت مخابرات ایران بــه جای 5 درصد حق الســهم به 
دولت، یک دهم درصد حق الســهم پرداخت می کنند. البته به شرطی 
که از ابتدای ســال 1401 درآمد خرده فروشــی در حــوزه FTTP در 

صورت های مالی حسابرسی شده آنها، تفکیک شده باشد.
رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطــات رادیویی افــزود: حوزه 
عمده فروشــی خدمات FTTP نیز بر اســاس این مصوبه به طور کلی 
مشمول حق السهم نمی شود و این موضوع می تواند شرایط خوبی برای 

شرکت مخابرات ایران در جهت ارائه خدمات عمده فروشی فراهم کند.
وی با اشــاره به تصویب بند پیشــنهادی وزارت ارتباطــات در قانون 
بودجه 1401 مبنی بر اســتفاده از امکانات زیرساختی سایر دستگاه ها 
گفت: بر اســاس قانون بودجه، اســتفاده از امکانات ســایر دستگاه ها 
باید با تعرفه های مصوب کمیســیون تنظیم مقررات ارتباطات باشــد. 
پیش نویس این مصوبه با مشــارکت دارندگان پروانــه ارتباطات ثابت، 
باید به نحوی تدوین شود که هم تعرفه ها منطقی و منصفانه باشد و هم 

مانعی برای ارائه امکانات مازاد دستگاه ها ایجاد نشود.
عباســی شــاهکوه با اشــاره به بازنگری مصوبــه CNSP تاکید کرد: 
اصلاحات مصوبــه CNSP نیز با هــدف اینکه پــروژه FTTx به نحو 
مناســبی اجرایی شــده و منابع مالی آن تأمین شــود، با مشــارکت 
دارنــدگان پروانه ارتباطات ثابت و ســیار انجام شــده و در حال نهایی 
شــدن اســت.معاون وزیر ارتباطات افزود: در بازنگــری این مصوبه، 
چارچوب های پوشــش اپراتورها بــه گونه ای تغییر کــرده تا هزینه ها 
کاهش یافته و بتوانیم به صورت اقتصادی به هدف مصوب دسترســی 
80 درصد خانوارها به فیبرنوری برسیم. ضمن اینکه در کنار دسترسی 
تا شــعاع 500 متری خانوارها، برای اتصال کاربران بــه این خدمات، 
یارانه ای پیش بینی شده است تا اتصال حداقل 30 درصدی کاربران به 

فیبرنوری، در پایان پروژه نیز محقق شود.
نحوه تقســیم کار بین اپراتورها برای پوشــش فیبر نــوری در مناطق 
مختلف کشــور، تخصیص منابع مالی، استفاده از یارانه های پیش بینی 
شده، تعامل با شهرداری و توانیر برای اجرای قانون استفاده از امکانات 
و زیرســاخت های موجود از موضوعاتی بود که در این نشست مطرح و 

نظرها و دیدگاه های اپراتورها بررسی شد.

معاون سازمان صنایع کوچک:
شهرک های صنعتی امسال هم از خاموشی ها 

معاف می شوند

معاون ســازمان صنایع کوچک گفت: به دنبال این هســتیم که برای 
امسال نیز مصوبه ای مشــابه پارســال بگیریم تا واحدهای صنعتی از 

اعمال خاموشی های برق، معاف شوند.
فتحعلی محمدزاده در مــورد تأمین برق واحدهــای صنعتی در زمان 
اوج مصرف برق، اظهار کرد: تابســتان ســال گذشــته هیأت وزیران، 
شــهرک های صنعتی را از شمول اعمال خاموشــی برق معاف کرد که 
همین مساله باعث شد واحدها خاموشــی های کمتری داشته باشند. 
البته به صورت صد درصدی هم تأمین برق نداشتیم اما خاموشی ها به 
مراتب کمتر شده بود.معاون فنی سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتــی ایران افزود: بــا توجه به تجربــه ای که داشــتیم و همچنین 
شهرک های صنعتی نسبت به صنایع بزرگ، اشتغال زایی بالایی دارند 
و تعداد زیادی واحد صنعتی در این شــهرک ها فعال هستند، به دنبال 
این هستیم که برای امســال نیز مصوبه ای مشابه پارســال بگیریم تا 

واحدهای صنعتی از اعمال خاموشی ها، معاف شوند.
وی در مورد خسارات وارده به واحدهای صنعتی در سال گذشته، گفت: 
نمی توان به صورت دقیق گفت چه میزان خســارت به دلیل قطعی برق 
به شهرک های صنعتی وارد شد اما قطعاً این خســارات کم نبود. البته 
قرار بود جبران خســارات صورت گیرد اما عملًا این اتفاق نتوانســت 
عملیاتی شــود. باید توجه داشــت که قطعی برق گاه و بیگاه در ســال 
گذشــته منجر به افزایش ضایعات در بخش تولید شد یعنی هم تولید 
و هم نیروی کار با مشــکل مواجه شدند. بنابراین امســال به دنبال این 

هستیم که این اتفاق در ابعاد کمتری بیفتد.
محمدزاده تصریح کرد: اکنون بیــش از 48 هزار و 500 واحد بهره بردار 
در شهرک های صنعتی سراســر کشــور وجود دارد که نزدیک به یک 
میلیون نفر در آنها مشغول به کار هســتند. در واقع شهرک ها و نواحی 

صنعتی به ازای هر مگاوات برق زمینه اشتغال 96 نفر را فراهم کرده اند.

تولید

 دبیر ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید کشور گفت: 
215 مورد مشــکل واحدهای تولیدی در قالب سامانه 
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید شناسایی شده و در این 
زمینه خط قرمز دولت جلوگیــری از تعطیلی واحدها 

است.
صدیف بیک زاده در پایان نخســتین جلســه ســتاد 
تســهیل و رفع موانع تولید کشور در ســال 1401 در 
جمع خبرنگاران افزود: مشکلات بانکی، مالیاتی، بیمه 
تامین اجتماعــی، بازار تولیــدات واحدهای صنعتی، 
تأمین مواد اولیه و همچنین زیرساخت های آب، برق و 

گاز، از جمله مشکلات واحدهای تولیدی کشور است.
 وی بیان داشت: در جلســه امروز برنامه های ستاد در 
ســال 1401 و اولویت های امسال تشــریح شد که از 
جمله اولویت ها اشــتغال واحدهای فعلی و همچنین 

احیای واحدهای راکد و نیمه فعال است.
بیک زاده خاطرنشــان کرد:  به منظور رفع مشــکلات 
یاد شــده، در قالب پروژه هایی از سوی وزارت صنعت، 

معــدن و تجــارت و همچنین بســته های 
تشــویقی به مراجع ذیربط پیشــنهاد شده 
اســت و در این زمینه تعدادی از بسته ها در 
اســفند ماه گذشته توسط ســتاد اقتصادی 

دولت ابلاغ شد.
 وی خاطر نشــان کرد: بیش از 12 هزار واحد 
تولیدی راکد و غیرفعال در کشور وجود دارد 

که 70 درصد آنها قابلیت فعال شدن دارند.
این مقام مسوول اظهار داشت: بخشی از این واحدها به 
دلیل عدم وصول مطالبات از سوی بانک ها تملک شده 
اند که با دســتور رئیس جمهوری در قالب برگرداندن 
واحدها به سرمایه گذاران اولیه، تاکنون تعدادی از آنها 

به ذینفع اولیه برگردانده شده است.
 وی خاطرنشان کرد: در سال گذشــته بیش از 2 هزار 
واحد راکد و غیرفعال، فعالســازی شــد و بیش از یک 
هزار و 500 واحد تولیدی و صنعتی که توسط بانک ها 
تملک شده بود امسال در تلاشیم تا حد ممکن آنها را به 

مالکان اولیه بازگردانیم.دبیر ستاد تسهیل و 
رفع موانع تولید کشور یادآور شد: همچنین 
16 هزار واحــد صنعتی که با کمتــر از 50 
درصد ظرفیت خود فعال هســتند در کشور 
داریم که یکی از اولویت های اساسی امسال 

فعال سازی این ظرفیت های خالی است.
 وی ادامه داد: هفت هزار واحد صنعتی نیمه 
تمام در کشــور وجود دارد که 2 هزار واحد آن ها بالای 
80 درصد و پنج هزار واحد آن هــا بین 60 تا 80 درصد 
پیشــرفت فیزیکی داشته اند و با شناســایی مسائل و 

مشکلات آنها به دنبال  فعال سازی شان هستیم.
وی بیان داشت: همچنین حدود 53 هزار صنعتی بین 
صفر تا 60 درصد پیشــرفت فیزیکی در کشــور وجود 
دارد، اما اولویت ما رســیدگی به مســائل و مشکلات 
واحدهای با پیشرفت فیزیکی بالای 60 درصد و دارای 

ظرفیت اشتغال بالاتر است.
بیــک  زاده همچنیــن محور دوم جلســه  دیــروز را 

رســیدگی به طرح های نیمه تمام عنوان کرد و گفت:  
امروز رسیدگی به مشــکلات کارخانه سیمان دهلران 
با ســرمایه گذاری 2 هــزار میلیارد تومانــی و بیش 
از 90 درصــد پیشــرفت فیزیکی در دســتور کار بود 
که به دلیل مشــکلات متعدد به ســتاد تسهیل و رفع 
موانع تولید کشــور ارجاع شــده بود.این مقام مسوول 
خاطرنشان کرد: با تصمیمات اتخاذ شده طرح تا پایان 

آبان ماه به بهره برداری خواهد رسید.
 بیــک زاده گفت : همچنین مشــکلات طــرح های 
تولید بتن در شمال شرق اســتان تهران که به دلایل 
مشکلات زیست محیطی پروانه های آنها تمدید نمی 
شد در این جلســه مورد بحث و بررسی قرار گرفت که 
بیش از 50 واحد را شامل می شد.با توجه به خط قرمز 
دولت کــه جلوگیری از تعطیلــی واحدهای تولیدی 
است، مقرر شد پروانه فعالیت این واحدها تمدید شود 
و برای حل ریشه ای مشــکلات کار به کمیته ذیربط 

ارجاع داده شد.

 گروه صنعتی ایران خودرو عرضه هشت محصول خود 
را در طرح پیش فروش یک ساله در قالب دو بخش نامه 
پیش فروش و حمایت از خانواده و جوانی جمعیت آغاز 

کرد.
 در ایــن دو بخش نامه، محصولات تارا با دنده دســتی 

و اتوماتیک، پژو 207 دنده دســتی با سقف شیشه ای، 
راناپلاس، ســورن پلاس، دناپلاس توربوشــارژ دنده 
دســتی مجهز بــه گیربکس 6 ســرعته، دنــا پلاس 
توربوشــارژ اتوماتیک و پژو 207 اتوماتیک دو رنگ با 

موعد تحویل حداکثر یک ساله عرضه شد.

مشــتریان نهایــی از طریق قرعه کشــی بــا حضور 
نماینــدگان نهادهــای نظارتــی در روز شــنبه )27 
فروردین ماه( مشخص خواهند شد. مراسم قرعه کشی 
 ikco.ir از طریق سایت رسمی ایران خودرو به نشانی
و صفحه این شرکت در آپارات به نشــانی ikco_ir به 

صورت زنده پخش خواهد شد. 
متقاضیان می توانند به مدت ســه روز، بــا مراجعه به 
ســایت فروش اینترنتی محصــولات ایران خودرو به 
نشانی esale.ikco.ir نســبت به ثبت نام اولیه اقدام 

کنند.

تولید

و ایران خودر

 فائزه شــعبانی  وزیر صمت سال گذشته 
وعده کاهــش قیمت خودروهــای داخلی 
را داده بود اما در ســال جدیــد قیمت انواع 
خودرو در بازار رشــد 20 تــا 30 میلیونی 

داشته است.
“قیمت خودرو های داخلی بعد از تعطیلات 
نوروزی 15 درصد افرایش یافت” این گفته 
فعالان بازار خودرو است. خودرویی که قرار 
بود به جای ای  میــزان افزایش  قیمت، 15 
درصد ارزان شــود ؛ این وعــده را آقای رضا 
فاطمی امین وزیر صمت در ســال گذشته 

داده بود.
فاطمی امین سال گذشته گفته بود خودرو 
ســال آینده 15 درصــد ارزان می شــود و 
به منظــور افزایــش 50 درصــدی تولید 
در ســال 1401 برنامه دو شــرکت بزرگ 

خودروسازی اخذ شده است.
حــالا آنطــور کــه فروشــندگان خودرو 
می گویند قیمت خودرو هــای داخلی بین 
20 تا 30 میلیون تومان گران شــده است 
به طوری که پرشیا از 280 به 300 میلیون، 
ســمند از 260 به 280، تیبــا صندوقدار از 
175 به 190 میلیون تومان، کوییک از 190 
به 205 میلیون تومان، پــژو 206 تیپ 2 از 

280 به 295 میلیون تومان رسیده است.
این افزایش قیمــت تنهــا در خودرو های 
داخلی نبوده و شــامل خودرو های وارداتی 
هم شده به طوری که خودرو های بالای یک 
میلیارد افزایش 50 تا 100 میلیونی داشته 
اســت که برخی کارشناســان علت آن را 

عرضه کم خودروسازان می دانند.
فربــد زاوه کارشــناس صنعــت خــودرو 

می گوید تا زمانی که عرضه مناســب تقاضا 
نباشــد قیمت خودرو های داخلی افزایش 
می یابــد.از طرفــی آقای ســعید موتمنی 
رئیس اتحادیــه صنف نمایشــگاه داران و 
فروشــندگان خودروی تهــران می گوید 
تقاضا برای خودرو های مدل 1401 بیشتر 
اســت و این موضوع باعــث افزایش حدود 

20 میلیون تومانی آن ها شده است.
برخی فعالان بازار خــودرو نیز می گویند در 
روز های اخیر نســبت به اواخر سال گذشته 
عرضه خودرو توســط خودروسازان کاهش 
یافته و همیــن موضوع بــر افزایش قیمت 

خودرو در بازار تاثیر گذاشته است.
به گفته موتمنی نوســان ارزی و همچنین 
مباحث مطرح شــده در رابطه با ممنوعیت 
واردات خودرو نیز بر افزایش قیمت خودرو 

در روز های اخیر موثر بوده است.
آنطــور که موتمنــی می گویــد این روز ها 
خودرو یک کالای مصرفی به شمار می آید، 
اما در ایران یک کالای ســرمایه ای قلمداد 
می شود، بنابراین تغییرات نرخ ارز بر قیمت 

آن موثر است.
آنطور که فروشــندگان خــودرو می گویند 
در روز های نخســت ســال اختلاف قیمت 

خودرو های مــدل 1401 بــا خودرو های 
مدل 1400 حدود 15 تا 16 میلیون تومان 
بود که این اختلاف قیمت اکنون بین 20 تا 
22 میلیون تومان است؛ برخی از خریداران 
در انتظــار ورود خودرو های مدل 1401 به 
بازار بودنــد بنابراین تقاضــای خرید این 

خودرو ها در بازار افزایش یافته است.
بر اســاس آخریــن آمــار، میــزان تولید 
خودروسازان در سال گذشــته، 700 هزار 
دستگاه بوده است؛ آن چیزی که وجود دارد 
تقاضای 2 برابری برای خرید خودرو اســت 
یعنی خودروسازان باید یک میلیون و 500 

هزار دســتگاه خودرو در ســال تولید کنند 
تا نیاز بازار تامین شــود.منوچهر منطقی، 
معاون صنایع حمل و نقــل وزارت صمت، 
گفتــه وزارت صمــت برنامه ریزی هایی را 
به منظور تولید و عرضه خــودرو انجام داده 
اســت.به گفته منطقی تولید خودروسازان 
امســال به یک میلیون و 500 هزار دستگاه 
خواهد رســید؛ صحبتی که وزیر صمت نیز 

سال گذشته بیان کرده بود.
آشــفتگی و نابســامانی در بازار خودرو از 
اواخر ســال 97 یعنی از وقتی عرضه خودرو 
به بازار کم شــد، ایجاد شده است که رئیس 
اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو می گوید 
اگر نمی توان نیــاز بازار را تامیــن کرد باید 
اجازه واردات بدهند، زیرا با تامین نیاز بازار 

می توان تعادل قیمتی ایجاد کرد.
کاهش عرضه خودروســازان در حالیست 
که هر 2 خودروســاز به تازگــی ادعا کرده 
اند که خودرو های ناقــص را تکمیل و روانه 
بازار کرده انــد و پارکینگ های آن ها خالی 
شده است. از طرفی هم فعالان بازار خودرو 
می گویند اثری از افزایش عرضه خودرو در 
بازار مشــاهده نمی شــود، زیرا اگر افزایش 
عرضه صــورت گرفته بــود، قیمت خودرو 

افزایش نمی یافت.
ســعید مدنــی مدیرعامــل اســبق گروه 
خودروســازی ســایپا می گویــد بایــد 
قیمت گذاری خودرو آزاد شود، تا زمانی که 
قیمت خودرو به صورت دســتوری تعیین 
می شود، با توجه به اینکه سود آنی در پیش 
فروش خودرو وجــود دارد، قیمت کنترل 

نخواهد شد.

خریدار    ابهام دربــاره روند اجرای مصوبه 
واردات موبایل های بالای 300 دلاری با ارز 
حاصل از صادرات خشکبار، واردکنندگان 
را دچــار بلاتکلیفــی و نگرانی هایی درباره 
کاهش عرضه ی موبایل در سطح بازار ایجاد 

کرده است.
 پــس از اعــلام کارگــروه هماهنگــی 
سیاســت های ارزی -متشــکل از وزارت 
صمت و بانک مرکزی- مبنی بر الزام واردات 
موبایل های بالای 300 دلار با استفاده از ارز 
حاصل از خشــکبار، در نهایــت در آخرین 
روزهای سال 1400 اجرای این طرح نهایی 
شــد. به گفته طراحان دولتی این مصوبه، 
دســتیابی به توافق برای اجرای آن پس از 
برگزاری 20 جلســه با حضــور نمایندگان 
بانک مرکزی و وزارت صمت حاصل شده که 
چهار جلسه آن با حضور وزیر صمت و رییس 
بانک مرکزی با هدف تدوین مصوباتی جهت 

گشایشات ارزی برپا شده است. 
در این راستا محمدرضا عالیان - سخنگوی 
انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم 
جانبی با بیان اینکــه در ابتدا قرار بر واردات 
موبایل های بــالای 300 دلار با ارز حاصل 
از صادرات بود، به ایســنا گفت: پس از اعلام 
نگرانی هــا و پیامدهای چنیــن تصمیمی 
از ســوی انجمن واردکننــدگان موبایل، 
ذی نفعان دولتــی تصمیم گرفتنــد تا فاز 

نخســت به صورت محدودتر اجرا شود و به 
 Note و Z ، S واردات موبایل هــای ســری
سامســونگ و تمام مدل های آیفــون با ارز 

حاصل از صادرات خشکبار ختم شود.
وی افــرود: علی رغــم اعــلام نگرانی های 
جدی و هشدار نســبت به پیامدهای چنین 
مصوبه ای توســط انجمــن واردکنندگان 
موبایل، اما ذی نفعــان دولتی به منظور رفع 
تعهد صادرکنندگان، مصمم به اجرای طرح 
بودنــد و 17 فروردین 1401 با بازگشــایی 
تالار دوم نیما برای صادرکنندگان خشکبار 
به عنوان عرضه کننــده ارز و واردکنندگان 
موبایل به عنوان متقاضــی ارز، این فرایند را 
به طور عملی کلید زده و شش صرافی معتمد 
بانکی نیز وظیفه دریافت درخواســت های 
عرضه و تقاضا و همچنین تبــادل مالی را بر 

عهده گرفتند.
ســخنگوی انجمن واردکنندگان گفت: در 
اجرای این مصوبــه از زمان طــرح  آن تا به 
امروز چندین نگرانی و ابهــام جدی وجود 
داشــته که حالا با اجرای مصوبه نمود پیدا 
کرده اســت. یکی از پیامدهای مهم اجرای 
چنین طرحی، افزایــش قیمت موبایل های 
بالای 600 دلاری تا 20 درصد بود اســت. 
دلیل آن هــم اختلاف قیمــت ارز نیمایی 
با ارز حاصــل از صادرات اســت که نرخی 
معادل بــازار آزاد دارد. از طرفی تغییر نرخ 

محاسبه حقوق و عوارض گمرکی از 4200 
به ETS )نرخ میانگین هفتگی قیمت نیما 
– حدود 24000 تومــان( نیز عامل دیگری 

بر افزایش قیمت این دسته موبایل ها است.
عالیــان هشــدار داد: موبایل هــای بالای 
600 دلاری کــه با ارز بــازار آزاد خریداری 
خواهند شــد و محاســبه حقوق و عوارض 
گمرکی شان با ارز ETS خواهد بود، بر روند 
عرضه و تقاضا تاثیر خواهد گذاشــت و بازار 
را با شــوک قیمتی روبه رو خواهد کرد. این 
در حالیست که کالاهای بالای 600 دلاری 
که تا قبل از این مصوبه وارد کشور شده اند، 
همچنان در بازار موجود بــوده و بازرگانان 
ریســک آن را نخواهند کرد که همان کالا را 
با قیمتی گران تر وارد بازار کنند. اما فارغ از 
پیامدهای اجرای این طــرح، چالش هایی 

نیــز پیــش روی بازرگانان وجــود خواهد 
داشــت همچون نگرانی از تامین ارز مورد 

نیاز توسط صادرکنندگان.
وی خاطرنشــان کــرد: بر اســاس آخرین 
آمارهای واردات و مصرف موبایل در کشور، 
در ســال 1400، بالغ بر 1 میلیــارد و 200 
میلیون دلار ارز بــرای واردات موبایل های 
بــالای 600 دلار تخصیص یافته اســت. به 
این ترتیب بدون در نظر گرفتن رشد نسبی 
تقاضا در ســال جاری، واردکنندگان برای 
واردات موبایل های بالای 600 دلار و تامین 
نیاز بازار، ماهیانه بــه 100 میلیون دلار ارز 
نیاز خواهند داشت که بر اساس مصوبه اخیر 

باید از محل صادرات خشکبار تامین شود.

نگرانی تامین ارز توسط 
صادرکنندگان وجود دارد

سخنگوی انجمن واردکنندگان ادامه داد: با 
توجه به اینکه عمده واردات موبایل کشــور 
از امارات صورت می گیرد، لذا واردکنندگان 
برای خرید به درهم نیــاز پیدا خواهند کرد 
کــه در روزهای کاری چیزی حــدود 30 تا 
40 میلیون درهم در صف تقاضا قرار خواهد 
گرفت. لذا با فصلی بودن صادرات خشکبار 
و پایدار نبــودن آن، نگرانــی تامین چنین 
میزان ارزی توســط صادرکنندگان وجود 
دارد. از ســویی کشــف قیمت ارز توســط 

صادرکنندگان و اعلام آن در تالار دوم نیما 
زمان بر و با توجه به نوســانات شدید ارزی 

با ریسک پذیری بالایی روبه رو خواهد بود. 
عالیان افزود: از سویی بحث کارمزد تبدیل 
و انتقال ارز نیــز از ســوی صادرکنندگان 
مطرح شــده که ایــن موضوع بــه خودی 
خود بر قیمت های تمام شــده تاثیر خواهد 
گذاشت. این در حالیســت که طبق اعلام 
کارگــروه هماهنگی سیاســت های ارزی، 
قرار بر ایــن بوده که تعیین نــرخ به صورت 
توافقی صــورت گیرد و قیمــت  اعلامی ارز 
از ســوی صادرکنندگان، قیمــت نهایی و 
با احتســاب تمام هزینه ها باشد.وی ادامه 
داد: انجمن واردکنندگان با توجه به سابقه 
ناموفق معاملات ارزی که ســه سال پیش 
در بحبوحه کمبود منابع ارزی کشــور طی 
توافقی با انجمن صادرکنندگان خشــکبار 
داشــته، همواره پیش از عملیاتی شــدن 
اجرای این مصوبــه بر این موضــوع تاکید 
داشــته اســت تا صادرکنندگان موجودی 
ارز قابل عرضــه خود و واردکننــدگان نیز 
میزان ارز مــورد نیاز خــود را در تالار نیما 
به رویــت صرافی های مــورد اعتماد بانک 
مرکزی برســانند تا فرایند عرضــه و تقاضا 
فرم اســتاندارد خود را طی کرده و سلامت 
اجرای تبادلات و قیمت گذاری توسط نهاد 

بالادستی صحت سنجی شود.

دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید: خط قرمز دولت جلوگیری از تعطیلی واحدهای تولیدی است

و آغاز   وش ۸ محصول ایران خودر آغاز پیش فر

تحدید حدود اختصاصی
چون تحديد حدود ششدانگ يک قطعه محوطه به مساحت 145 دارای پلاک ثبتی 
29315 فرعی از يک اصلی واقع در باغزندان بخش دو ملکی آقای رســتم غياث 
الدين فرزند محمد اسماعيل به ش ش 38463به علل منعکسه در پرونده ثبتی 
به عمل نيامده، لذا حسب درخواست مالک پلاک مذکور،تحديد حدود اختصاصی در 
مورخــه 1401/04/21 در محل انجام خواهد گرفت. مراتب طبق ماده14 قانون 
ثبت به مالک، مجاورين و صاحبان حقوق ارتفاقی پلاک فوق الذکر اعلام می گردد که 
در ساعت10 صبح روز تعيين شده جهت معرفی حدود ملک خود و نظارت برعمليات 
تحديد حدود در محل حضور داشته باشند و چانچه هر يک از مجاورين و اشخاص 
حقيقی و حقوقی نســبت به حدود و حقوق ارتفاقــی و انتفاعی ملک مورد تحديد 
حقی برای خود قائل می باشــند، برابر مــاده 20 قانون ثبت ظرف مدت 30روز از 
تاريخ تنظيم صورتجلسه تحديد حدود، اعتراض خود را کتبا به دادگاه محل تحويل 
و گواهــی آن را به اين اداره تســليم نمايند. در غير اين صورت عمليات ثبتی به 
نام متقاضی ادامه خواهد يافت. لازم به ذکر اســت که حضور مالک در ساعت 10 
صبح روز مقرر در اداره ثبت شاهرود جهت هماهنگی با نماينده و نقشه بردار اين 

اداره الزامی می باشد.
تاريخ انتشار: 1401/02/24

گيرندگان:
جهاد کشاورزی شهرستان شاهرود جهت اطلاع

منابع طبيعی شهرستان شاهرود جهت اطلاع
حميدرضا حسين پور، سرپرست ثبت اسناد و املاک شهرستان شاهرود

مفقودی 
برگ سبز ســواری پژوPARSXU7به شماره شهربانی ايران، 52_644د27وشماره موتور 
124K1585921وشاســیNAAN01CE0MK070653به مالکيــت مرتضی اصغری  

اسفهرودی مفقود گرديده واز درجه اعتبار ساقط ميباشد.
یزد
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وزانه بنزین پس کاهش 20 درصدی مصرف ر
وز  از تعطیلات نور

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتــی گفت: پس از پایان 
یافتن تعطیلات نوروز و فرارســیدن ماه مبارک رمضان، مصرف بنزین 
کاهش یافت و از 14 فروردیــن تا 21 فروردین ســال جاری میانگین 

مصرف روزانه 89 میلیون لیتر شد.
کرامت ویس کرمی با اشــاره به وضعیت مصرف بنزین در کشور اظهار 
داشــت: میانگین مصرف بنزیــن در تعطیلات نــوروزی از بازه زمانی 
25 اســفند 1400 تا 13 فروردین 1401 به روزانــه 110 میلیون لیتر 
افزایش یافت  درحالی که میانگین مصرف بنزین در سال 1400 روزانه 

87 میلیون لیتر بوده است؛ یعنی بیش از 26 درصد افزایش مصرف.

 مصرف روزانه 8۹ میلیون لیتر بنزین 
وی افزود: پس از پایان یافتن تعطیلات نوروز و فرارســیدن ماه مبارک 
رمضان، مصرف بنزین کاهش یافــت و از 14 فروردین تا 21 فروردین 
ســال جاری میانگین مصرف روزانه 89 میلیون لیتر شده است، یعنی 
مصرف نسبت به تعطیلات نوروزی حدود 20 درصد کاهش یافته است.

ویس کرمی گفت: عدد مصــرف بنزین در ماه مبــارک رمضان تقریبا 
مشابه با میانگین مصرف در سال 1400 شده اســت اما قطعا میانگین 
مصرف روی این عدد باقی نخواهد ماند.مدیرعامل شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی گفت: پیش بینی ما افزایش میانگین مصرف در سال 
1401 به روزانه 95 میلیون لیتر خواهد بود و یک رشــد 8 درصدی را 

نسبت به سال گذشته برآورد کرده ایم.
 رشد 8 درصدی مصرف ســالانه بنزین درحالی رقم می خورد که رقم 
تولید بنزین کشور بدون در نظر گرفتن محدودیت ها 105 میلیون لیتر 
در روز اســت. بدین ترتیب پیش بینی می شــود از ابتدای سال 1402 
تولید و مصرف بنزین به نقطه سربه سر برسد، موضوعی که رخداد آن تا 

پایان سال جاری نیز چندان دور از ذهن نیست.

 ۳۰۷ مگاوات به ظرفیت تولید برق کشور
وده می شود  افز

 معاون توســعه طرح های شــرکت برق حرارتی گفــت: واحد گازی 
نیروگاه سیکل ترکیبی کلاس اف دوکوهه اندیمشک به ظرفیت 307 
مگاوات در دوره اوج بار جاری وارد مدار خواهد شــد.به گزارش پایگاه 
اطلاع رســانی وزارت نیرو، »حمیدرضا عظیمی« افزود: این مجموعه 
ســومین واحد نیروگاهــی دولتی کلاس اف کشــور اســت که طبق 

برنامه ریزی صورت گرفته تا تابستان امسال وارد مدار می شود.
وی ادامه داد: اکثر تجهیزات اصلی نیروگاه در حال نصب اســت، بخش 
نهایی سیســتم کنترلی نیروگاه نیز در حال تامین است و امیدواریم تا 

پایان اردیبهشت ماه نیز تجهیزات این بخش نصب شود.

معاون توسعه طرح های شــرکت برق حرارتی گفت:  تجهیزات پست 
برق GIS نیروگاه وارد کشــور شده اســت،  طبق برنامه ریزی صورت 
گرفته امیدواریم تجهیــزات این بخش نیز تا هفته آینــده وارد کارگاه 

شده و حداکثر ظرف 50 روز آینده شاهد نصب پست نیروگاه باشیم.
عظیمی ادامه داد: خط انتقال 230 کیلوولت پروژه به طول 17 کیلومتر 
توسط شــرکت برق منطقه ای خوزســتان در حال انجام است،  مطابق 
برنامه ریزی صورت گرفته امیدواریم تا پایان اردیبهشت ماه بتوانیم این 

خط را برق دار کرده و به نیروگاه متصل کنیم.
معاون توسعه طرح های شرکت برق حرارتی افزود:ایستگاه گاز نیروگاه 
توسط شرکت برق حرارتی احداث شده اســت، بر اساس اعلام شرکت 
گاز منطقه، تجهیزات میترینگ و فعالیت های مرتبط با این شرکت نیز 
حداکثر تا اردیبهشت ماه به اتمام رســیده و خط مربوطه گازدار خواهد 

شد.
وی درصد پیشرفت فعلی پروژه را 73 درصد برشمرد و گفت: این طرح 
جزو پروژه های هدف دوره اوج بار صنعت برق حرارتی است و امیدواریم 
پیمانکار پروژه با افزایش جبهه هــای کاری و اکیپ های اجرایی بتواند 

این واحد نیروگاهی را تا تابستان امسال وارد مدار کند.

 رشد قیمت نفت با افزایش نگرانی ها 
از کمبود عرضه

قیمت نفت با توجه به افزایش نگرانی ها از کمبود عرضه حدود 2 درصد 
گران شد و بخشی از افت قیمت دیروز را جبران کرد.

 قیمت نفت همچنان تحت تاثیر شــیوع کرونا در جهان قرار دارد و هر 
خبری از این همه گیری بر قیمت نفت سایه می اندازد. 

یک روز کشف واکســن قیمت ها را بالا می کشــد و روز دیگر بازگشت 
قرنطینه به شــانگهای و نگرانی ها از شــیوع دوباره این بیماری، قیمت 

نفت را کاهش می دهد. 
در کنار کرونا اما عوامل دیگری نیز بر بازار نفت اثرگذار است. مهمترین 
عامل این روزها، ادامه تنش بین روسیه و اوکراین است که باعث شده تا 

تحریم هایی از سوی کشورهای غربی علیه روسیه اعمال شود. 
تحریم هایی که نگرانی ها را نسبت به کاهش عرضه بیشتر کرده و اگرچه 
برخی کشورها به دنبال آزادسازی ذخایر استراتژیک خود برای جبران 
کاهش عرضه نفت روسیه هســتند، اما در عمل جبران آن حجم از نفت 

غیر ممکن است. 
روز گذشــته اوپک نیز اعلام کرد که ظرفیت کافی برای جبران کاهش 

عرضه نفت روسیه بعد از تحریم ها در جهان وجود ندارد. 
این موضوع باعث شــد تا قیمت نفت که روز گذشــته به زیر 100 دلار 
در هر بشکه نیز ســقوط کرده بود، در معاملات امروز بخشی از کاهش 
قیمت را جبران کند.نفت برنت 2.3 درصد گران شد و به 100 دلار و 80 

سنت در هر بشکه رسید. 
نفت شــاخص آمریکا نیز 2.4 درصد افزایش قیمت را تجربه کرد و 96 

دلار و 55 سنت در هر بشکه قیمت خورد.

و نیر

ســمیرا ربیع   وزیر نفت از افتتاح اولین 
کارخانه تولید پمپ های درون چاهی ایران 
در استان خوزســتان با دانش فنی ایرانی، 
اســتفاده از ترفنــدی برای تأمیــن مالی 
پروژه های بزرگ نفتی و آغاز فشارافزایی در 

برخی میادین گازی کشور خبر داد.
»جواد اوجــی«، وزیر نفت  اظهار داشــت: 
یکی از برنامه های ما این اســت که در دولت 
ســیزدهم، وزارت نفت وضعیت توســعه 
تمامی میادین خشــکی و دریایی را تعیین 

تکلیف کند.
وی افزود: بســیاری از میادین مشــترک 
توسعه داده شــده اند؛ اما توســعه خیلی از 
این میادین تکمیل نشــده اســت. به طور 
مثال در میادین غــرب کارون، از جمله در 
میادین »آزادگان«، »یادآوران« و »یاران«، 
فازهایی انجام شــده اما توسعه آنها تکمیل 
نشده اســت، که تکمیل توســعه میادین 

مشترک از اهم واجبات است.

 میادین مشترکی که تا امروز به سراغ 
آنها نرفته اند، در دولت سیزدهم 

تعیین تکلیف می شوند
وزیر نفت با بیان اینکــه برنامه مدونی برای 
تکمیل توســعه میادین مشــترک داریم، 
گفــت: برنامه ریــزی کرده ایــم در دولت 
سیزدهم توسعه میادین مشترک را تکمیل 
کنیــم و میادینی که تا امروز به ســراغ آنها 
نرفته اند، توســعه آنها در ایــن دولت آغاز 

خواهد شد.
وی ادامه داد: پس در کنار تکمیل توســعه 
میادین مشــترکی که توســعه آنها تکمیل 
نشده، توســعه میادین مشــترکی که تا به 
امروز توسعه داده نشده را در این دولت آغاز 
می کنیم و قطعاً این میادیــن در پایان این 

دولت، تعیین تکلیف شده اند.

 ترفندی برای تأمین مالی پروژه های 
بزرگ نفتی

اوجی با بیــان اینکه موضــوع تأمین مالی 
یکی از موضوعات مهم در توســعه میادین 
و مدیریــت پروژه های نفتی اســت، گفت: 
پروژه های نفتــی پروژه هایی هســتند که 
ســرمایه گذاری ســنگینی دارند؛ از این رو 
یکی از ترفندهایی که به کار بسته ایم، ادغام 
هلدینگ ها، بانک ها و شرکت های بزرگ در 
قالب کنسرســیوم اســت تا چند هلدینگ 
بزرگ و یا چند بانک، مشــترکاً بتوانند یکی 
از پروژه هــای بزرگ نفتی کشــور را تأمین 

مالی کنند.
وی افزود: این رویکرد در حال اجرا اســت و 
از این روش، هم در توســعه میادین و هم در 
توسعه پروژه های پایین دستی صنعت نفت 

استفاده می کنیم.

 دو رویکرد برای تأمین پایدار سوخت 
بخش حمل ونقل

وزیر نفت با اشاره به اهمیت موضوع تأمین 
پایدار ســوخت مورد نیاز بخش حمل ونقل 
کشــور گفت: در ایــن زمینــه، دو رویکرد 
افزایش ظرفیت تولید ســوخت و مدیریت 
مصرف را به صورت توأمان در دســتور کار 

داریم.
وی ادامه داد: پروژه پتروپالایشــگاه ها که 

کلید خورده، در راســتای افزایش ظرفیت 
تولید ســوخت در کشــور اســت. در این 
پروژه ها هم تولید سوخت صورت می گیرد و 
هم تأمین خوراک برای پتروشیمی ها انجام 

می شود.
اوجی خاطرنشــان کرد: با توجــه به میزان 
مصرف ســوختی که در بخش حمل ونقل 
صورت می گیــرد، حتمــاً نیاز اســت که 

ظرفیت پالایشی کشور را افزایش دهیم.
وی افــزود: در زمینه اصلاح و تعیین ســبد 
سوخت خودروهای کشور، تیم کارشناسی 
در حــال مطالعــه هســتند و بــا تکمیل 
بررسی های کارشناســانه، به منظور اصلاح 
رونــد مصرف ســوخت به ویــژه در بخش 
حمل ونقل کشور، گزارش نهایی تصمیمات 

اخذ شده، اعلام می شود.
وزیر نفــت تصریح کرد: اجــرای طرح های 
بهینه سازی مصرف ســوخت نیز در اولویت 
کارهای ما قرار دارد تــا بتوانیم روند مصرف 

سوخت در کشور را اصلاح و مدیریت کنیم.

هیچ برنامه ای برای احداث پالایشگاه های 
گازی جدید در کشور نداریم

این عضو کابینه دولت با اشــاره به اینکه در 
ابتدای آغاز به کار دولت ســیزدهم، بخش 
قابل توجهی از ظرفیت پالایشگاه های گازی 
کشــور خالی بود، گفت: فعلًا هیچ برنامه ای 
برای احداث پالایشگاه های گازی جدید در 

کشور نداریم.
وی ادامه داد: بســیاری از پالایشــگاه های 
گازی ما در سراسر کشور زیر ظرفیت اسمی 
خود کار می کنند و ظرفیــت خالی دارند؛ 
چرا که در بخش بالادست این پالایشگاه ها، 
ســرمایه گذاری لازم برای افزایش ظرفیت 
تولید گاز صــورت نگرفته و برخی میادین با 
افت فشار مواجه شــده اند و تأمین خوراک 
برای این پالایشــگاه ها به اندازه کافی نبوده 

است.

 آغاز فشار افزایی در برخی میادین 
گازی کشور

وزیر نفت تصریح کرد: فشارافزایی برخی از 
میادین گازی را آغــاز کرده ایم، به خصوص 
در حوزه پارســیان این کار آغاز شــده و در 

میادین جدیدی که برنامه ریزی و مطالعات 
جامع آن برای توسعه در دست انجام است، 
بنا داریم گاز تولیــدی از میادین جدید را به 
پالایشگاه های فعلی که ظرفیت خالی دارند 
ارسال کنیم تا ظرفیت خالی پالایشگاه های 
موجود به طــور بهینه مورد اســتفاده قرار 
گیرد.وی افزود: همچنین در بالادست این 
پالایشــگاه ها که از میادین مربوطه تأمین 
خوراک می شد، برنامه فشارافزایی میادین 
گازی را شــروع کرده ایم؛ در برخی میادین 
این عملیات وارد فاز اجرایی شــده و برخی 
دیگر نیــز در مرحله مطالعــات و یا انتخاب 

پیمانکار است.
اوجی خاطرنشــان کرد: پس برای مشکل 
وجود ظرفیت های خالی در پالایشگاه های 
گازی کشــور، دو رویکــرد مدنظر اســت؛ 
فشــارافزایی  پروژه هــای  اجــرای  اول 
میادین گازی موجود اســت کــه در برخی 
میادین شروع شــده و دوم، توسعه میادین 
گازی جدیــد و ارســال گاز تولیــدی بــه 

پالایشگاه های گازی موجود است.

 ارسال گاز تولیدی میدان گازی کیش 
به پالایشگاه های پارس جنوبی

وی ادامه داد: از جملــه این میادین، میدان 
گازی کیش اســت که برای ایــن میدان، 
برنامــه احداث پالایشــگاه جدیــد گازی 
نداریــم. گاز این میــدان از طریق خط لوله 
دریایی به پالایشــگاه های فازهای مختلف 
پارس جنوبی کــه ظرفیت خالــی دارند، 
ارسال شده و ظرفیت آنها را تکمیل می کند.

این عضو کابینه دولت اذعان داشــت: قطعاً 
با توســعه میادین جدید مثل میدان گازی 
کیش و میدان پارس شمالی، ظرفیت خالی 
پالایشگاه های گازی کشور ظرف چند سال 

آینده تکمیل خواهد شد.

 افزایش تولید نفت با استفاده
 از ظرفیت شرکت های دانش بنیان

وزیــر نفت با اشــاره بــه نام گذاری ســال 
جاری به عنوان ســال تولیــد، دانش بنیان 
و اشــتغال آفرین، گفــت: وزارت نفــت در 
بحث افزایش تولید از ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان اســتفاده می کند که این تولید 

از میادین خشــکی، دریایی، مشــترک و 
غیرمشترک خواهد بود.

وی افــزود: در احــداث واحدهــای جدید 
پتروپالایشــی و افزایــش کمّــی و کیفی 
پالایشــگاه ها و همچنیــن تکمیل زنجیره 
ارزش پتروشــیمی نیز از توان شرکت های 
دانش بنیــان اســتفاده خواهیــم کــرد و 

پروژه های بسیار خوبی تعریف شده است.
اوجی با بیــان اینکه اولین پتروپالایشــگاه 
توسط خود وزارت نفت احداث خواهد شد، 
گفت: پتروپالایشگاه شــهید سلیمانی در 
استان هرمزگان به زودی کلنگ زنی خواهد 

شد.
وی ادامــه داد: بیــش از 750 حلقــه چاه 
کم بازده شناســایی شــده اند کــه در این 
زمینه، دو ماه پیش فراخوانــی عمومی در 
سطح کشــور داده شــده و از شرکت های 
دانش بنیــان و توانمند دعــوت کردیم که 
برای افزایش تولید از این چاه های کم بازده 
حضور یابند. تعداد زیادی از این شــرکت ها 
در این فراخوان شرکت کرده اند؛ توانمندی 
و فناورانه بودن اغلب این شــرکت ها تأیید 
شــده و بــه زودی فرآیند واگــذاری این 
پروژه هــا بــه شــرکت های دانش بنیان از 
طریق مدیریت های برنامه ریزی اســتان ها 
انجام می شــود، تا بــا کار فناورانه توســط 
شــرکت های دانش بنیان، شــاهد افزایش 

تولید از این چاه ها باشیم.

  تکمیل زنجیره ارزش نفت کوره 
در پالایشگاه شازند اجرایی می شود

وزیــر نفت بــا بیــان اینکــه از توانمندی 
شــرکت های دانش بنیــان در پروژه های 
پالایشی کشور در پالایشــگاه های موجود 
اســتفاده خواهد شــد، گفت: اواخر ســال 
گذشته موفق شــدیم در پالایشــگاه نفت 
بندرعباس به موضوع تکمیل زنجیره  ارزش 
نفت کوره ورود کنیم که دانش آن توســط 

پژوهشگاه صنعت نفت طراحی شد.
وی افزود: با توجه به بومی سازی این دانش، 
در پالایشــگاه بندرعباس با تکمیل زنجیره 
ارزش نفــت کــوره، از این فــرآورده نفتی 
تولید کک می کنیم و همیــن روند را برای 

پالایشگاه شازند نیز اجرایی خواهیم کرد.

اوجی خاطرنشــان کرد: نفــت کوره ارزش 
افزوده پایینی دارد اما وقتــی وارد زنجیره 
ارزش می شــود، ارزش محصولات آن دو تا 

سه برابر می شود.

 افزایش ارزش افزوده گوگرد با دانش 
فنی ایرانی

وی ادامه داد: در خانگیران نیز در سفری که 
رئیس محترم جمهوری به استان خراسان 
رضوی داشتند، دو کارخانه در حوزه زنجیره 
ارزش گوگرد افتتاح شــد که کــود گوگرد 
بنتونیتی و گوگرد مــذاب از محصولات این 
کارخانه هاست که زیرســاخت را در اختیار 
آنها قرار دادیــم و دانش فنــی بومی آن از 

دانشگاه شریف آورده شده است.
وزیر نفت تصریح کرد: بنابراین، اســتفاده 
از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان برای 
افزایش ظرفیت تولید فرآورده های نفتی و 
گازی و ورود به زنجیره ارزش فرآورده ها در 

دستور کار و در حال انجام است.
وی افــزود: با توجه بــه اینکــه در منطقه 
عســلویه هم مشــابه تولید گوگرد منطقه 
خانگیران را داریم، پارک جدید گوگردی در 
عسلویه با اســتفاده از همین دانش بومی با 

سرمایه گذاری داخلی احداث می شود.
این عضــو کابینــه دولت اذعان داشــت: 
گوگــردی که به صــورت فله ای بــه هند و 
چین صادر می کردیم را خودمان در زنجیره 
ارزش، تبدیل به محصولــی با ارزش افزوده 
بیشتر می کنیم که بســیار برای کشاورزی 
محصولی ارزشمند اســت و علاوه بر تأمین 
داخلی، محصول با ارزش افزوده بیشــتر را 
که در مقایســه با گوگرد فله ای، 3 تا 8 برابر 

ارزش بیشتر دارد را صادر می کنیم.

 کاهش واردات تجهیزات صنعت نفت 
با استفاده از ظرفیت دانش بنیان ها

وزیــر نفت با اشــاره بــه اینکه بخشــی از 
تجهیزات و ادوات مــورد نیاز صنعت نفت از 
خارج از کشور وارد می شــود، گفت: یکی از 
برنامه ها و اقدامات ما در زمینه دانش بنیان 
کردن صنعت نفت در سال جدید این است 
که سهم واردات اقلام و تجهیزات مورد نیاز 
صنعت نفت بایستی به شدت کاهش یابد و 
از توان سازندگان و شرکت های دانش بنیان 
داخلی برای تولید این تجهیزات اســتفاده 
کنیم.وی افزود: پس هدف گذاری کرده ایم 
که ســهم واردات قطعات و تجهیزات مورد 
نیاز صنعت نفــت کاهش یابــد و از طرفی 
دیگر، در کنار تأمین نیــاز داخلی، بتوانیم 
صادرات تجهیزات ســاخت داخل صنعت 

نفت را داشته باشیم.
اوجی خاطرنشان کرد: در آینده ای نزدیک، 
اولین کارخانه تولید پمپ های درون چاهی 
را در استان خوزســتان افتتاح خواهیم کرد 
که نه تنها نیاز داخلی را تأمین می کند، بلکه 
توانایی صادرات را در ایــن زمینه خواهیم 
داشــت که در احداث این کارخانه، از توان 
شــرکت های دانش بنیان اســتفاده شده 
اســت.وی ادامه داد: با نصــب این پمپ ها 
در درون چاه هــا، توان تولیــدی چاه نفتی 
افزایش می یابد؛ پس این برنامه در راستای 
برنامه های افزایــش ظرفیت تولید نفت نیز 

خواهد بود.

ارزان فروشی فراورده کذب محض است 

 سودآوری ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی پالایشگاه ها در سال ۹۹
محمدحسین ســیف اللهی مقدم   یک 
منبع آگاه گفت: براســاس اسناد و مدارک 
موجــود در ســامانه کــدال در ســال 99 
پالایشگاه های کشــور 100 هزار میلیارد 
تومان سودآوری داشــتند که این موضوع 
نشــان می دهد ادعای نمایندگان مجلس 

کذب محض است.
 در روزهــای گذشــته موضــوع تحقیق و 
تفحص از شرکت ملی پالایش و پخش خبر 
ساز شــد. طبق اخبار منتشر شده علت این 
موضوع بحث صــادرات فراورده های نفتی 
بوده اســت و پس از آن موضوعات دیگری 
چون تخلفات در زمینه برندینگ شــرکت، 
عدم انجام تکالیف مربوط به دوگانه ســوز 
کردن خودروها از جمله مواردی است که در 

این تحقیق و تفحص پیگیری خواهد شد.
مصطفی نخعی، ســخنگوی کمیســیون 
انرژی مجلس نیز در گفتگو بــا مهر با بیان 
اینکــه در ســال 99 برخــی محموله های 
بنزین با نرخ 500 تومــان در هر لیتر صادر 
شده است، گفت: درست اســت که قیمت 
نفت خام بالا پایین داشــته و تحریم ها هم 
اثر گذار بوده است، اما اینکه قیمت فرآورده 
نفتی از قیمت نفت خام کمتر بشود معقول 

نیست.
البته وی از ارائه جزئیات بیشــتر تا به نتیجه 
رســیدن طرح تحقیق و تفحص خودداری 

کرد. در همیــن رابطه یک منبــع اگاه در 
خصوص اقدامات صــورت گرفته در زمان 
مدیریت علی رضا صادق ابادی در شــرکت 
ملی پالایــش و پخــش فراورده های نفتی 

توضیحاتی را به خبرنگار مهر داد.
این منبع آگاه در گفتگو با مهر با اشــاره به 
اقدامات صــورت گرفته در شــرکت ملی 
پالایش و پخــش فرآورده هــای نفتی در 
ســال 99 گفت: براســاس قانون الحاق دو 
قیمت نفت خام به میزان 95 درصد قیمت 
صادراتی و فوب خلیج فارس با پالایشگاه ها 
محاسبه می شــود و از طرفی قیمت خرید 
فرآورده های نفتی نیز بــه صورت صادراتی 
بوده و ما آن را با نرخ صادراتی با پالایشگاه ها 
محاســبه می کنیم به این مفهــوم که هم 
خوراک و هــم فــراورده با قیمتــی های 

صادراتی تسویه می شوند.
وی افــزود: اتفاقات ســال 99 در مجموعه 
شــرکت ملی پالایش و پخش، اتفاقات بی 
نظیری بود کــه در دهه های گذشــته نیز 
نمونه آن وجود نداشــت که بــه طور مثال 
افزایش شــدید صادرات فرآورده های نفتی 
به افزایش تولید پالایشــگاه ها از این قبیل 

اتفاقات بود.
این منبع آگاه با اشــاره به اینکه بر اســاس 
اظهاراتی که برخــی از نمایندگان مجلس 
اخیراً مطرح کرده و گفته اند به عنوان مثال 

نفت خام با قیمت 30 دلار به پالایشــگاه ها 
تحویل داده شــده اســت که این یک دروغ 
محض اســت. زیرا اگر ما فرض کنیم قیمت 
نفت خام در آن ســال در فوب خلیج فارس 
42 دلار بــود نهایتــاً براســاس آن قانون 
می توانیم تا حــدود 39 و 40 دلار نفت را با 
پالایشگاه ها محاســبه کنیم. بنابراین اصلًا 
اختلاف قیمــت 12 دلاری بین نفت خام و 
نفت محاســبه شده با پالایشــگاه ها وجود 
ندارد.وی با اشاره به سود دهی پالایشگاه ها 
در ســال 99 ادامــه داد: در مجمــوع 10 
پالایشــگاه موجود در کشــور در آن سال، 
93 هــزار میلیــارد تومان ســود عملیاتی 
کسب شده اســت که اگر فقط اختلاف آن 
را با ســال 97 در نظر بگیریم، سود عملیاتی 
در ســال 97 حدود 10 هزار میلیارد تومان 

بود که می بینیم میزان سود پالایشگاه ها در 
سال 99 حدود9 برابر ســال 97 بوده است 
که این نشــان می دهد هم میزان صادرات 
بالا رفته و هم ادعایی که نمایندگان مجلس 
مطرح می کنند در خصوص ارزان فروشــی 

فرآورده های نفتی، کذب محض است.
این منبع آگاه با اشــاره به دلایل ســود ده 
شــدن پالایشــگاه ها هــم بازریابی خوب 
فرآورده هــای نفتی بوده که موجب شــده 
اختلاف قیمت فرآورده و نفت خام نســبت 
به سالهای قبل از آن افزایش چشمگیر پیدا 
کند.وی گفت: همچنین کرونا موجب شــد 
مصرف بنزین به شــدت کاهــش پیدا کند 
و حتی در برخــی از روزها مصــرف بنزین 
به 30 میلیون لیتر در روز رســید؛ از طرف 
دیگر صادرات فرآورده هــای نفتی بود که با 
اقدام دقیق و برنامه ریزی صحیح شــرکت 
ملی پالایش و پخــش، جلوی قاچاق گرفته 
شــد و براســاس آمارهای موجود، قاچاق 
فرآورده های نفتی به صفر رسید و از طرفی 
صادرات انواع فرآورده بــه خصوص بنزین 
به عراق، افغانستان، پاکستان و چند کشور 
حاشــیه خلیج فارس افزایش پیدا کرد که 
در گذشــته دلالان و قاچاقچیان بخشی از 
بنزین این کشــورها را از طریق ایران تأمین 

می کردند.
به گفتــه این منبــع آگاه یکــی از اتفاقات 

مهمی کــه در این ســال رخ داد این بود که 
ما پول فروش فــرآورده را به صــورت نقد 
می گرفتیم و اگر نیاز بود، دارو وارد کشــور 
می کردیم. پالایشگاه های کشور وقتی 100 
هزار میلیارد تومان ســود کرده اند، چگونه 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی مدعی 
هســتند که قیمت فروش فرآورده از قیمت 
نفت خام تحویلی به پالایشگاه ها کمتر بوده 
اســت که این موضوع نشــان می دهد آنها 
که ایــن تحقیق و تفحــص را امضا کرده اند 

اطلاعات ناقصی دارند.
وی با اشاره به شبهه فروش 2 میلیاردلیتری 
فرآورده از طریق بورس انرژی تصریح کرد: 
اخیراً موضوعی مطرح شده بود که مسئولان 
شرکت ملی پالایش و پخش در دولت قبلی 
فروش بنزین را با قیمت ثابت انجام داده اند 
و ضرر ســنگینی بــه کشــور وارد کرده اند 
که متأســفانه این موضوع نشــان می دهد 
دوستان ما در شرکت ملی پالایش و پخش 
در جریان نحــوه فروش بنزیــن در بورس 
انرژی نیســتند. به طوری که ما براســاس 
قراردادهای آتی این محموله ها را فروختیم 
و پول را نقدا دریافــت کردیم.وی گفت: در 
همان سال 99 که مورد بحث است، نزدیک 
به 8 میلیون تن بنزین فروختیــم و تقریباً 
بین 4 تا 5 میلیارد دلار نیز درآمد به دســت 

آوردیم.
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گذشت از اجرای حکم قصاص ۷۹۳ زندانی
 ســخنگوی قوه قضاییه گفت: در ســال گذشته با گذشــت و صلح در 
پرونده هااز اجرای حکم 793 محکوم به قصاص جلوگیری شــد و 80 

هزار زندانی نیز مورد عفو و تخفیف مجازات قرار گرفتند.
 ذبیح الله خداییان در دیدار با اصحاب گفت: قوه قضاییه در سال 1400  
در اجرای ســند تحول قضایی در بخش های مختلــف از عملکرد قابل 
قبولی برخوردار بودنــد.وی تقویت رویکرد تخصصی و کارشناســی و 
کاربردی در برخورد مسایل مختلف در سال گذشته تاکید کرد و افزود: 
یکی از راهکارهای ارتقای امنیت اجتماعی ایجاد روحیه صلح و سازش 
و گذشت و مدارا  در جامعه است و با همکاری شوراهای حل اختلاف از 

اجرای حکم قصاص 793 محکوم جلوگیری شد.
خداییان درباره پرونده های کثیرالشاکی اظهارداشت: در سال گذشته 
تعداد پنج هزار و 38 پرونده کثیرالشاکی تعیین تکلیف شد.سخنگوی 
قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره پرونده شهادت دو تن از روحانیون 
در حرم مطهر رضوی اظهارداشــت: بلافاصله ضارب که شخصی به نام 
عبدالطیف مرادی بود و اقدام به شــهادت دو روحانــی عزیز و مجروح 

شدن روحانی دیگر شد، دستگیر کردند و  پرونده در جریان است.
وی ادامه داد: ارتکاب جرم قتل کاملا مشــخص اســت اما قوه قضاییه 
تابع قانون اســت و رعایت قوانین و مقررات موجب می شود رسیدگی 
به این پرونده قدری طول بکشد هرچند انتظار ما از دادگستری استان 

خراسان رضوی این است که این پرونده هر چه سریع تر به نتیجه برسد.

 انتقال ۶ هزار و 208 نفر به زندان های محل اقامت 
یا نزدیکترین زندان محل اقامت

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به ســوالی درباره طبقه بندی و دستور 
زبان قوه قضاییه مبنی بر انتقال زندانیان به زندان شــهر محل سکونت 
گفت: تاکنون 6 هزار و 208 نفر به زندان های محل اقامت یا نزدیکترین 
زندان محل اقامت منتقل شــدند و این اقدام در راستای مساعدت حال 
خانواده زندانیان در حال انجام اســت.خداییان در پاســخ به ســوالی 
درباره مافیــای دارو و پرونده های این حوزه گفت: در ســال 1399 با 
گزارش سازمان اطلاعات ســپاه برای پنج شرکت دارویی پرونده ای در 
دادســرای تهران و مجتمع جرایم اقتصادی مطرح شــد و درخصوص 

شرکت اکتوورکو پرونده با کیفرخواست به دادگاه ارسال شده است.
وی ادامه داد: روش این شــرکت برای دریافت ارز دولتــی این بود که 
مدیران این شــرکت اقدام به ثبت شــرکت می کردند و از طریق جعل 
فاکتورهای خرید و افزایش ســاختگی قیمتها موفق بــه دریافت 92 
میلیون یورو ارز دولتی شدند که به اتهام اخلال در نظام اقتصادی تحت 

تعقیب قرار گرفتند.
خداییان اضافه کرد: اکنون پرونده ای برای چهار مدیر و هفت کارمندی 
که اقدام به اخذ رشــوه کرده بودند در جریان رســیدگی قــرار دارد و 

اقدامات بقیه شرکت ها نیز در دست بررسی قرار دارد.

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره انتشار اسامی بدهکاران 
بانکی و اینکه این افراد به دســتگاه قضایی معرفی شــده اند یا نه گفت: 
صرف بدهکاری و عدم پرداخت اقساط تسهیلات بانکی جرم محسوب 
نمی شــود زیرا افراد تســهیلات دریافت کردند اما به لحاظ نوســانات 

اقتصادی و تحریم ها نتوانستند به تعهدات خود عمل کنند.
وی تاکید کرد: صرف انتشــار اســامی بدهکاران موجب برخورد با آنها 
نیســت بلکه باید افرادی که از تســهیلات دریافتی سواستفاده کردند 

مشخص و به دستگاه قضایی معرفی شوند.
وی ادامه داد: برخی مبالغــی که به عنوان تســهیلات دریافت کردند 
در جای خود هزینه کردند امــا در موعد مقرر نتوانســتند بدهی خود 
را پرداخت کنند که باید این افراد تحت حمایت قــرار گیرند تا بتوانند 
اقساط تســهیلات دریافت شــده را پرداخت کنند اما دسته دیگری از 
افراد تســهیلات دریافت کردند و در جای خود هزینــه نکردند بلکه با 
شــرکتهای صوری به نوعی اقدام به حیف و میل تســهیلات کردند که 

اقدام این دسته از افراد جرم است و باید تحت تعقیب قرار گیرند.
ســخنگوی قوه قضاییه اظهارداشــت: بانک مرکزی و بانک های عامل 
مواردی که مشمول دسته دوم هستند و از تسهیلات سواستفاده کردند 
یا مبالغ تسهیلات را از کشور خارج کردند باید به مراجع قضایی معرفی 
کنند.وی اضافه کرد: اسامی بدهکاران منتشر شده است اما دسته بندی 
نشده و مشخص نیست کدام یک باید حمایت شــوند یا کدام یک باید 
تحت تعقیب قرار گیرد.وی یادآور شــد: پیش از ایــن نیز در این حوزه 
پرونده های در دستگاه قضایی تشــکیل و منجر به صدور احکام قضایی 

شد و برخی نیز در جریان رسیدگی قرار دارد.
سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی مبنی براینکه سازمان بازرسی 
چه برنامه هایی برای حمایــت از تولید دارد، گفــت: نظارت بر اجرای 
صحیح قوانین و مقررات مرتبط با تولید و شــرکت هــای دانش بنیان 
است. وی با اشاره به قوانین متعدد که به موضوع حمایت از تولید اشاره 
دارد ، افزود: در این قوانین تکالیفی برای دســتگاه ها تعیین شده است 
و سازمان بازرســی با نظارت می تواند با کســانی که ترک فعل داشتند 
برخورد کند.خداییان اظهارداشت: یکی از اقداماتی که به جد پیگیر آن 
هستیم ، الکترونیکی شدن مجوز های مربوطه است. موعد قانون مربوط 
به این موضوع تمام شده و اخیراً دســتور دادیم که این موضوع پیگیری 
شود و برای دســتگاه های اجرایی که توضیحات لازم را نداشته باشند، 

پرونده قضایی تشکیل شود.
وی ادامه داد: کارگروهی در سازمان بازرسی کل کشور برای حمایت از 
تولید دانش بنیان تشکیل شده است.ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ 
به سوالی درباره اتفاقات در حاشــیه بازی فوتبال ایران و لبنان و دستور 
رئیس جمهور برای برخورد با آمران این موضوع گفت: این مشکل با بی 
تدبیری اتفاق افتاد و ریاست جمهوری دستوری صادر کردند همچنین 
دادستان کل کشور به موضوع ورود کردند و در این رابطه پرونده ای در 

دادسرای عمومی و انقلاب مشهد تشکیل شده است.
خداییــان افزود: جهت شــفافیت علــل و عوامل این واقعه اســتعلام 
هایی انجام شده همچنین برای شناســایی قصور و تقصیر این موضوع 

اقداماتی صورت گرفته اما هنوز پاسخ استعلام ها واصل نشده است.
وی اضافه کرد: اگر مســوولانی در این خصوص قصور یا تقصیر داشته 

باشند متناسب با آن برخورد لازم صورت خواهد گرفت.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به ســوالی درباره طولانی شدن روند 
رســیدگی به پرونده های جرایم اقتصادی گفت: این پرونده ها پیچیده 
ترین پرونده های دستگاه قضایی هســتند زیرا این پرونده ها تخصصی 
هستند بنابراین نیاز به ورود کارشناســان و اخذ نظرات آنها است و امر 
کارشناســی رســیدگی به پرونده را طولانی می کند.وی ادامه داد: از 
ســویی دیگر مرتکبان جرایم اقتصادی افرادی هستند که در کارهای 
خود تخصص دارند و ســعی کردند در اقدامات مجرمانــه خود آثاری 
برجای نگذارند بنابراین کشف و شناســایی این جرایم مدارک مشکل 
اســت همچنین این پرونده ها کثیرالشاکی هســتند و افراد زیادی را 

متضرر کردند و تحقیق و جمع آوری مدارک زمانبر است.

شهر

جمالی نــژاد از انتشــار 80 هزار میلیــارد ریال اوراق 
مشارکت شهرداری ها در سال 1400 به منظور تأمین 
اعتبار پروژه های توســعه خطوط مترو و اتوبوسرانی و 

بازآفرینی بافت فرسوده با حمایت های دولت خبر داد.
مهدی جمالــی نژاد ضمن اعــلام این خبر افــزود: با 
توجه به »بند ه تبصــره 5 قانون بودجه ســال 1400 
کل کشور«، وزارت کشــور متولی معرفی شهرداری ها 
جهت استفاده از اوراق مشــارکت بود که شهرداری ها 
و مبالغ آنها از سوی سازمان شهرداری ها و دهیاریهای 
کشــور تا 100 درصد مبلغ پیش بینی شــده در قانون 
بودجه مشــخص شــد و با تأیید و امضــا وزیر محترم 
کشور به ســازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی، این 
امر صورت پذیرفت.وی افزود: ســازمان شهرداری ها و 
دهیاری های کشور طی یکسال گذشته به طور مستمر 

پیگیر مراحــل بعدی جذب اعتبــار مذکور 
برای شــهرداری ها بود و در نهایت سازمان 
برنامه و بودجــه تضامین لازم بــرای تعهد 
بازپرداخت اصل و ســود اوراق ســهم دولت 
را صادر نمود که نشــان دهنده ســهم قابل 
توجه کمک بلاعوض دولت از اعتبارات سال 

1400، به شهرداری کلانشهرها می باشد.
وی اضافه کرد: در ادامه این فرآیند، شهرداری ها بانک 
عامل خود را تعیین و مــدارک لازم را به بانک مرکزی 
ارائه دادند و خوشبختانه در روزهای پایانی سال 1400 
با فروش بخشــی از اوراق، امکان جذب اعتبار آن برای 

شهرداری های 9 کلان شهر فراهم شد.
جمالی نژاد ادامــه داد: از کل 80 هــزار میلیارد ریال 
پیش بینی شــده، 54 هزار و 500 میلیارد ریال اعتبار 

برای طرح های توســعه قطار شهری هشت 
کلان شهر شامل شــهرداری تهران 15 هزار 
میلیارد ریال، شــهرداری مشــهد 8 هزار و 
500 میلیارد ریال، شهرداری شیراز 8 هزار 
میلیارد ریال، شــهرداری قم 6 هزار میلیارد 
ریال، شــهرداری اصفهــان 5500 میلیارد 
ریال، شــهرداری تبریز 5 هزار میلیارد ریال، 
شــهرداری کرج 4 هــزار میلیارد ریال و شــهرداری 

کرمانشاه 2.500 میلیارد ریال تخصیص یافت.
رئیس ســازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشور 
اظهار کرد: همچنیــن 20 هزار میلیــارد ریال اعتبار 
برای طرح های توســعه اتوبوســرانی 9 کلان شــهر 
شــامل شــهرداری تهران 7 هــزار میلیــارد ریال، 
شهرداری مشهد 3 هزار میلیارد ریال، شهرداری های 

اصفهان، تبریز و شــیراز هر کدام 2 هزار میلیارد ریال، 
شــهرداری های اهواز، قم، کرج و کرمانشــاه هر کدام 
هزار میلیارد ریــال و با توجه به نظر ســازمان برنامه و 
بودجــه، مبلــغ 5.500 میلیــارد ریال اعتبــار برای 
طرح های بازآفرینی بافت فرسوده دو کلان شهر تهران 
به میزان 2.500 میلیارد ریال و مشهد به میزان 3 هزار 
میلیارد ریال تخصیص یافت.وی بــا بیان اینکه تأمین 
این حجم اعتبار برای پروژه های مترو، اتوبوســرانی و 
بافت فرسوده کلانشهرها، مطمئناً سبب بهبود خدمت 
رسانی به شــهروندان خواهد شــد، گفت: با توجه به 
مهلت شــهرداری ها تا 31 تیر 1401 به منظور جذب 
کامل اوراق منتشر شده، شــهرداری ها می بایست هر 
چه زودتر اعتبار کامل اوراق را برای پروژه های مذکور 

جذب نمایند.

 رییس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و پــرورش با 
تأکید بر تقویت جایگاه این پژوهشــگاه به عنوان یکی 
از مهم ترین پایگاه های علمی و پژوهشــی نظام تعلیم 
و تربیت کشــور گفت: توجه ویژه بــه پژوهش و نگاه 
دانش بنیــان، مهم ترین عامل پیشــرفت نظام تعلیم 

و تربیت اســت.به گزارش  وزارت آمــوزش و پرورش، 
علی محبی اظهارکرد: اگر قرار اســت نظــام تعلیم و 
تربیت کشور پیشــرفت کند هیچ راهی جز توجه ویژه 
به پژوهش و نــگاه دانش بنیان وجود نــدارد، اعضای 
پژوهشگاه مطالعات، ســرمایه بی بدیلی در آموزش و 

پرورش هستند که باید مسیر تحقق اهداف را  با تعامل 
با آن ها، هموار کنیم.وی افزود: ضروری اســت با بهره 
برداری از ظرفیت های موجود و تجارب صاحب نظران 
و متخصصان تعلیم و تربیت، سند راهبردی پژوهشگاه 
مطالعات آموزش و پرورش با محوریت قرار دادن اسناد 

تحولی و زیر نظام پژوهش تدوین شــود.  پژوهشــگاه 
مطالعات آموزش و پرورش باید بســتری را فراهم کند 
تا بهترین افراد علمی و فرهنگی کشور در حوزه تعلیم 
و تربیــت در آن حضور یابند و لازمه دســتیابی به این 

هدف، نیازمند طراحی »نقشه جامع« هستیم.

شهرداری

آموزش

زهرا علیدادی  وزیر بهداشــت و درمان 
گفت: اولویت ما در وزارت بهداشت و درمان 
توجه به مناطق محروم و بهبود دسترســی 
مردم به خدمات سلامت است و این موضوع 

را پیگیری خواهیم کرد.
 بهــرام عین اللهی در جلســه علنی مجلس 
شورای اسلامی در پاســخ به سوال محمد 
مولوی مبنی بر عدم توزیع مناسب پزشک 
در مناطق مختلف کشــور اظهار داشــت: 
در وهلــه اول باید بگویم که بنــده تاکنون 
41 ســفر استانی داشــتم و از بســیاری از 
حوزه هــای انتخابیه نماینــدگان مجلس 

شورای اسلامی بازدید کردم.
وی بیان کــرد: اولویت وزارت بهداشــت و 
درمــان، توجه به مناطق محــروم و ارتقای 
عدالت در دسترســی به خدمات ســلامت 
اســت، 60 درصد نیروهای پزشک عمومی 
و دندانپزشــک به مناطق محروم تخصیص 
داده شــده و در حــال حاضــر 52 هــزار 
دانشجوی پزشــکی در دانشکده ها در حال 
تحصیل هســتند که پس از فارغ التحصیل 

شدن، به تعداد مذکور اضافه خواهند شد.
وزیر بهداشت و درمان درباره اقدامات انجام 
شده برای مقابله با کرونا گفت: همه ما به یاد 
داریم که در ابتدای دولت سیزدهم با شیوع 
و همه گیــری کرونا مواجه بودیــم و میزان 
فوتی ها در روز به 700 نفر افزایش یافته بود، 
مردم در قرنطینه بودند و با کمبود شــدید 
واکسن مواجه بودیم.عین اللهی متذکر شد: 
با تلاش وزارت بهداشت و درمان و همراهی 
مردم، موفقیت های ویــژه ای برای مقابله با 
بیماری کرونا اتفاق افتــاد و ایران به عنوان 
10 کشــور اول مبــارزه با کرونا در ســطح 

جهان شناخته می شود.
وی گفت: مردم امســال در ایــام نوروز در 
سطح گســترده ای مســافرت های خود را 
انجام دادند و کســب و کارها و فعالیت های 
اقتصادی هم به خوبی انجام شــد، مدارس 
بعد از دو سال بازگشــایی شد، این در حالی 

است که در بســیاری از کشورهای اروپایی، 
شــیوع اومیکرون روزانــه 2000 فوتی به 

همراه دارد.
وزیر بهداشــت و درمان تأکید کرد: وظیفه 
بنده تأمین ســلامت مردم است و همانطور 
که در زمان شــیوع کرونا نشــان دادیم که 
برای ســلامت مردم احترام قائل هستیم، 

همچنان این مسیر را دنبال خواهیم کرد.
عیــن اللهی گفــت: برای تأمین ســلامت 
مردم، نهادها و ســازمان های مختلفی باید 
همکاری کنند و دخیل باشــند. تخصیص 
بودجه هم در ایــن حوزه اهمیــت زیادی 
دارد چرا که ما مشــکلات زیادی در تأمین 
تجهیزات، مســائل عمرانی و نیروی انسانی 

داریم که باید این مشکلات مرتفع شود.
وی بیان کرد: مــا در حــال پیگیری طرح 
عدالت و تعالی نظام سلامت هستیم. توزیع 
متوازن نیروی انسانی از نکات مهمی است و 
ما مطابق با قوانین مجلس وضعیت نیروهای 

انســانی متعهد بــه خدمت را مشــخص 
می کنیم و نیروهایی که تعهــد ندارند و در 
استان ها مشــغول به کار هستند را جزو این 

توزیع نیروی انسانی قرار نمی دهیم.
وزیر بهداشــت و درمان تصریــح کرد: در 
ماده 27 قانون جوانی جمعیت آمده اســت 
که زنان متخصص باید در محل زندگی خود 
فعالیت کنند، ظلم بزرگی به مناطق محروم 
بوده که نیاز به متخصص دارد که متأسفانه 
این قانون در صحن مجلس مصوب نشده و 
به آن کمیسیون خاص تفویض اختیار شده 
اســت و باعث می شــود ما بیش از دو هزار 
نفر از نیروهای متخصص خانم را از دســت 
دهیم. البته مجبور شــدیم آن را به ســتاد 
ملی کرونا دهیم تــا مصوب کند، در غیر این 
صورت بســیاری از مناطق محــروم با نبود 
متخصص زنان مواجه می شــدند. بنابراین 
از نمایندگان مجلس درخواست می کنم در 

قوانین به ما کمک کنند.

تا پایان امسال همه مردم را تحت 
پوشش بیمه قرار می دهیم

عین اللهی بیان کــرد: هم اکنــون قانونی 
تحت عنوان قانون عدالت در سلامت وجود 
دارد که مهم است. مســئله مهم دیگر بیمه 
است چرا که ما بعد از گذشت 42 سال هنوز 
نتوانســته ایم مردم را به طــور کامل بیمه 
کنیم تا جایــی که حدود 6 میلیــون نفر از 
مردم بیمه نیستند و این ظلم است، هر چند 
قول می دهیــم تا پایان امســال همه مردم 
را تحت پوشــش بیمه قرار دهیم تا عدالت 

برقرار شود.
عین اللهــی بیــان کــرد: بهبــود ســرانه 
پزشــکی کاری اســت که باید اتفاق بیفتد 
و خوشــبختانه در شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی این موضوع را مطــرح کردیم و با 
افزایش ظرفیت دانشــکده های پزشــکی 
موافقت شــد که در طول 5 ســال صورت 

گیرد.

وی افــزود: یکی از نکاتی کــه انتظار داریم 
نمایندگان در رابطه با آن به ما کمک کنند، 
ماندگاری پزشکان در مناطق محروم است. 
همچنین نکته مهم ما در امتحانات ورودی 
امسال بومی گزینی است و قطعاً دنبال این 
هســتیم که از مناطق محــروم نیرو تربیت 

کنیم.
وزیر بهداشــت و درمان با اشاره به اقداماتی 
که در حوزه ســلامت برای ارائه خدمات به 
مسافران نوروزی انجام شــده است، یادآور 
شــد: با توجه به اینکه امســال بــا چندین 
برابر مســافر در ایام نوروز مواجه شــدیم، 

همکارانمان زحمت زیادی کشیدند.
عین اللهــی ادامــه داد: مســئله اصلی ما 
اصلاح ســاختار پذیرش و تکمیل ظرفیت 
رشته های تخصصی است همچنین افزایش 
حقوق دستیاران را انجام دادیم. آغاز رسمی 
نسخه نویســی الکترونیکی و پیشرفت 98 
درصدی را داشتیم. طراحی، ساخت و توزیع 
کیت تشخیص امیکرون و تولید واکسن آن، 
تأمین ارز دارو با حمایــت مجلس و دولت، 
تجهیز 50 بیمارســتان در 22 نقطه کشور 

انجام شده است.
وی افــزود: 220 طرح نیمــه تمام هم 
داریــم، تبدیل وضعیت 63 هــزار نفر از 
کارکنان مشــمول ماده 21 قانون جامع 
خدمات رســانی به ایثارگران و بازنگری 
ساختار و تشکیلات بیش از 400 شبکه 
بهداشت و درمان و 400 مرکز بهداشت 
و درمــان در شهرســتان انجــام گرفته 

است.
پایــان  در  هــم  قالیبــاف  محمدباقــر 
صحبت های وزیر بهداشت و درمان، گفت: 
حدود 7 میلیون نفر از مردم بیمه نیستند و 
امسال هم مبلغ 6 هزار میلیارد تومان بابت 
بیمه برای همه مردم در بودجه دیده شــده 
اســت که امیدواریم تا پایان سال این اتفاق 
بیفتد و شما هم تا پایان ســال به ما در این 

رابطه گزارش دهید.

انتشار ۸۰ هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت شهرداری ها در سال ۱۴۰۰

توجه به دانش بنیان مهم ترین عامل پیشرفت نظام تعلیم و تربیت است

انتقاد شدید پلیس از دادن نشانی شکات برای اخذ رضایت
خریدار  رئیس پلیس پایتخت از رویه باب 
شــده برای اعلام آدرس شــاکی برای اخذ 
رضایت متهم شــدیدا انتقاد کرد و گفت که 
پلیس به هیچ عنوان چنیــن کاری را انجام 

نمی دهد.
 سردار حســین رحیمی در حاشیه اجرای 
طرح رعد به ســوالات خبرنــگاران درباره 
اقدامــات و وضعیت دیگــر مأموریت های 

پلیس در روزهای اخیر پاسخ داد.
رحیمــی دربــاره تمهیدات پلیــس برای 
ماه مبارک رمضان اظهار کــرد: در ایام ماه 
مبارک رمضان کار پلیــس کاری مضاعف 
می شود چرا که علاوه بر ساعات فعالیت در 
طول صبح، از افطار تا ســحر نیز با افزایش 
حجم تردد در معابر مواجه هســتیم و از این 
رو مأموران ما در واقع از ســاعات اولیه صبح 
تا ساعات ســحر در حال انجام مأموریت و 

تأمین نظم و امنیت هستند.
وی با بیان اینکه بحمدالله وضعیت امنیتی 
خوبی را نیز در طول این ایام شــاهد بودیم، 
گفت: برای ایام شــب های قــدر نیز پلیس 
تمهیدات ویــژه ای را پیش بینــی کرده و 
به خصــوص در اطراف محل هــای پرتردد 
و اماکــن پرتجمــع در این شــب مأموران 

مستقر شده و نسبت به تأمین نظم و امنیت 
و همچنین مدیریت و روان ســازی ترافیک 
اقدام خواهند کرد. مراسمی هم در ایام ماه 
مبارک رمضان در حسینیه چهارده معصوم 
فرماندهی انتظامی تهران بزرگ برگزار می 
شــود که خوشــبختانه مداحان و واعظان 
مطرحی در آن حضور داشته و حضور عموم 

مردم در آن بلامانع است.
رحیمی درباره دســتور دادســتانی برای 
برخورد با تظاهر بــه روزه خواری در ملأ عام 
نیز گفت: در ماه مبارک رمضان آحاد جامعه 
و صنوف اعم از شهروندان، رانندگان، اماکن 
عمومی مجــاز به رعایت دســتورالعمل ها 
هســتند. ما نقاطی را برای حضــور افرادی 
که ممکن است مســافر بوده یا دارای عذر 
شــرعی بوده پیش بینی کرده ایم و به هیچ 
عنــوان نباید تظاهــر به روزه خــواری در 
ملأ عام انجام شــود. ما به صاحبان صنوف 
نیز هشــدارهای لازم را از پیــش از آغاز ماه 
مبارک رمضان داده ایــم و بر عملکرد آن ها 
نظارت داریم.وی دربــاره مراکز فروش غذا 
نیز گفت: فروش غذا در این ایام و در ساعات 
ســحر تا افطار ممنــوع بــوده و گفتیم که 
واحدهای صنفی که قصــد توزیع و فروش 

غذای ســرد را دارند باید با رعایت یکسری 
مقررات از جملــه ایجاد فضایی پوشــیده 
و خارج از دید نســبت به فــروش غذا اقدام 
کنند. البته این واحدها بایــد برای فعالیت 
خود از پلیــس مجوز بگیرنــد و در صورتی 
که فاقد مجوز بوده و بعــد از دریافت مجوز 
مقــررات مربوطه را رعایت نکننــد با آن ها 
برخورد خواهد شــد. تاکنون نیــز با حدود 
100 واحــد صنفی متخلف برخورد شــده 
اســت.رحیمی اضافه کرد: خوشــبختانه 
آمارهای ما نشــان می دهد که مردم نسبت 
به سال های قبل بیشتر موضوع عدم تظاهر 
به روزه خواری را رعایت می کنند و وضعیت 

ما در مقایسه با پارسال بهتر شده است.

پلیس نشانی هیچ شاکی را برای اخذ 
رضایت نمی دهد

رحیمــی از رویه ای کــه آن را رویه ای باب 
شــده برای اخذ رضایت از شــاکی توصیف 
کرد، به شــدت انتقاد کرد و گفت: متأسفانه 
باب شده که اخیرا نشانی برخی از شکات را 
به مجرمان اعلام کرده که آنان با مراجعه به 
این افراد نسبت به اخذ رضایت اقدام کنند، 
اما در مواردی دیده شــده که بعضا مجرمان 
اقدام به تهدید شــکات کــرده و مزاحمت 
هایی را برای آنان ایجاد مــی کنند که لازم 
اســت در این خصوص حتما تمهیدات لازم 
اتخاذ شده و از انجام چنین کاری جلوگیری 
شود.وی در پاسخ به پرسش ایسنا مبنی بر 
اینکه آدرس شکات را چه نهادی به مجرمان 
می دهد، گفت: پلیس بــه هیچ عنوان هیچ 
آدرسی به شکات نمی دهد و چنین کاری از 

سوی پلیس انجام نمی شود.

اتباع افغانستانی مهمانان عزیز
 ما هستند

فرمانــده انتظامی تهران بزرگ در پاســخ 

به پرسشــی مبنی بر اینکه آیا اخیرا پلیس 
برنامه ای برای برخــورد با جمع آوری اتباع 
افغانستانی دارد یا خیر؟، گفت: اتباع کشور 
افغانستان مهمانان عزیز ما هستند و احترام 
به این افراد و تأمین امنیت آنان از وظایف ما 
است. ما هیچ مشکل خاصی در رابطه با اتباع 
بیگانه نداریم و همه چیز تحت کنترل است.

رحیمی برخی از تحرکات اخیــر در رابطه 
با اتباع افغانســتانی به خصــوص در فضای 
مجــازی را به توطئه توصیف کــرد و گفت: 
مردم عزیز نیز هوشــیار باشــند و به توطئه 
های اســتکبار که می خواهد میان دوستی 
دو ملت ایران و افغانستان خلل ایجاد کرده 
و آنان را درگیــر کنند توجــه نکنند. البته 
پلیس کنترل هــای لازم را نیز در خصوص 
این افراد داشــته و در مــواردی که مرتکب 
جرمی شوند برابر قانون با آنان رفتار خواهد 
شــد.وی درباره اینکه آیا پلیس در بازار ارز 
ورودی داشــته یا خیر؟ نیز گفت: اینکه در 
روزهای اخیر طرحی ویژه یا دستور جدیدی 
را اجرا کرده باشیم این طور نبوده اما به طور 
کلی یکی از وظایف پلیس کنترل بازار ارز و 
برخورد با سوداگران اســت که این موضوع 

در حال اجرا است.



در سال ۱۴۰۰ محقق شد؛

ثبت 3 رکورد در مدیریت مهندسی نت شرکت ذوب آهن

استان

اصفهان-مریم مومنی     محمدرضا یزدان پناه مدیر نگهداری 
وتعمیرات وکارگاه های ساخت شرکت گفت: این مدیریت، در سال 
۱۴۰۰ موفق شد رکورد های اجرای ۵/۹۳ درصدی تعمیرات جاری 
بخش های مختلف تولیدی، اجرای ۸۲ درصدی تعمیرات اساســی 
بخش های مختلف تولیدی و مهندسی و همچنین عبور از مرز تولید 
۴۱۴۰۰۰ عدد قطعه در کارگاه های ساخت و ارتقای رکورد ۱۲ سال 
گذشــته در مجموعه کارگاه های معاونت ساخت را به ثبت برساند . 
وی، گفت: اجــرای ۱۵۸۷ مورد تعمیرات جــاری، اجرای ۶۵ مورد 
تعمیرات اساســی، اجرای ۵۱ مورد پروژه های بخش های مختلف 
حوزه بهره برداری و سایر حوزه ها، از جمله اقدامات قابل توجه پرسنل 
معاونت تعمیرات این مجموعه در ســال گذشــته بود. یزدان پناه 
افزود: از دیگر دستاوردهای این مدیریت در سال ۱۴۰۰ در معاونت 
ساخت، می توان به مواردی مانند ســاخت ۲۷۹۰ تن قطعه ریخته 
گری فــولادی و چدنی ورنگی درکارگاه ریخته گری و مدلســازی، 
ساخت ۳۰۸۴ تن قطعه در کارگاه اسکلت فلزی و آهنگری، اجرای 
۱۹۰۰۰۰ ماشین ســاعت در کارگاه مکانیکی و عملیات حرارتی، 
اجرای ۴۳۷۸۰ ماشین ساعت در کارگاه ساخت و تعمیر تجهیزات 
سنگین، تهیه وکنترل تعداد ۷۰۰۷ شیت نقشه A۴ در واحد طراحی، 
تدوین تکنولوژی فرآیندهای ســاخت به تعداد۸۲۷ شیت نقشه و 

ثبت تعداد ۵۵۹۳۳ ردیف سفارش و درخواست تولید قطعات مورد 
نیاز بخش های کارخانه در واحد برنامــه ریزی و تکنولوژی، کنترل 
مرحله ای ونهایی ۱۲۳۸۲ تن و۴۴۵۵۴۸ ماشین ساعت قطعه تولید 
شده توسط واحد کنترل کیفیت ســاخت داخل، بازرسی وکنترل 
تعداد ۹۶۵۳۵ قطعه توســط واحد کنترل کیفیت ســاخت خارج، 
کنترل و برنامه ریزی و نظارت بر بیش از سه هزار میلیارد ریال صورت 
وضعیت پیمان ها توسط واحد تجزیه وتحلیل های فنی و اقتصادی و 
تامین و تدارک بیش از ۲۵۰۰ نوع ملزومات مورد نیاز کارگاه ها توسط 
واحد تدارکات و انبارها، اشاره کرد. وی گفت: در معاونت بازرسی فنی 
این مدیریت نیز انجام ۲۹۲۸ مورد بازرســی و تست های ارتعاشی و 
 ۵۵۲ ، CM فراصوت و ترموگرافی و آنالیز جریــان و بالانس در واحد
مورد بازرسی بالابرها و آسانسورها و نیز صرفه جویی ۴۰ درصدی در 
تعداد قطعات و تعمیرات اساسی در واحد بازرسی فنی بالابرها و سازه 
ها، بالغ بر ۰۰۰/۰۰۰/۲۶ سانتی متر مربع تست های غیر مخرب بر 
اساس سطح مبنا در واحد NDT، تعداد ۲۴۵مورد بازرسی مخازن 
و سیستم های روانکاری و هیدرولیک و نیز صرفه جویی ۱۸ درصدی 
در مصرف روغن و گریس بخش های مختلف و نیز صرفه جویی ۳۲ 
درصدی حاصله در بررسی لیســت های نواقص قطعات، تعداد۲۴۵ 
مورد بازرسی در نوار نقاله ها و تجهیزات مکانیکی و صرفه جویی۵۰ 

درصدی در لیست قطعات از دستاوردهای معاونت مزبور بوده است .

گرگان-مهنازمحمدزمانــی  مدیرعامل ســازمان 
آتشنشانی و خدمات ایمنی شهرداری گرگان گفت: حادثه 
انفجار مجتمع مســکونی در مســکن مهر گلستان سه نفر 
مصدوم برجای گذاشت.موسی الرضا صفری اظهار داشت: 
حادثه انفجار منــزل در یکی از مجتمع های مســکن مهر 
گلستان رخ داد که با تماس شــهروندان دو تیم عملیاتی از 
ایستگاه های شماره یک و چهار آتش نشانی به محل حادثه 
اعزام شدند.صفری در ادامه افزود: با توجه به بررسی های اولیه 
علت اصلی نشــت و تجمع گاز مایع و جرقه ناگهانی رخ داده 
, انفجار بسیار شدید منزل را در پی داشته است.مدیرعامل 
سازمان آتشنشانی و خدمات ایمنی شهرداری گرگان گفت: 
متاسفانه سه نفر از اعضا خانواده مصدوم شدند که با حضور 
عوامل اورژانس به بیمارستان منتقل گردیدند و بعلت شدت 

زیاد انفجار واحدی که حادثه در آن رخ داده تخریب و به مشاعات 
و واحدهای مجاور مجتمع نیز خســارات زیادی وارد گردیده 

است.
صفری ادامــه داد: همچنین دو خودرو کــه در پایین و بیرون 
مجتمع پارک بوده اند نیز بر اثر ســقوط دیــوار پذیرایی واحد 

حادثه دیده خسارات کلی دیده اند.

وی در ادامه گفت: متاسفانه در بازدید از سایر منازل این مجتمع 
و بررسی جهت خسارات وارده مشاهده شد که اکثر واحدهای 
مجتمع در اســتفاده از وســایل گازســوز به جای لوله کشی 
اســتاندارد گاز از شلنگ کشی کاملا غیر اســتاندارد و ناایمن 
استفاده می نمایند که میتوان زنگ هشدار تکرار اینگونه حوادث 

تلخ و ناگوار را برایمان بصدا درآورد

ساری -  اســامی     عملیات اجرایی پــروژه آبرسانی به 
منطقه کردآباد شهرستان ســوادکوه با بهره مندی ۸۰۰ نفر از 

نعمت آب آشامیدنی سالم و بهداشتی آغاز شد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب مازندران؛ در 
آئین آغاز عملیات اجرایی پروژه آبرســانی به منطقه کردآباد 
شهرســتان ســوادکوه، مهندس بهزاد بــرارزاده مدیر عامل 
شرکت، طالبی فرماندار ســوادکوه ، خانواده خیر مرحوم حاج 
عباس خلیلی و جمعی از مسئولان محلی و مردم منطقه حضور 

داشتند.
در این مراسم مهندس برارزاده ضمن قدردانی از خانواده خیر 
محترم اظهار داشت : یقینا بخشش و وقف اموال در راه خیر به 
خصوص طرحهای آبرسانی که مایه تداوم حیات مردم است از 
بارزترین مصادیق باقیات صالحات محسوب می شود که منافع 
آن به شخص متوفی و خانواده وی تا سالیان دراز خواهد رسید 
لذا از خانواده مرحوم حاج عباس خلیلی که زمین احداث مخزن 
ذخیره آب آشامیدنی منطقه کردآباد را اهداء کردند، تشکر می 

کنم.
وی از اجرای پروژه های آبرسانی زیادی در شهرستان سوادکوه 
خبر داد و افزود: پروژه آبرســانی به منطقــه کردآباد با احداث 

یک باب مخزن ذخیره ۵۰۰ متــر مکعبی به منظور تامین آب 
آشامیدنی سالم و بهداشــتی با پیش بینی اعتباری بالغ بر ۲۰ 
میلیارد ریال شروع شده که پس از اتمام و بهره برداری از آن۸۰۰ 
نفر از مردم این منطقه از نعمت آب آشامیدنی سالم و بهداشتی 

بهره مند خواهند شد.
در ادامه فرماندار ســوادکوه ضمن قدردانــی از مدیر عامل و 
کارکنان شــرکت آب و فاضلاب مازندران گفت: در تخصیص 
اعتبارات شهرســتانی بیشــترین اعتبار را به بخش آب و راه 
اختصاص دادیم تا مشــکلات این حوزه ها با تلاش مسئولان و 

همراهی مردم مرتفع شود.

مازندرانگلستان

وژه آبرسانی به »کردآباد« سوادکوه آغاز شدامدادرسانی آتشنشانی شهرداری گرگان در حادثه انفجار گاز مجتمع مسکن  عملیات اجرایی پر

 بازدید معاون وزیر ارتباطات و مدیر عامل پیام
 از کارخانه نوآوری آزادی

البرز-مظفری معاون وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات و مدیر عامل منطقه 
ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام از کارخانه نوآوری آزادی  بازدید کردند. 

محمود لیائی معاون وزیر و مدیر عامل شرکت پســت جمهوری اسلامی ایران به 
همراه اکبر قنبرپور مدیر عامل پیام در این بازدیــد در جریان آخرین وضعیت این 
کارخانه و اقدامات صورت گرفتــه در آن قرار گرفتند.همچنیــن در این بازدید از 
»فضای کار اشــتراکی زاویه«، »مرکز نوآوری دیجی کالا )دیجی نکست(«، مرکز 
نوآوری ســوله ۷ و ۸ و مرکز نوآوری رسانه ای وی کســت و استارتاپ های مستقر 
در آنها بازدید بعمل آمد و راهکارهای نوآورانه برای هوشمندســازی شرکت ملی 
پست جمهوری اســلامی ایران و منطقه ویژه اقتصادی پیام  بررسی شد.کارخانه 
نوآوری آزادی، اولین شعبه پارک فناوری پردیس است که با حمایت معاونت علمی  
و فناوری ریاست جمهوری به شکل مشارکت دولت و بخش خصوصی در محدوده 

میدان آزادی تهران تاسیس شده است.
این کارخانه با وســعت حدود ۱۸ هزار و ۵۰۰ متر مربع، یک کارخانه متروکه با نام 
»الکترودسازی آما« بوده که طی فرآیند بازسازی، تبدیل به اولین کارخانه نوآوری 

کشور و اولین شعبه پارک فناوری پردیس شده است.

 

دستگیری عاملان تیر اندازی درآزادشهر
گرگان-مهنازمحمدزمانی فرمانده انتظامی ازادشــهر از دستگیری عاملان 

تیر اندازی در این شهرستان خبر داد.
فرمانده انتظامی آزادشــهر گفت: پس از اعلام مرکز فوریت های پلیســی مبنی 
بر نزاع و درگیری مســلحانه، ماموران انتظامی شهرســتان به محل اعزام شدند.

سید داوودحســینی گفت: طرفین درگیری قبل از حضور پلیس از محل متواری 
شدند.او افزود: ماموران با اقدامات تخصصی و میدانی توانستند مخفیگاه متهمان 
را شناسایی و کمتر از ۲۴ ساعت هر دو متهم را دســتگیر کنند.او گفت: متهمان 
انگیزه خود از این اقدام مجرمانه را اختلافات شخصی عنوان کردند.دو متهم پس 

از تشکیل پرونده به مراجع قضائی معرفی شدند.

 

ونا در بین کودکان   نگرانی از افزایش بیماری کر
در مازندران

ساری – اسامی دکتر عباس علیپور معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی 
مازندران گفت: در شش روز گذشــته، روند افزایشی بیماری کرونا را در بین کودکان 

۵ تا ۱۲ سال در استان داشتیم که ادامه این روند نگران کننده است.
دکتر علیپور افزود: بهترین راهکار برای پیشگیری از ابتلای کودکان به بیماری کرونا، 

واکسیناسیون است.
وی تصریح کرد: واکسیناســیون گروه ســنی ۵ تا ۱۲ سال مهم اســت، زیرا تراکم 

کلاس ها و عدم رعایت پروتکل ها، آمار های ابتلاء را افزایش می دهد.  
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران شناسایی دانش آموزان واکسن نزده 
را از جمله طرح ها بیان کرد و افزود: همچنین باید تهویه و فضای مناسب در مدارس و 

کلاس های درس تهیه و آماده شود، زیرا باز بودن مدارس ضروری شده است.
دکتر علیپور از راه اندازی ســامانه ای در ادارات برای شناسایی پرسنل واکسن نزده 
خبر داد و افزود: پوشش واکسیناسیون در دســتگاه های اجرایی باید افزایش یابد و 
هماهنگی لازم برای افزایش پوشــش واکسیناســیون دانش آموزان و دانشجویان 

صورت گرفته است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران با اشاره به اینکه شهر رامسر در بیشتر 
مواقع قرمز است تاکید کرد: رامسر به علت گردشگر پذیر بودن و بیمار پذیری بالا در 
وضعیت قرمز قرار دارد که ضروری است رعایت شیوه نامه های بهداشتی در این شهر و 

همچنین شهر های دیگر لازم و ضروری است.

  

پالایشگاه گاز ایلام  مرکز مدیریت امنیت شبکه در
راه اندازی شد

ایام  مدیرعامل شرکت پالایش گاز ایلام گفت: واحد فناوری اطلاعات و ارتباطات 
این واحد صنعتی با استفاده از توان همکاران شرکت موفق به راه اندازی مرکز عملیات 

امنیت )SOC( شد.
روح اله نوریان افزود: با توجه به موقعیت جمهوری اســلامی و تشــکیل ارتش های 
سایبری برای ضربه زدن به نظام و مراکز کلیدی از جمله واحدهای تولیدی همچون 

پالایشگاهها، لزوم استقرار این سیستم ها الزامی می باشد.
وی با بیان اینکه در کشور شاهد رشــد و تربیت متخصصین فراوانی در بحث امنیت 
شبکه های کامپیوتری هستیم ،اظهار داشت: لزوم استفاده از تجربیات و توان شرکت 
های دانش بنیان و پیشــرو در بحث امنیت برای بهینه کردن بسترها و شبکه های 
کامپیوتری و شناسایی نقاط ضعف برای جلوگیری از نفوذ و حملات سایبری ضرورت 

دارد.
نوریان به مخاطرات و تهدیدات فضای ســایبری و به منظور صیانــت از دارایی های 
شرکت در برابر تهدیدات سایبری احتمالی اشــاره و تصریح کرد: این مرکز به عنوان 
یک سایت متمرکز مانیتورینگ امنیت و مدیریت شبکه به منظور مدیریت و پایش 
امنیت تجهیزات، شبکه های ارتباطی و رایانه ها، نقطه تماس متمرکز برای رسیدگی 
به مشکلات امنیتی کاربران و راهبران شبکه، جمع آوری و آنالیز ترافیک شبکه و تولید 
گزارشات امنیتی در سطوح مختلف، پاسخ دهی به مشکلات و رخدادهای امنیتی، 
مدیریت و مانیتورینــگ لحظه ای تهدیدات و کاهش هزینه هــای مدیریت امنیت 

شبکه، راه اندازی شده است.

  

آغاز به کار پویش »به عشق علی)ع(« در فارس
شــیراز  مدیرکل کمیته امداد امام )ره( فارس از آغاز پویش ملی »به عشق 
علی)ع(« در استان همزمان با سراسر کشــور خبر داد و گفت: این پویش در ماه 

رمضان اجرایی شده است.
مرتضی موصلــی  از راه انــدازی پویش »به عشــق علی)ع(« بــرای حمایت از 
کودکان ایتام و محســنین همزمان با سراسر کشــور در ماه مبارک رمضان در 

این استان خبر داد.
او با بیان اینکه این پویش در حمایت از یک هزار کودک یتیم و محسنین ساکن 
مناطق محروم اجرایی شده اســت، افزود: خیران و نیکوکاران می توانند جهت 
مشارکت از طریق کد دستوری #۵*۱۰۱۰*۷۸۰*  و یا ارسال پیامکی عدد ۵ 
به سامانه  ۳۰۰۰۱۰۱۰۱۰ کمک های خود را برای ایتام و محسنین واریز کنند.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( فارس ادامه داد: همچنین شماره کارت 
۵۰۴۱۷۲۰۰۰۰۷۷۰۹۸۹ جهت این پویش در نظر گرفته شده است.

موصلی یادآور شــد: خیران می توانند برای حمایت از کودکان یتیم و محسنین 
بــه ســایت ekram.emdad.ir  مراجعــه و حمایت از یک یــا چند یتیم 

عهده دار شوند.

ارومیه    رییس شورای اســلامی شهر ارومیه از 
تصویب افزایش نرخ کرایه وسائل حمل و نقل عمومی 

خبرداد.
حجت الاسلام محمد خلیل پور در جلسه صحن شورا 
گفت : با توجه به اعلام نرخ تورم ۵۳ درصدی از طرف 
دولت باید در اتخاذ تصمیم در افزایش کرایه  وســائل 

حمل و نقل عمومی مدنظرگرفته شود. 

رییس شورای اسلامی شهر ارومیه در ارتباط با افزایش 
کرایه های تاکسی ها و اتوبوس های شهری ادامه داد: با 
توجه به رشد رو به بالای هزینه های جاری و نگهداری 
وســائل نقلیه عمومی به صورت سرســام آور، باید 
افزایش کرایه های حمل و نقل عمومی تا حد معقولی 
افزایش یابد و باید تصمیم دو ســویه منفعت در نظر 
گرفته و طبق پیشنهاد سازمان حمل و نقل بار مسافر 

به طور میانگین افزایش ۳۸ درصدی تاکسی ها و نیز 
افزایش کرایه اتوبوس شــهری با کارت ۱۵هزار ریال 

ونقدی ۲۰ هزار ریال تصویب شد.
وی عنوان کرد : باید تدابیری برای ثبت دقیق  میزان 
کارکرد رانندگان مشخص تا در تخصیص یارانه ها به 
رانندگان  و همچنین حقوق شهروندان در استفاده از 

وسایل نقلیه اجحاف نشود. 

حجت الاســلام خلیل پور تصریح کرد: خوشبختانه 
قبل از عید ۳۰ دستگاه اتوبوس جدید توسط مدیریت 
شــهری  خریداری  و در صورت ایجاد امکان در آینده 
، باید سریعا تعداد دیگری برای رفاه مردم خریداری 
کنیم.  وی خاطر نشــان کرد: سیستم ماشین آلات 
شهرداری ضعیف و فرسوده بوده، و  باید نوسازی مورد 

توجه ویژه قرار داده شود.

بدنبال تصویب در شورای شهر صورت گرفت؛

ومیه خ کرایه وسائل حمل و نقل عمومی در ار افزایش نر

البرز-مظفری     مدیرعامل شــرکت شهرکهای صنعتی 
البرز از برگزاری تورهای صنعتی در راستای استفاده از تجربیات 
واحدهای موفق و خلاق و همچنین مشورت و رایزنی جهت خلق 

طرح و ایده نو با حمایت این شرکت در سال ۱۴۰۱ خبر داد.
»حمیدرضا عقاب نشــین« گفت: یکــی از برنامه های حمایتی 
شرکت شهرک های صنعتی البرز، برگزاری تورهای صنعتی به 
منظور آشــنایی مدیران و کارشناسان واحدهای صنعتی جهت 

ارائه خدمات به این واحدها است.
وی تبادل تجربیات، آشنایی با عوامل موفقیت و افزایش بهره وری 
را از دیگر اهــداف برگزاری تورهای صنعتی دانســت و افزود: در 
برگزاری تورهای صنعتی به موضوعاتی از جمله تولید محصول 
جدید با به کارگیــری فناوری های جدید، ارتقا ســطح کیفی و 
استفاده از استاندارد های جدید و نیازهایی که واحدهای صنعتی 

به مطالعات و اطلاعات بیشتر دارند پرداخته می شود. 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی البرز استفاده از تجربیات 

شخصی برای پیشرفت یک واحد صنعتی را غیرممکن دانست و 
افزود: اســتفاده از تجربیات واحدهای موفق و خلاق و همچنین 
مشــورت و رایزنی می تواند طــرح و ایده نو ایجاد کــرده و باعث 

پیشرفت و موفقیت شود.
به گفته »عقاب نشــین« صنعتگران و تولید کنندگان در قالب 
تورهــای صنعتــی می توانند از واحدهــای تولیدی بــا زمینه 
فعالیت های مشــابه خود بازدید کرده و در جریــان آن به تبادل 

اطلاعات، تجارب و هم رسانی فناوری بپردازند.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان البرز اضافه کرد: 
با حضور واحدهای صنعتی و تولیدی در تورهای صنعتی، علاوه 
بر آشنایی آنها با راهکارهای موفقیت آمیز در حیطه کاری خود، 
زمینه ایجاد تبادل نظر در عرصه صنعــت و بالا بردن توان علمی 

مدیران و صاحبان صنایع نیز فراهم می شود.
بنا به گفته این مقام مســئول در ســال ۱۴۰۰ با شــرکت ۳۱۶ 
تولیدکننده، صنعتگر و کارآفرین ۲۰ تور صنعتی در شهرکهای 

صنعتی استان البرز برگزار شده است.

وی اضافه کرد: از ۲۰ تور صنعتی برگزار شده ۱۲ مورد آن خارج از 
استان و ۸ مورد آن در داخل استان برگزار شده است.

»عقاب نشین« در پاسخ به این ســئوال که علاوه بر انتقال دانش 
و فناوری آیــا برگزاری ایــن تورهای صنعتی، دســتاوردهای 
اقتصادی نیز داشته اند تصریح کرد: برپایی این تورهای صنعتی 
تاکنون منجر به انعقاد ۵۴ تفاهم نامه همکاری و اقتصادی مابین 

واحدهای تولیدی استان البرز و دیگر استانهای کشور شده است.
این مسئول خاطرنشان کرد: تاکنون با استانهای شاخص صنعتی 
همچون فارس، آذربایجان غربی، خراســان رضوی، آذربایجان 
شرقی، سمنان، قزوین و زنجان تورهای متعددی برگزار کرده ایم 
که بیشتر آنها در عرصه صنایعی چون پوشاک، غذایی، شیمیایی، 

آرایشی و بهداشتی بوده اند.
»عقاب نشین« درباره هزینه برگزاری این تورها افزود: به منظور 
تشــویق تولیدکنندگان جهت حضور در این تورها ۷۰ درصد از 
هزینه این تورهای صنعتی توسط شرکت شهرک های صنعتی 

البرز پرداخت می شود.

وی در خاتمه اظهار داشت: در سال جاری با توجه به شعار »تولید؛ 
دانش بنیان و اشــتغال آفرین« بصورت ویژه در راستای معرفی، 
تعامل و هم افزایی بــا صنایع دانش بنیان اقــدام خواهیم کرد و 

تورهای صنعتی ما نیز با همین اولویت برگزار خواهد شد.

تبریز     رئیس سازمان جهادکشــاورزی آذربایجان شرقی با 
بیان اینکه این استان در تولید محصولات کشاورزی، بیشترین 
اتکا را بر دیمزارها دارد، گفت: جهش تولیــد در دیمزارها که در 
تفاهم و مشارکت با ستاد اجرائی فرمان امام انجام می شود، اولویت 
دوچندانی برای اســتان دارد که در ســال ۱۴۰۱ با جدیت تمام 
پیگیری خواهد شد و تلاش می کنیم کلیه ی اراضی دیم استان 

تحت پوشش این طرح قرار گیرد.
اکبرفتحی در گفت وگو با خبرنگاران گفت: در حوزه ی کشاورزی 
استان، مأموریت اصلی سازمان جهادکشــاورزی استان تأمین 
امنیت غذایی اســت، امنیت غذایــی به معنــای تامین بودن 

غذای کافی و ســالم مورد نیاز جمعیت انسانی است و طبیعتاً در 
زیربخش های مختلف، برنامه هایی برای افزایش میزان تولیدات 
به لحاظ کمی و به لحاظ کیفی برای سال ۱۴۰۱ تدوین و طراحی 
شده است و در خدمت واحدهای مختلف اجرایی قرار گرفته است.

وی اظهار کرد: آنچه که به صورت شــاخص و براساس برنامه های 
ابلاغی مقام عالی وزارت در اســتان تدوین شده است، بیشتر در 
راستای فرصت های مغفولی بوده که در گذشته به آنها پرداخته 
نشــده اســت که موضوع جهش تولید در دیمزارها و استفاده از 

ظرفیت دیمزارها از آن جمله است.
وی، رفع تداخل پلاکات ثبتی و صدور ســند کشاورزی که یکی 

از برنامه های اصلی مقام عالی وزارت جهاد کشــاورزی اســت را 
از اولویتهای کاری سازمان در ســالجاری دانست و گفت: تلاش 
می شــود، پلاک های باقی مانده در حیطه رفــع تداخل نهایی 
شود که عملی شدن این امر در گرو تهیه و آماده شدن نقشه های 
کاداستر اراضی است. وی با اشاره به تفاهم وزیر جهادکشاورزی و 
وزیرکشور در ارتباط با جلوگیری از تغییر کاربری اراضی کشاورزی 
بیان کرد: این موضوع که اولویت کاری سازمان در سال ۱۴۰۱ با 
استفاده از ظرفیت فرمانداران، بخشــداران و دهیاران و اعضای 
محترم شورای اسلامی نهایی خواهد شــد و از ساخت و سازهای 

غیرمجاز در اراضی کشاورزی ممانعت به عمل خواهد آمد.

اهواز -  محمد مجدم  شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز 
مسجدسلیمان در ســال ۱۴۰۰، ۳ هزار بسته نوشت افزار و بیش 

از ۴ هزار و صد بسته معیشــتی مواد غذایی میان داش آموزان و 
شهروندان کم برخوردار شهرهای حوزه عملیاتی این شرکت در 

قالب طرح کمک های مومنانه و عمل به مسئولیت های اجتماعی 
صنعت نفت توزیع کرد . به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط 

عمومی شــرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدســلیمان ، این 
اقدام در راســتای عمل به مسئولیت های اجتماعی صنعت نفت 
با صرف هزینه ای بالغ بر ۳۱ میلیارد و دویســت میلیون ریال و با 
همکاری ادارات ذی ربط در توزیع این بسته ها میان دانش آموزان 
و شهروندان کم برخوردار شهرهای حوزه عملیاتی شرکت بهره 

برداری نفت و گاز مسجدسلیمان انجام شد .

البرز

آذربایجان شرقی

مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی البرز:
تورهای صنعتی البرز با اولویت صنایع دانش بنیان برگزار خواهد شد

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان:

اتکای آذربایجان شرقی در تولید محصولات کشاورزی، بر دیمزارها است

از سوی شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان و در سال ۱۴۰۰ انجام شد ؛

وندان کم برخوردار توزیع 7هزار و100  هزار بسته نوشت افزار و بسته معیشتی به شهر

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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با رشد ۴۳ درصدی

تجارت ایران با همسایگان به ۵۲ میلیارد دلار رسید

خریدار  رییس کل گمرک ایران گفت: تجارت 
کشــور با همسایگان در ســال 1400 با رشد 23 
درصدی در وزن و 43 درصدی در ارزش به بیش 
از 100 میلیون تن کالا و در ارزش به 51 میلیارد 

دلار رسید.
 »علیرضا مقدســی« در خصوص تجارت با 15 
کشور همسایه، اظهار داشت: سیاست همگرایی 
ایران با کشورهای منطقه به ویژه همسایگان در 
دولت سیزدهم موجب شــده به موازات تلاش 
برای افزایش تولید در کشــور، رشــد تجارت 
با همه کشــورها به ویژه همســایگان را شاهد 

باشیم.
وی افزود : 100 میلیون و 131 هــزار تن کالا به 
ارزش 51 میلیــارد و 875 میلیون دلار در ســال 
1400 بین ایران و 15 کشــور همســایه تبادل 
شــد که 75 میلیون و 445 هزار تن به ارزش 26 
میلیارد و 29 میلیون  دلار سهم صادرات ایران به 
این کشورها و 24 میلیون و 686 هزار تن به ارزش 
25 میلیارد و 846 میلیون دلار نیز ســهم واردات 

بوده است.
رییس کل گمرک ایران خاطرنشــان کرد: سال 
1400 شــاهد افزایــش 12 درصــدی در وزن و 
29 درصــدی در ارزشِ کالاهــای صادراتــی به 

کشورهای همســایه بودیم و در واردات نیز رشد 
68 درصدی در وزن و 60 درصــدی در ارزش به 

ثبت رسیده است.
وی تاکید کرد: عراق با هشــت میلیــارد و 900 
میلیــون دلار و رشــد 21 درصــدی، ترکیــه با 
6 میلیــارد و 100 میلیــون دلار و رشــد 141 
درصدی، امارات با چهــار میلیارد و 900 میلیون 
دلار و کاهش هشــت درصدی، افغانستان با یک 
میلیارد و 800 میلیون دلار و کاهش 20 درصدی 
و پاکســتان با یک میلیارد و 300 میلیون دلار و 
رشــد 24 درصدی پنــج مقصــد اول کالاهای 
صادراتی ایران به 15 کشــور همســایه در سال 

1400 بودند.
مقدســی تاکید کرد: عمان با 716 میلیون دلار 
و رشــد 63 درصدی، روســیه بــا 579 میلیون 
دلار و رشــد 15 درصدی، جمهوری آذربایجان 
بــا 565 میلیــون دلار و رشــد 11 درصــدی، 
ترکمنســتان با 335 میلیون دلار و رشــد 144 
درصدی، ارمنســتان با 304 میلیون دلار )بدون 
تغییر(، قزاقســتان با 187 میلیون دلار و رشــد 
11 درصدی، کویت با 158 میلیون دلار و رشــد 
2 درصدی، قطــر با 134 میلیــون دلار و کاهش 
20 درصدی، بحرین با 10 میلیون دلار و رشد 15 

درصدی و عربستان با 41.4 هزار دلار، 10 مقصد 
بعدی صــادرات کالاهای ایرانی به کشــورهای 

همسایه بوده است.
معاون وزیــر اقتصاد درخصوص میــزان واردات 
از هر کدام از کشورهای همســایه گفت: امارات 
بــا 16 میلیــارد و 500 میلیون دلار و رشــد 69 
درصدی، ترکیــه با پنج میلیــارد و 300 میلیون 
دلار و رشد 20 درصدی، روســیه با یک میلیارد 
و 700 میلیــون دلار و رشــد 54 درصدی، عراق 
با یــک میلیارد و 200 میلیون دلار و رشــد 790 
درصدی و عمان با 619 میلیون دلار و رشــد 43 
درصدی، پنج کشــور طرف معامله با ایران برای 
تامین نیازهای کشور در بین همسایگان در سال 

1400 بودند.
وی افــزود: پاکســتان بــا 312 میلیــون دلار، 
قزاقســتان بــا 78 میلیــون دلار، جمهــوری 
آذربایجان با 42.6 میلیون دلار، ترکمنســتان با 
33.3 میلیون دلار، افغانســتان با 21.1 میلیون 
دلار، ارمنســتان با 20.2 میلیــون دلار، کویت 
با 14.8 میلیون دلار، قطر بــا 9.6 میلیون دلار و 
بحرین با 1.5 میلیون دلار به ترتیب 10 کشــور 
دیگر همســایه، برای تامین  کالاهــای مورد نیاز 

برای کشورمان در سال 1400 بودند.

خریدار   ســید زعیــم موســوی محمدی در 
تشــریح طرح های فاقد اولویت سرمایه گذاری از 
نگاه بانک صنعت و معدن تأکید کرد: این بانک از 
طرح های دانش بنیان و همراستا با اهداف توسعه 

ای کشور حمایت می کند.
سید زعیم موسوی محمدی در تشریح طرح های 
فاقد اولویت سرمایه گذاری از نگاه بانک صنعت و 
معدن تأکید کرد: این بانــک از طرح های دانش 
بنیان و همراســتا با اهداف توســعه ای کشــور 

حمایت می کند.
به گزارش روابط عمومی بانــک صنعت و معدن، 
وی ضمن بیان مطلب فوق اظهار داشــت: انجام 
ســرمایه گذاري هاي موازي در بخش صنعت و 
معدن بدون توجه به شناخت ماهیت و ابعاد بازار 
هدف و پیروي از الگــوي ناکارآمد آزمون - خطا، 
یکی از عارضه های مزمن اقتصاد ایران در سالهاي 
گذشته به شمار مي رود که سبب می شود به جای 
هدایت منابع و تخصیــص بهینه آن به طرح های 
دارای توجیه و ضرورت، منابــع محدود بانکی در 
پروژه های فاقد توجیه و اولویت صرف شــود که 
بازدهی و ســودآوری لازم را ندارند و طبیعتاً قادر 
به بازپرداخت تسهیلات و بازگشت منابع مالی به 

بانک ها نیز نیستند.  
وی افزود: بانک صنعت و معدن که از آغاز بر بنیاد 
اهداف توســعه اي، مي بایست نقشي محوري در 

صنعت را برعهده گیرد در طول این ســالها تلاش 
نموده تا با اولویت دادن بررســي بازار صنایع قبل 
از ســرمایه گذاري تا حد ممکــن از اتلاف منابع 

جلوگیري نماید.
موســوی محمدی عنــوان داشــت: این بانک 
در راســتای ارایــه خدمات مشــاوره اي فني، 
اقتصــادي و مالي به ســرمایه گــذاران حوزه 
صنعت و معدن و بــا گردآوري نتایج بررســي 
بــازار صنایع مختلف در ســال هــاي اخیر در 
مدیریت امور ارزیابي طرح هــا و اعتبارات این 
بانک بر پایه گزارش هاي قبلــي و نیز با تکیه بر 
اطلاعات و آمار مبتني بــر ظرفیت هاي جدید 
در حــال ایجاد در برخي صنایع و اشــباع بودن 
بازار محصول و یا محدودیت هاي دسترسي به 
مواد اولیه، در کنار بازخوردي که از طرح هاي به 
بهره برداري رسیده این بانک که در بازپرداخت 

تســهیلات خود با مشــکل مواجه اند، دریافت 
داشته ایم، موجب شــد تا مجموعه زیر در قالب 
فهرست طرح هاي فاقد اولویت سرمایه گذاري 
از  نگاه بانک صنعت و معدن در این مقطع زماني 
جهت بهره بــرداري همه همکاران در شــعب 
استاني و ســتاد و جهت اطلاع سرمایه گذاران و 

صنعتگران عزیز تدوین و ارائه گردد. 
مدیر امور ارزیابی طرح هــا و اعتبارات این بانک 
گفت: تعمیم کامل نتایج پیش رو به کل صنعت،  
مورد نظر گردآورنــدگان ایــن مجموعه نبوده 
و پیشــنهاد مي شــود در موارد خاص، به عنوان 
مثال طرح هایــي که داراي پیشــرفت فیزیکي 
بالاي 50 درصد بوده،  یا طرح های دارای ماهیت 
توسعه اي با مشارکت شــرکت هاي صاحب نام 
با رویکردي دقیق تر مجدداً مورد بررســي قرار 

گیرد. 
موسوی محمدی بیان داشت: بدیهي است اداره 
ارزیابي اقتصادي طرح هاي بانک صنعت و معدن 
از هرگونه پیشنهادات سازنده همکاران و گزارش 
هاي آنان در خصوص ســایر محصولات صنعتي 

با هدف تکمیل این گزارش، استقبال مي نماید.
وی در پایان خاطر نشان کرد: امید است با پرهیز 
از ســرمایه گذاري هاي مــوازي و هدایت منابع 
مالی به بخش هاي پربازده، شاهد تحولي هرچند 

کوچک در اقتصاد و صنعت کشور باشیم.

توسعه تعاون

در راستای حمایت از کار و تولید 
ایرانــی بانک توســعه تعاون در 
ســال گذشــته 20هزار میلیارد 
ریال تســهیلات بــه خریداران 
محصولات ایرانی پرداخت کرده 

است.
به گزارش روابــط عمومی بانک 
توســعه تعاون،رئیس اداره کل 
امور مشــتریان و توســعه بازار 
بانک توســعه تعاون گفت: یکی 
از اولویت هایی که بانک توســعه 
تعاون بــرای حمایــت از تولید 
در  کارآفرینــان  و  کننــدگان 
دستور کار قرار داده است انعقاد 
تفاهم نامه تامین مالی خریداران 

کالاهای ایرانی است.
کلانتــری  یونــس 
افــزود:در گام اول بــا 
شــرکت هــای فعال 
در حوزه تولیــد لوازم 
ت  ا تجهیــز ، نگی خا
کشــاورزی و خــودرو 

سازان تفاهم نامه امضا کرده ایم.
وی ادامــه داد:این اقــدام بانک 
توســعه تعــاون به گســترش 
وتوسعه اســتفاده از محصولات 

ایرانی منتهی می شود.
رئیس اداره کل امور مشــتریان و 
توســعه بازار بانک توسعه تعاون 
بیان کرد: بیــش از 15 هزار نفر از 

این تسهیلات بهره مند 
شــده اند ضمــن آنکه 
میانگیــن تســهیلات 
بــرای  پرداختــی 
خریــد لــوازم خانگی 
500 میلیــون ریال و 
میانگیــن تســهیلات 
بخــش  در  شــده  پرداخــت 
خودروهای تجــاری 5 میلیارد 

ریال است.
کلانتــری خاطرنشــان کــرد : 
ویژگــی مهم تســهیلات تفاهم 
نامــه ای نــرخ بســیار پاییــن 
مطالبات معوق اســت به نحوی 
که نرخ تســهیلات غیر جاری در 

این بخش 4درصد است.
وی تفاهــم نامه هــای پرداخت 
تســهیلات را 1800 فقره اعلام 
کــرد و ادامــه داد: در بخــش 
کشاورزی با یک شــرکت تولید 
کننده پهباد قــرارداد امضا کرده 
ایم کــه خریــداران محصولات 
ایــن شــرکت مــی تواننــد از 
تســهیلات بانک توســعه تعاون 
بهره مند شــوند.کلانتری اعلام 
کرد:90 درصــد تولیدکنندگان 
خودروهای تجاری بــرای بهره 
مندی از تسهیلات بانک توسعه 
تعاون بــا این بانــک تفاهم نامه 

امضا کرده اند.

بانک توسعه تعاون 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات تفاهم نامه ای پرداخت کرد

گره گشایی مشکلات بیش از ۲۲ هزار نفر با وام 
قرض الحسنه بانک ملی ایران

بانــک ملی ایــران با حفــظ و تقویت ســنت 
پســندیده قرض الحســنه بــه  منظــور رفع 
احتیاجات ضروری مشتریان بیش از 22 هزار 
فقره تســهیلات از محل منابع قرض الحسنه 
با کمترین کارمزد طی 12 ماه ســال گذشــته 

پرداخت کرده است.
به گزارش روابط عمومــی بانک ملی ایران، این 
بانک از ابتدای فروردین ماه سال گذشــته تا پایان اسفند ماه تعداد 22 
هزار و 406 فقره وام قرض الحســنه رفع احتیاجــات ضروری به ارزش 

حدود دو هزار میلیارد ریال به مشتریان اعطا کرده است.
از دیگر تسهیلات قرض الحســنه بانک ملی ایران می توان به تسهیلات 
درمان و بیماری، تحصیل و... اشــاره کرد که در مدت مذکور مبلغ 768 
میلیارد و 631 میلیون ریال از این تســهیلات در 4 هزار و 279 فقره به 

متقاضیان پرداخت شده است.
پرداخت تســهیلات به بیماران معســر با معرفی کمیته امــداد امام 
خمینی )ره( و هلال احمــر از دیگر اقدامات بانک ملی ایران در ســال 
گذشــته اســت که 165 میلیارد ریال تســهیلات نیــز در این بخش 

تخصیص داده شده است.
گفتنی است، تسهیلات قرض الحســنه رفع احتیاجات ضروری راهی 
اســت تا بانک در مواقع ضــروری مانند هزینه درمانــی، کمک هزینه 

تحصیلی، تعمیر و تأمین مسکن و... در کنار مشتریان خود باشد.

دستورالعمل پرداخت تسهیلات مسکن 
وستایی به شعب پست بانک ایران در سراسر  ر

کشور ابلاغ شد
 معاونت اعتباری و بین الملل پست بانک ایران با ارســال بخشنامه 8/01/ ب 
مورخ 1401/1/21  دســتورالعمل پرداخت تســهیلات نوســازی و 

بهسازی مسکن روستایی را به شعب سراسر کشور ابلاغ کرد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی پست بانک ایران، بر طبق این دستور 
العمل که موضوع همکاری بانک و بنیاد مســکن انقلاب اسلامی بوده و 
به تصویب هیات مدیره بانک رسیده است، مبلغ تسهیلات پرداختی به 
هر متقاضی یک میلیارد ریال با نرخ سود پنج درصد و مدت مشارکت و 

بازپرداخت این تسهیلات 20 سال در نظر گرفته شده است.
همچنین برای تضمین باز پرداخت این تســهیلات از ضمانت متقابل 
متقاضیان تسهیلات مســکن روستایی )ســفته زنجیره ای( استفاده 

می شود.
بر اساس این دستورالعمل، تمامی مراحل مربوط به شناسایی متقاضی، 
تشکیل پرونده ساختمانی و اخذ مدارک و مجوز های مرتبط با ساخت 
مســکن، نظارت فنی، ارزیابی و تعیین مبالغ هر مرحله از تخصیص وام 

بر عهده بنیاد مسکن بوده است.
همچنین اقساط این تســهیلات، بنا به در خواست و تمایل متقاضی در 
دوره های یک ساله، شش ماهه، ســه ماهه و یا ماهانه قابل باز پرداخت 

است.

 رشد ۸۰ درصد تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
در موسسه اعتباری ملل

 به گــزارش روابط عمومی موسســه اعتباری 
ملل: تســهیلات قــرض الحســنه ازدواج در 
موسسه اعتباری ملل در 12 ماه سال 1400 از 
لحاظ تعداد بیــش از 80 درصد و از لحاظ مبلغ 
192 درصد نســبت به پایان سال 1399 رشد 

داشته است 
این گزارش می افزاید: موسســه اعتباری ملل 
در ســال 1400 تعداد 34 38  فقره تســهیلات قرض الحسنه ازدواج 
به ارزش 129/ 193/ 3 میلیون ریال بــه متقاضیان پرداخت نموده که 
از لحاظ تعداد نسبت به مدت مشــابه بیش از 80 درصد و از لحاظ مبلغ 

بیش از 192 درصد رشد داشته است.
گفتنی است:موسســه اعتباری ملل در اسفندماه ســال 1400 تعداد 
274 فقره تســهیلات ازدواج  به مبلــغ 200/ 233 میلیــون ریال به 
زوجین پرداخت نمود و در حال حاضر تعداد 586 نفر از جوانان عزیز در 

نوبت پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج می باشند.

ونمایی از کارکردهای نوآورانه سامانه کیلید  ر
بانک آینده در سال جدید

بانک آینده در راســتای ارزش آفرینی هر چه بیش تر، نوآوری و بهبود 
کارکرد سامانه »کیلید«، تغییرات جدیدی را در این سامانه اعمال کرد.

مشــتریان عزیز از این پس برای انجام تراکنش انتقال از حســاب های 
حقیقی تک امضاء، باید از رمز یک بار مصرف استفاده کنند.

هم چنیــن، هنگامی که مشــتری بالقوه به مشــتری بالفعــل تبدیل 
می شود، پیامک اطلاع رسانی به شخص معرف ارسال می شود.

از دیگر تغییرات جدید داده شــده در این ســامانه می تــوان به ایجاد 
راهنمای تصویری برای مشــتریان در خصوص نحوه انتخاب و تعیین 

رمز قوی برای ورود به سامانه »کیلید« نام برد.
برای نصب برنامه »کیلید«، به صفحه سامانه »کیلید« روی وب سایت 

بانک آینده ir.key.ba24، رجوع فرمایید.

مدیرعامل مجتمع فولاد خراسان: 
مدیریت جهادی، الگویی بومی برای تحقق گام 

دوم انقلاب است
در هشتمین همایش سالانه مدیران جهادی کشــور، با حضور معاون 
اقتصادی رئیــس جمهور، از مدیران برگزیده جهادی کشــور تقدیر به 

عمل آمد.
»کسری غفوری« مدیرعامل شــرکت مجتمع فولاد خراسان، در این 
همایش که با حضور و سخنرانی محسن رضایی، معاون اقتصادی رئیس 
جمهور و جمعی از کارآفرینان و تولیدگــران اقتصادی در تالار وزارت 
کشور برگزار شد،  به عنوان مدیر برگزیده جهادی سال 1400 با اهدای 

تندیس و لوح همایش مورد تقدیر قرار گرفت.
کســری غفوری، مدیرعامل »مجتمع فولاد خراســان« بــا بیان این 
که مدیریت جهادی، نــرم افزاری برای پیاده ســازی اهداف »گام دوم 
انقلاب« در ســطوح مدیریتی کشــور در دهه پیش رو اســت، افزود: 
برگزیدن مدیران جهادی، این انتظار و توقع را ایجاد می کند که سبک 
و الگوی بومی مدیریت در کشور در سال های پیش رو، مبتنی بر نگرش 
هایی باشد که تحقق ایده آل های انقلاب اسلامی را عینیت بخشیده و 

دستیابی به آن ها را تسریع کند.
به گفته محمدحســین ســپهر، رئیس هیات مدیره »انجمن مدیریت 
جهادی کشور«، به کارگیری »شــیوه جهادی در سطوح مدیریتی«و 
نیز »تربیت، آموزش وتوســعه فرهنگ و نگاه جهادی« از رویکردهای 
مدنظر هیات انتخاب مدیران جهادی کشــور بوده که هرســاله طبق 
شــاخص های دقیق، برترین مدیران جهادی کشور را معرفی و تجلیل 

می کند.

بانک
صدور بیمه نامه به معنای پایان کار نیست

 پاسخگویی و همراهی با بیمه گذار اولویت 
اصلی بیمه رازی

مدیرعامل بیمه رازی با بیــان اینکه صدور بیمه نامه بــه معنای پایان 
کار نیست بلکه سرآغاز فعالیت شــرکت های بیمه ای است، گفت: بیمه 
رازی در سال جاری ارائه خدمات به روز و پاســخگویی به لحظه را جزء 

اولویت های اصلی خود قرار داده است.
دکتر علی جباری در گفت وگو با خبرگزاری فارس با بیان اینکه ســال 
1400، سال عطف بیمه رازی بوده است، گفت: در سال 1400 اتفاقات 
خوب و رشــد قابل توجهی برای این شــرکت در بازار رخ داد که از آن 
می توان به رشد دو برابری ســهم بازار بیمه رازی اشاره کرد.او ادامه داد: 
نسبت خسارت شرکت در مقایسه به نسبت خسارت صنعت کمتر بوده 
و بنابر اطلاعات به دست آمده بیشترین رشــد یکساله در صنعت بیمه 

نسبت به سال 1399 برای بیمه رازی به ثبت رسیده است.
مدیرعامل بیمه رازی بــا تاکید بر اینکه بیمه رازی در ســال 1400 به 
تمام اهداف خود دســت پیدا کرده است، یادآور شــد: در سال 1401 
فعالیت ستاد، همکاران و شــعب با تاکید بر بودجه ابلاغی و نگاه رقابت 
پذیر خواهد بود و بررسی ها نشــان از آن دارد با توجه به ظرفیت نیروی 
انسانی بیمه رازی، این مجموعه توانایی عملکرد بیش از بودجه ابلاغی 

و اهداف تعیین شده را خواهد داشت.
جباری خاطرنشان کرد: فعالیت این شــرکت در سال جاری همچون 
سال گذشــته تنها معطوف به صدور بیمه نامه نیســت و ارائه خدمات 

به روز را در دستور کار خود قرار داده است.
او تاکید کــرد: در ســال 1401 قراردادهــای همــکاری جدیدی با 
سازمان های بزرگ به امضا رســیده که اولویت اصلی آن ارائه خدمات 

به روز، باکیفیت و پیگیری امور و همراهی با بیمه گذاران است.
مدیرعامل بیمه رازی افزود: در ســال جاری همچون سال گذشته روند 
کاهشی بروکراسی های اداری در دستور کار قرار دارد تا سرعت عمل در 

پاسخگویی و ارائه خدمات بیش از گذشته افزایش یابد.
جباری گفت: باید اتصال حلقه های ســتاد، شــبکه فروش و بیمه گذار 
بیش از گذشــته تقویت شــود، زیرا با تقویت اتصال حلقه ها به اهداف 

کلان و خرد مجموعه دست پیدا خواهیم کرد.
او در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه باتوجه به شرایط پیش رو در سال 
جاری و شعار ســال چه بازارهایی مدنظر بیمه رازی خواهد بود، گفت: 
از بازار های هدف ســال 1401 می توان به نظام پولی و مالی، صنعت به 
ویژه صنایع بزرگ و حوزه حمل و نقل اشاره کرد، که در کنار این حوزه ها 

برنامه مدون و جدیدی برای شرکت های دانش بنیان خواهیم داشت.
مدیرعامل بیمه رازی بیان کرد: ســهم بیمه های زندگی و آتش سوزی 
که ارتباط مستقیم با زندگی و معیشــت خانواده ها دارد باید با تاکید بر 

بررسی ریسک افزایش یابد.
جبــاری در انتهــا در رابطه با فرآیند پرداخت خســارت گفت: رشــد 
پرداخت خسارت در سال 1400 روند بسیار مناســبی پیدا کرده و در 
رابطه با فرآیند خسارت باید روند بررســی، تعیین و پرداخت خسارت 
بهبود یابد و با برنامه ریزی و تفکر مناســب می توان به این مهم دســت 

پیدا کرد.

عضو جدید هیئت مدیره بانک سپه منصوب شد 
با حکم وزیر امور اقتصادی و دارایی،آقــای محمدجواد محقق نیا عضو 

هیئت مدیره بانک سپه شد. 
با حکم وزیر امور اقتصادی و دارایی،آقــای محمدجواد محقق نیا عضو 
هیئت مدیره بانک سپه شــد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه: 
در حکم دکتر سید احسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی آمده 

است:جناب آقای محمدجواد محقق نیا
نظر به تعهد، تخصص و تجربــه جنابعالی و با عنایت به مصوبه مورخ 18 
اسفند ماه 1400 مجمع عمومی بانک ها، به موجب این حکم به سمت 

عضو هیئت مدیره بانک سپه منصوب می شوید.
امیدوارم در ســایه عنایت پروردگار بلند مرتبه، با همفکری و همدلی 
کارکنان کوشای بانک سپه و همکاری با نهادهای تخصصی مرتبط، در 
نیل به اهداف و برنامه های آن بانک و پیشرفت و تعالی همه جانبه مادی 

و معنوی کشور، پیروز و سربلند باشید.
همــکاری، همدلی و همراهــی در این مأموریت دســته جمعی پیش 
شرط موفقیت است. امید اســت با اتکال به خداوند متعال و اهتمام به 
عدالت محوری، انقلابی گری، مردم داری، پاک دســتی، فسادستیزی 
و قانون مداری در تحقق اهداف دولت و حل مشکلات، مجدانه بکوشید.
سید احسان خاندوزی
وزیر امور اقتصادی ودارایی و رئیس مجمع عمومی بانک ها

 برنامه بانک ملی ایران برای حمایت
 از شرکت های دانش بنیان

 بانک ملی ایران در آغاز قرن جدید و با توجــه به ضرورت تقویت اقتدار 
علمی کشــور در عرصه های گوناگــون، برنامه جامعی بــرای تقویت 

شرکت های دانش بنیان دارد.
به گزارش بــازار به نقــل از روابط عمومــی بانک ملی ایــران، اقتصاد 
مقاومتی به عنــوان راهبرد اقتصادی کشــور در مواجهه با تحریم های 
همه جانبه کشــورهای غربی و خنثی ســازی آن، بر بنیان و اســاس 

شرکت های دانش بنیان استوار شده است.
وجود هزاران جوان نخبه و ممتاز که هر یک ســتاره ای درخشــان در 
آســمان علم و دانش هســتند، این امکان را به وجود آورده است تا در 
قالب شرکت های دانش بنیان از این ظرفیت عظیم ملی برای پیشرفت 

اقتصادی و غلبه بر مشکلات و موانع بخش تولید، استفاده شود.
از سوی دیگر در آغاز قرن جدید مولفه های مختلف اقتدار کشور مانند 
قدرت علمی در حال سرعت گرفتن است و شــرکت های دانش بنیان 

نقشی اساسی در این عرصه دارند.
از ایــن رو مقام معظــم رهبری همواره بــر نقش مهم و حســاس این 
شرکت ها در پیشبرد علم و دانش در کشــور و گره گشایی از مشکلات 
اقتصادی تاکید کرده اند و با نامگذاری امســال به تولید؛ دانش بنیان، 

اشتغال آفرین تاکید مجددی بر این راهبرد داشته اند.
بانک ملی ایران نیز در این راســتا با ایفای نقش پیشــرو خود در نظام 

بانکی به زودی اقدام به گشایش شعب دانش بنیان می کند.
علاوه بر تعدد و تمرکز شعب دانش بنیان در شــهرهایی مانند تهران و 
شــهرهای دارای جایگاه علمی و اقتصادی، در سایر استان های کشور 

نیز حداقل یک شعبه دانش بنیان افتتاح خواهد شد.
راه اندازی این شــعب با هدف آسان سازی رابطه شــرکت های دانش 
بنیان با بانک ملی ایران و ســرعت گرفتن ارائه خدمات و تسهیلات به 
شرکت های دانش بنیان اســت.برای این امر ضروری است تا بانک ملی 
ایران با ایجاد تحول در نظام تامین مالی شرکت های دانش بنیان، ساز 
و کارهای مناسبی برای ارزیابی این شــرکت ها ایجاد کند.این ارزیابی 
با فاصله گرفتن از ســنجش وثیقه محور بر اســاس آینده فعالیت این 
شــرکت ها و با ارزیابی طرح های دانش بنیان و برنامه های آنها صورت 
می گیرد. ایجاد این سازو کار در ارزیابی شرکت های دانش بنیان برای 
ارائه تسهیلات، تحول مهمی را در نظام بانکی رقم زده و افق نوینی را به 
روی سایر بانک های کشور می گشاید.بی تردید این اقدامات می تواند 
آثار مبارکی را در روند گسترش و تکثیر شرکت های دانش بنیان و بهره 

برداری از توان بی پایان جوانان نخبه و دانشگاهی کشور داشته باشد.

بیمه

شعبه

مدیر امور ارزیابی طرح ها و اعتبارات بانک صنعت و معدن:

ح های دانش بنیان و هم راستا با اهداف توسعه ای کشور حمایت بانک از طر


